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ZADNJA
PRILOŽNOST

ZA
»ZAMUDNIKE«
Na zadnji seji sekretariata za spremljanje javne razprave 

Pd RS ZSS so se seznanili z ocenami, ki jih je posredovala 
^ezna koordinacijska komisija za uresničevanje ustave pri 
Predsedstvu CK ZKJ. Ta stališča ZSS so člani sekretariata še 
Posebej soočili z razmerami v naši republiki.!.

Ni treba posebej poudariti zahteve, ki je sicer že od vsega 
začetka kristalno jasna, da je potrebno predvsem temeljnim 
vPrašanjem v osnutku zakona o združenem delu posvečati 
največ pozornosti v razpravi. Le tako bomo lahko onemo- 
Sočili tiste, ki hočejo vsiliti le razgovore o formalnih vpraša
njih in rešitvah, ki jih zakon prinaša, namesto da bi zakonske 
rešitve soočili z dosedanjo samoupravno prakso. Njihova že- 
Jja je, da bi amesto o konkretnih rešitvah govorili o teore- 
rčruh in marsikdaj namišljenih dilemah in s tem preprečili 

razpravo o konkretnih določilih zakona in o njihovem uve- 
‘javljanju v praksi.

Pripravljalna faza za javno razpravo je mimo. Lahko reče- 
m°, da se je v naši republiki usposobil za razlaganje osnutka 
Zakona in za uveljavljanje njegovih določil v praksi širok 
krog političnih aktivistov. In vendarle ne moremo mimo pri
merov, ko ponekod le pasivno spremljajo razlaganje drugih 
111 se v praksi ne zavzemajo za uveljavljanje duha in črke 
zakona o združenem delu, tega početja ni mogoče drugač 
oceniti.

Osnutek zakona o združenem delu bo seveda potrebno 
pravno, pojmovno in tudi jezikovno izboljšati. Toda vsem 
tistim, ki vidijo samo te pomanjkljivosti, ne pa njegovega 
duha, velja odgovor: brez soočanja novih zakonskih rešitev s 
sedanjo prakso in predvsem brez spreminjanja samoupravnih 
odnosov ne bo šlo!

To pa hkrati pomeni, da je treba postati v boju družbe- 
n°političnih organizacij še bolj ofenziven!

Za konec naj povemo še to, da sprejeti roki za javno raz
pravo o osnutku zakona veljajo. In dodamo naj še to, da na 
enem ali dveh sestankih delavci v temeljni organizaciji ne 
jrrorejo rešiti celotnega spleta vprašanj, kijih ponuja osnutek 
tako na o združenem delu. Zato se je treba upreti vsakemu 
zavlačevanju in neodgovornemu vedenju v javni razpravi.

M. HORVAT

SEJA PREDSEDSTVA SVETA ZSJ
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Slabosti v gospodarjenju, ki jih še nismo rešili, moramo bolj zavzeto 
odpravljati vsak v svojem okolju

Člani predsedstva Sveta ZSJ so minuli torek obravnavali tekoča 
gospodarska gibanja in poslovne rezultate TOZD za prvo polletje 
letos. V uvodni besedi je podpredsednik ZSJ Djuro Vekič opozoril 
na opredelitev ob sprejemanju resolucije o letošnjem družbenoeko
nomskem razvoju, naj bi v plan vgradili tudi ukrepe ekonomske 
stabilizacije ter se na novih osnovah odločneje lotili razreševanja 
strukturalnih neskladij.

Člani predsedstva so ugotovili, da 
sprejem ukrepov ob koncu lanskega 
in na začetku letošnjega leta, ki naj 
vplivajo na uresničevanje sprejete 
politike, pomeni rezultat omenjenih 
prizadevanj, ki so jih zagovarjali tudi 
sindikati Tako je bilo vzpostavljena 
tesnejša medsebojna odvisnost med 
porabo in realnim dohodkom in 
med predpisi, ki urejajo obračunski 
sistem. Uvoz smo pogojili z mož
nostjo izvoza. Zaostrena je bila od
govornost za pokrivanje investicij. 
Zajezili smo tudi naraščanje cen in 
življenjskih stroškov. Vse te ukrepe 
je spremljala tudi okrepljena dejav
nost sindikatov in samoupravnih 
organov v organizacijah združenega 
dela pri odpravljanju številnih sub
jektivnih vzrokov slabega poslova
nja, nizke produktivnosti saniranja 
izgub in uveljavljanja predpisov o 
ugotavljanju in obračunavanju do
hodka. Vse to je vplivalo tudi na na
stajanje novih odnosov v gospodar

jenju. Med rezultate takih prizade
vanj lahko prištejemo zmanjšanje 
stopnje inflacije za tretjino v prvih 
petih mesecih letos, povečanje iz- , 
voza za 16 % in zmanjšanje uvoza za 
14 %, izboljšanje zunanje in domače 
likvidnosti, zmanjšali pa smo tudi 
investicije.

Počasna rast industrijske proiz
vodnje, produktivnosti dela, pove
čevanje zalog in neusposobljenost 
prometa pa še vedno pomenijo naj
bolj aktualne gospodarske pro
bleme. Zaradi tega ne bi smeli odla
šati s sprejemanjem ukrepov, katerih 
namen je reševanje teh problemov. 
Pri tem ne bi smeli dovoliti, da bi 
rešitve iskali na račun stagnacije go
spodarske rasti ali po poti inflacij
skega oživljanja proizvodnje vseh 
vrst in ne glede na stroške. Ob iska
nju rešitev tudi ne bi smeli posploše
vati gospodarskih razmer, ampak bi 
morali v vsakem okolju, v sleherni

TOZD takoj začeti analizirati za
loge, izgube ter gibanja na področju 
proizvodnje in produktivnosti.

Eno izmed izjemno pomembnih - 
nalog pomeni tudi oživitev proiz
vodnje, seveda tiste, ki je perspek
tivna in jo lahko prodamo na doma
čem in na tujih trgih. Potruditi se 
bomo tudi morali, da bi čimprej iz
oblikovali programe za povečanje 
produktivnosti in sprejeli take samo
upravne sporazume o razporejanju 
dohodka in delitvi ' sredstev za 
osebne dohodke, ki bodo na podlagi 
dejanskih meril za delo spodbujali 
tudi dobro proizvodnjo.

Vse večja neusklajenost med po
večanimi potrebami in zahtevami 
družbenih dejavnosti za sredstva, 
kar še zlasti velja za področje zdrav
stva in izobraževanja, nedvomno 
opozarja, da bi težišče akcije morali 
usmeriti na usklajevanje potreb in 
rasti splošnega družbenega stan
darda z materialnimi možnostmi 
produktivnostjo in dohodkom orga
nizacij združenega dela v materialni 
proizvodnji Izhod je vsekakor tudi 
v uveljavljanju svobodne menjave 
dela, v večji produktivnosti, do
hodku, varčevanju in racionalizaciji 
na vseh področjih.

ZORICA
BOSNIČ - VUJADINOVIČ
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okrez Barborič, predsednik RS ZSS, je te dni po uspešni operaciji na hrbtenici na 
pji^^djti v LašKem. V torek so ga obiskali njegovi najožji sodelavci iz RS ZSS. 
0r .1 ^ mu zlati znak sindikatov, ki mu je bil podeljen za dolgoletno delo v tej 
laj?niZaciji- Predsednikovo zdravljenje dobro napreduje, tako da bo bržčas že 

0 opravljal svoje dolžnosti v drugi polovici julija. — Foto: A. AGNIČ

USTANOVLJENA JE REPUBLIŠKA SIS ZA PTT PROMET

Skupne koristi
Zadnjega junija je bila v Ljubljani 

ustanovna skupščina republiške samo
upravne interesne skupnosti za PTT 
promet v Sloveniji. S tem je bila po
stavljena pika na „i“ dveletnih pri
prav, med katerimi so bile že ustanov
ljene območne SIS za PTT promet, 
devet jih je, ki povezane v republiško 
SIS predstavljajo novo kakovost v 
vrednotenju in obravnavanju PTT pro
meta in storitev. V SIS, območnih in 
republiških, bodo PTT podjetja skupaj 
z uporabniki PTT storitev načrtovali 
in uresničevali svoje potrebe in svoje 
interese. Ti pa so, če jih naštejemo na 
kratko, usklajen razvoj in delovanje 
PTT sistema kot celote, primerna ka
kovost in trajnost opravljanja storitev, 
hitrejši in glede na potrebe ter mož

nosti optimalni razvoj PTT sistema, 
oblikovanje cen; oziroma sodelovanje 
pri oblikovanju. Da bi na vse to lahko 
vplivali, bodo delegati v republiški SIS 
določali globalno politiko razvoja 
PTT prometa v Sloveniji, sprejemali 
srednjeročni in dolgoročni program 
razvoja, usklajevali razvoj in delovanje 
sistemov zvez, usklajevali politiko 
območnih SIS ter opravljali še vrsto 
pomembnih nalog. To pa je prav go
tovo nova kakovost, ali kot je v po
zdravnem govoru dejala Ivanka Vrhov- 
ščak, generalna sekretarka RS Zveze 
sindikatov Slovenije, „nedvomno nov 
in velik rezultat naporov delovnih 
ljudi, da bi uveljavili z ustavo uteme
ljene samoupravne odnose.“

B. R.

Tito na 
berlinski 
konfe
renci

„Danes se v komunističnem 
gibanju čedalje bolj uveljavljajo 
različne poti boja za socializem 
in nove oblike sodelovanja revo
lucionarnih in najširših demo
kratičnih sil, zasnovane na na
čelih neodvisnosti, enakoprav
nosti, samostojnosti in nevme- 
šavanja. Pri tem se posebej 
izraža odgovornost slehernega 
revolucionarnega gibanja 
lastnemu delavskemu razredu in 
narodu. To je že pripeljalo do 
krepitve vrste komunističnih in 
delavskih partij in do povečanja 
njihovega političnega vpliva v 
nacionalnih razsežnostih, kar 
pozitivno vpliva tudi na splošne 
politične razmere v Evropi 
Zveza komunistov Jugoslavije 
se bo tudi v prihodnje zavze
mala za uveljavljanje teh načel 
in bo izhajala iz tega, da je 
sodelovanje med vsemi napred
nimi in demokratičnimi silami 
na takšni podlagi v prid nadalj
njemu uspešnemu razvoju 
socializma kot svetovnega 
procesa.'1

To je med drugim poudaril 
predsednik Tito,. ko je govoril 
na berlinski konferenci 29 
evropskih komunističnih in 
delavskih partij.

V govoru, ki je naletel na 
izredno veliko zanimanje, je 
predsednik Tito pojasnil jugo
slovanska stališča do vprašanj v 
okviru konferenčne teme „Boj 
za mir, varnost, sodelovanje in 
družbeni napredek v Evropi''. 
Med drugim je poudaril, da „se 
je boj narodov za politično in 
gospodarsko osamosvojitev, za 
neodvisen in svoboden narodni 
pazvoj, za enakopravno in 
demokratično mednarodno 
sodelovanje vseh narodov in 
držav ne glede na razlike v druž
benih sistemih, za mir in 
varnost v svetu najmočneje v 
sodobnih razmerah izrazil v 
velikem gibanju neuvrščenosti “ 
,JJeuvrščena politika je trajna 
usmeritev SFRJ in naše zveze 
komunistov," je dejal Tito. 
,J)elavski razred, narodi in 
narodnosti Jugoslavije s tem, ko 
aktivno sodelujejo v mednarod
nem življenju in posebej v 
gibanju neuvrščenosti, . oprav
ljajo svojo internacionalno 
dolžnost do svetovne skupnosti 
in človeškega napredka. “

Predsednik Tito je opozoril 
na nujnost različnih poti v boju 
za socializem in v njegovi gra
ditvi ter dejal, da morajo za
vestne socialistične sile najti 
takšne rešitve, ki ne bodo samo 
zaobjele, temveč tudi presegle 
dosežene pozitivne politične, 
ekonomske in duhovne vred
note demokracije. Govoril je 
tudi o pomenu in rezultatih 
lanske helsinške konference o 
varnosti in sodelovanju v Evropi 
ter opozoril, da se v Helsinkih 
sprejeti sklepi in priporočila 
uresničujejo počasi in da bi 
morali pri tem doseč več; še 
slabše pa je s krepitvijo zaupa
nja pa področju varnosti, saj se 
nadaljuje in krepi oboroževalna 
tekma.

„V celoti se zavzemamo za 
razvoj vsestranskih prijateljskih 
odnosov s sosednjimi državami. 
Pri tem izhajamo iz načel spo
štovanja suverenosti in ozemelj
ske celovitosti vseh držav," je 
dejal predsednik Tito in pri tem 
omenil, da „se v stalnih naporih 
za razvoj dobrih odnosov s so
sednjimi državami zavzemamo 
za reševanje vseh problemov, 
zlasti tistih, ki zadevajo položaj 
naših narodnostnih manjšin. 
Nepriznavanje narodnostnih
manjših je v neposrednem 
nasprotju s temeljnimi člove
škimi pravicami, zlasti pa z 
marksističnim pristopom k 
nacionalnemu vprašanju.
Menimo, da je reševanje vpraša
nja njihovega položaja velikan
skega pomena za odnose med 
narodi in za krepitev miru in 
sodelovanja v Evropi, saj so 
narodnostne manjšine lahko in 
morajo biti mostovi sodelovanja 
in prijateljstva. “
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KAJ SMO STORILI...

Manj »žrtev« 
dolgih noči

Napori slovenskih sindikatov za postopno ukinjenje noč
nega dela žensk so doživeli veliko odmevnost. V dobrih dveh 
letih smo uspeli skoraj za polovico zmanjšati število žensk v 
nočnih izmenah. Medtem ko je slovensko gospodarstvo še 
19.73. leta zaposlovalo 7.100 delavk v nočnih izmenah, jih 
zdaj zaposluje samo v tekstilni industriji še nekaj več kot 
4.600, kar je v tej panogi v primerjavi z minulim letom 790 
delavk manj. Od 32 tekstilnih in 3 usnjarskih delovnih orga
nizacij, ki še zaposlujejo delavke v nočnih izmenah, jih ve
čina že ima programe, na osnovi katerih bi nočno delo žensk 
v celoti odpravili do zastavljenega roka, to je do leta 1978.

Na zadnji seji RO sindikata delavcev tekstilne in usnjarske 
industrije Slovenije so delegati z zadovoljstvom ugotovili, da 
je letos 6 tekstilnih in ena usnjarska delovna organizacija 
ukinilo nočno delo, vendar je na drugi strani v tekstilni indu
striji še 7 delovnih organizacij, ki bodo, tako vse kaže, imele 
še precejšne težave z ukinjanjem nočnega dela žensk. Med 
njimi so tudi tako velike organizacije kot so MTTMaribor, 
Dekorativna Ljubljana, Tekstilna tovarna Prebold, Predilnica 
Litija, Gorenjska predilnica Škofja Loka in nekatere druge.

Ob teh in podobnih primerih je jasno, da dobe težave 
svojo dejansko razsežnost prav v naši tekstilni ihdustirji, kjer 
po eni strani zaposlujejo največ žensk v nočnih izmenah, po 
drugi strani pm ravno tekstilna industrija sama ni in še nekaj 
časa ne bo ekonomsko sposobna, da bi rešila ta problem. 
Modernizacijo proizvodnje, s katero so lahko omilili ali po
vsem odpravili nočno delo žensk, pa so lahko opravili le v 
tistih delovnih organizacijah, ki so imele za to dovolj lastnih 
sredstev. .

Znano pa je, na kar so delegati RO posebej opozorili, daje 
prav tekstilna industrija že doslej sama precej investirala brez 
večje družbene pmoči, zato zdaj tega problema sama ni spo
sobna rešiti. Vrh tega gre še za restrikcijske ukrepe, ki se v 
našem gospodarstvu nadaljujejo tudi letos. Torej so tekstilci 
naleteli na nov problem - na ukinitev uvoza surovin, strojne 
opreme in rezervnih delov. Prav ta problem pa je močno zvrl 
prizadevanja za odpravo nočnega dela žensk.

Ob tem ugotovve kažejo, da so zadnje čase tekstilne de
lovne organizacije skoraj vse po vrsti izredno izboljšale delov
ne razmere delavcev, predvsem pa v nočni izmeni. Kljub 
vsemu temu pa je večina delavk, ki so še „žrtve“ dolgih noči 
- proti tretji izmeni!

Prav zaradi tega bi morali storiti vse, da bi do 1978. leta 
dejansko uresničili akcijo slovenskih sindikatov za popolno 
odpravo nočnega dela žensk.

IVO VIRNIK
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IZ OBČINSKIH ORGANIZACIJ

RO SINDIKATA DELAVCEV TEKSTILNE IN USNJARSKE INDUSTRIJE 
SLOVENIJE O GOSPODARSKIH GIBANJIH

TEKSTILCI 
SPET OGROŽENI

Podobno kot lani se je tudi letos tekstilna industrija znašla v težkem 
gospodarskem položaju © S kratkoročnimi rešitvami bo treba čimprej 
zagotoviti boljši materialni položaj panog in večjo socialno varnost 
zaposlenih

KOPER

Medobčinska odbora sindikata 
delavcev in zvez Nove Gorice in 
Kopra sta na skupni seji obravnavala 
predlog družbenega dogovora o 
skladnem razvoju prometa in zvez v 
letih 1976 do 1980. Ugotovila sta, 
da pomeni dokument realno osnovo 
za celovitejši in skladnejši razvoj in
frastrukture in drugih dejavnosti v 
naši republiki. Vendar sta menila, da 
mora družbeni dogovor konkretneje 
zajeti samoupravno dogovarjanje 
med temeljnimi organizacijami zdru
ženega dela s področja prometa in 
zvez. Člani obeh odborov so se za
vzeli za hitrejše ustanavjanje pod
ročnih interesnih samoupravnih 
skupnosti za cestni transport, cestno 
gospodarstvo, letališča in letalski 
promet, kar naj zagotovi predvsem 
boljšo medsebojno delitev dela.spe- 
ciahzadjo in za skupno reševje raz
vojnih problemov.

Delegati obeh odborov so druž
beni dogovor sprejeli s pripomobami 
in stališči, ki zadevajo zagotavljanje 
enotnejše prometne politike, boljše 
organizacije v cestnem transportu, 
usklajevanje voznih redov med že
lezniškimi in cestno-prevoznimi de
lovnimi organizacijami, nadalnje sa
moupravno organiziranje dejavnosti 
v prometu in zvezah ter razvijanja 
raziskovalne dejavnosti na tem pod
ročju.

M. S.

LJUBLJANA—CENTER

V sredo so se d)rali na posvetova
nju o osnutku zakona o združenem 
delu direktorji in predsedniki osnov
nih organizacij sindikata manjših de
lovnih organizacij v občini. Sezna
nili so se predvsem s tistimi do
ločbami osnutka, ki govore o zdru
ževanju dela in sredstev, o samo
upravni organiziranosti in o samo
upravljanju v združenem delu.

Večina razpravljavcev je opozo
rila, da kljub prizadevanjem in dobri 
volji v njihovih kolektivih ne najdejo 
dovolj interesa za povezovanje z

velikimi delovnimi organizacijami. 
Razgovorov o združevanju je bilo že 
mnogo in lahko bi rekli, da se po
nekod odločajo za združitev tudi 
zato, da formalno ..uresničujejo11 se
danje družbene zahteve o nujnosti 
povezovanja, ne da bi ob tem raz
rešili tudi dohodkovne odnose. Ce 
bi seveda lahko na tem posvetovanju 
dobili predstavniki iz delovnih orga- 
nizdj tudi kakšne konkretne reatve, 
ne bi bilo napak. Dejstvo je, da jih 
bodo občinski organi in predvsem 
družbenopolitične organizacije mo
rale ponuditi povsod tam, kjer 
ustavne vsebine niso ali pa je nočejo 
dojeti.

M. H.

DRAVOGRAD

V Dravogradu računajo, da bodo 
prve dni julija v temeljnih in drugih 
organizacijah združenega dela že 
sklenili javno razpravo o osnutku za
kona o združenem delu. Ob tem 
ugotavljajo, da so se posebej po
trudili z izdelavo ocen samoupravne 
prakse v Tekstilni industriji Otiški 
vrh pa v Gradbenem podjetju Dravo
grad, v Elektrotehni Dravograd in 
železničaiji Dravograda, čeprav niso 
organizirani v temeljni organizaciji 
združenega dela.

Ocene dosedanje samoupravne 
prakse in javna razprava opozarjajo 
na to, da bo treba v dravograjskih 
delovnih kolektivih samoupravno 
življenje in samoupravne odnose v 
prihodnje obogatiti in še bolj uve
ljaviti. Ugotavljajo namreč, da samo
upravni akti v številnih delovnih ko
lektivih še niso usklajeni z veljavno 
zakonodajo. To pomanjkljivost bo 
treba odpraviti hkrati z uveljav
ljanjem določb zakona o združenem 
delu v samoupravni praksi.

Ob tem, ko javna razprava o 
osnutku o združenem delu soraz
merno dobro in v skladu s sprejetim 
akcijskim programom poteka v de
lovnih organizacijah, pa nekoliko 
kasni v samoupravnih interesnih 
skupnostih.

Eno od osrednjih vprašanj, ki 
tare zaposlene v tekstilni, v do
ločeni meri pa tudi v usnjarsko- 
predelovalni industriji, je težak 
gospodarski položaj in mesto, 
ki ga opredeljujejo republiški in 
jugoslovanski srednjeročni in 
dolgoročni razvojni načrti. Zna
no je, da je tekstilna industrija 
že pred leti zahtevala boljše po
goje gospodarjenja, njeni raz
vojni načrti so bili vseskozi 
ambiciozni in investicijsko do
kaj zahtevni. A prav gotovo de
lavci v tej dejavnosti ne bi po
stavljali svojih zahtev tako 
odločno, če bi jim sindikati in 
drugi družbenopolitični dejav
niki v njihovih temeljnih organi
zacijah združenega dela znali 
prikazati lastne probleme skozi 
prizmo celovitih družbenoeko
nomskih razmer in razvojnih 
možnosti.

Ta ugotovitev seje prepletala 
skozi celotno razpravo na zad
nji seji RO sindikata delavcev 
tekstilne in usnjarske industrije, 
posvečeno obravnavi rezultatov 
gospodarjenja v slovenski 
tekstilni in usnjarsko-predelo- 
valni industriji v letu 1975 in v

Na zadnjem zasedanju repu
bliškega odbora sindikata de
lavcev kovinske industrije Slo
venije so delegati največ pozor
nosti posvetili planiranju raz
voja te industrije, uveljavljanju 
novih zakonskih določil o zdru
ženem delu v praksi in gospo
darjenju v tej panogi.

Razprava je opozorila, da de
legati soglašajo s stališčem, ki

prvih mesecih letošnjega leta. 
Če se ozremo samo na gospo
darska gibanja v tekstilni indu
striji, ki se bistveno ne razliku
jejo od lanskih, smo kaj hitro 
pri spoznanju, da ima poslabšan 
položaj znatnega dela te panoge 
globoke korenine že pred uve
ljavitvijo obeh zakonov, ki uva
jata finačno disciplino pri pla
čevanju medsebojnih obvez
nosti. Sedanji poslovni položaj 
prav tako kaže, da imamo ve
like, vendar neusklajene in pre
dimenzionirane proizvodne 
zmogljivosti, ki so slabo izkori
ščene in presegajo domače po
vpraševanje, zlepa pa se ni moč 
izogniti tudi dejstvu, da je slo
venska tekstilna industrija bila 
še lani po fizičnem obsegu svoje 
proizvodnje med vodilnimi pa
nogami v republiki, od konca 
minulega leta pa smo priče pre
cejšnjemu nazadovanju.

Ob teh in še nekaterih razlo
gih, ki so lani in letos otežili po
ložaj tekstilne industrije, je bil 
ob presoji najbolj učinkovitih, 
predvsem pa hitrih rešitev za iz
boljšanje trenutnega stanja pa
noge za delegate RO edino spre

ga oblikujejo slovenski sindikati 
v zvezi z osnutkom plana raz
voja SRS in v obdobju 
1976—1980 in ki ga bo kmalu 
sprejel republiški svet ZSS. 
Zato pa so v oceni gospodarskih 
gibanj v prvih mesecih letoš
njega leta kritično ugotovili, da 
so le-ta podobna gibanjem v mi
nulem letu: stopnja rasti in
dustrijske proizvodnje upada

jemljiv predlog, da bo treba 
čimprej poiskati take kratko
ročne rešitve, ki bodo zagoto
vile ugodnejši materialni polo
žaj dejavnosti in večjo socialno 
varnost zaposlenih. Prav tako se 
bodo morali tekstilci zaradi za
sičenosti domačega trga še bolj 
usmeriti v izvoz, znotraj panoge 
pa se med seboj dogovoriti za 
večjo specizalizacijo. Na mestu 
je tudi zahteva, da bo treba uki
niti, seveda, če bodo to nareko
vale ekonomske zahteve, vse 
tekstilne obrate, ki slabo poslu
jejo in ki nimajo ustrezne stroj
ne opreme in kadrov. Ker ima 
slovenska tekstilna industrija 
zaradi svoje razdrobljenosti in _ 
nepovezanosti precej težav na 
domačem in svetovnem trgu, se 
bodo sindikati zavzeli za večjo 
poslovno sodelovanje in združe
vanje znotraj panoge. Očitno je, 
da težave različnih poti in po
dobnih ali istih proizvodov naj
bolj boleče občutijo proizva
jalci sami, zato bo treba za vsa
ko ceno podpreti pobude o tes
nejši povezanosti in delitvi dela 
v tekstilni industriji, ki se po
javljajo zadnje čase. I. V.

prav tako tudi produktivnost 
dela. Le likvidnost gospodarstva 
se izboljšuje. s

Sicer pa se razprave o te
kočih gospodarskih gibanjih 
tudi v tem sindikatu časovno 
ujemajo z razpravami o osnutku 
zakona o zdruežnem delu in s 
pripravami samoupravnih spora
zumov in družbenih dogovorov * 
o temeljih planov v združenem 
delu in v družbenopolitičnih 
skupnostih, bh seji so poudarili, 
da morajo tudi ukrepi tekoče 
ekonomske pohtike temeljiti na 
načelih samoupravno organi
ziranega združenega dela in biti 
usklajeni s temeljnimi raz
vojnimi usmeritvami v na
slednjem srednjeročnem ob
dobju.

Delavci v temeljnih organi
zacijah se morajo „obmiti“ k 
lastnim problemom, torej oce
niti svoje delo in življenje ter 
sprejeti takšne notranje ukrepe, 
M bodo zagotavljali stabilnejši 
razvoj.

Ob tem so v razpravi opo
zorili na tiste organizacije zdru
ženega dela, ki pošiljajo delavce 
na predčasne skupinske do
puste, ne da bi poprej proučile 
še druge možnosti za normalen 
potek proizvodnje, skratka pra
vočasno proučile razmere na 
trgu in jim prilagodile svoje po
slovanje. Predčasni skupinski 
dopusti so lahko le izjemna re
šitev.

M. H.

IZ REPUBLIŠ-, 
KIH ODBOROV

SINDIKAT DELAVCEV 
LESNE INDUSTRIJE IN GOZ
DARSTVA SLOVENIJE: 10 se 
je sestal v tovarni športnega 
orodja Elan v Begunjah na Go
renjskem ter sprejel dogovor o 
temeljih srednjeročnega razvoja 
Slovenije in Jugoslavije, nato pa 
je - med drugim - spregovoril 
še o samoupravnem sporazumu 
o skupnem izvajanju razisko
valne dejavnosti v lesarstvu in ° 
ustanovitvi posebne izobra
ževalne skupnosti za gozdarstvo-

SINDIKAT DELAVCEV 
TEKSTILNE IN USNJARSKE 
INDUSTRUE SLOVENIJE: V 
Dekorativni v Ljubljani je bila 
seja pripravljalnega odbora za 
oblikovanje skupnega samo
upravnega sporazuma o razpo
rejanju dohodka in o delitvi 
sredstev za osebne dohodke v 
celotni tekstilni industriji.

SINDIKAT DELAVCEV KE
MIČNE INDUSTRIJE SLO
VENIJE: Izvršni odbor je obrav
naval in potrdil predlog dogo
vora o temeljih srednjeročnega
plana do 1980. leta.

SINDIKAT DELAVCEV 
PROMETA IN ZVEZ SLOVE
NIJE: Z več pripombami, ki so 
zadevale preveč splošno vsebino, 
nujnost upoštevanja razvoja ce
lovitega transporta in ob moder
nizaciji cest tudi boljšega vzdrže
vanja obstoječega cestnega 
omrežja, je izvršni odbor potrdil 
predlog dogovora o temeljih 
srednjeročnega razvoja do 1980. 
leta. Skupaj s Centrom za samo
upravno sporazumevanje o do
hodku in njegovi delitvi priRo 
ZSS in s skupno komisijo za sa
moupravni sporazum Splošne 
plovbe11 pa je IO pripravil v Pi
ranu posvetovanje o razpo
rejanju dohodka in o delitvi 
sredstev za osebne dohodke V 
pomorski dejavnosti.

SINDIKAT DELAVCEV 
STANOVANJSKE IN KOMU
NALNE DEJAVNOSTI SLO
VENIJE: V organizaciji RO je 
bil v Ljubljani posvet o delo
vanju samoupravnega sporazuma 
o razporejargu dohodka in o de
litvi sredstev za osebne dohodke 
v organizacijah komunalnega go
spodarstva Slovenije.

SINDIKAT DELAVCEV GO
STINSTVA IN TURIZMA SLO
VENIJE: lOje obravnaval osnu
tek družbenega plana razvoja SR 
Slovenije do leta 1980 in s tem 
povezane naloge repubhškega 
odbora. Člani IO so ocenili tudi 
gradivo ..Zasnove programa po
sebne izobraževalne skupnosti za 
izobraževanje in vzgojo delavcev 
gostinskih in turističnih po
klicev.11 Na tej seji so se pogo
vorili tudi nadaljnji aktivnosti 
RO pri obravnavi udeležencev 
samoupravnega sporazuma o raz
porejanju in delitvi dohodka, ki 
so presegli dogovorjena sredstva 
in še o nekaterih tekočih za
devah.

SINDIKAT GRADBENIH 
DELAVCEV SLOVENIJE: Ko
misija za šport in rekreacijo j® 
pregledala delo v zvezi z orga
nizacijo in izvedbo ŠIG 76 in 
obravnavala priprave na finalna 
tekmovanja, ki bodo v Kranju.

LJUBLJANA ^

Tesnejše
vezi

V Domu sindikatov v Ljub
ljani je RS ZSS organiziral p®" 
svet predsednikov občinskih 
sindikalnih nadzornih odboroC 
Na posvetu so obravnavali sta.' 
tutarno vlogo občinskih sindi
kalnih nadzornih odborov in & 
menjali izkušnje o problematik1 
njihovega delovanja.

V Sloveniji delujejo nadzorni 
odbori v vseh večjih osnovnih 
organizacijah sindikata, pri vseh 
sindikalnih konferencah in _v 
vseh občinah. Vseh skupaj Je 
približno 4500, vključujejo pa 
16.000 članov.

Na posvetu, o katerem boino 
še poročali, so se med drugih*! 
dogovorili, da bodo občinski 
sindikalni nadzorni odbori nu
dili več pomoči nadzornim od
borom v osnovnih organiza; 
cijah, si medsebojno izmenjavah 
izkušnje in se tako bolje uspo
sabljali za delovanje. M. G-

TISKOVNA KONFERENCA
Slovenski sindikati so že večkrat, nazadnje 26. maja letos, 

razpravljali o problemih racionalne proizvodnje hrane, pre
skrbe delavcev in občanov z živili ter družbene prehrane. 
Kot so v torek na tiskovni konferenci v Ljubljani povedali 
predstavniki RS ZSS, po sprejetih političnih stališč in smer
nic za hitrejši razvoj področja proizvodnje hrane še ne izva
jamo dovolj učinkovito, usklajeno in celovito.

Ne da bi posebej naštevali nekatere nerešene gospodarske 
probleme ali si zatiskali oči pred nič kaj laskavimi napo
vedmi o letošnji letini in še posebej preskrbi z mesom, kar ne 
bo brez posledic na gibanje cen in s tem življenjskih stro
škov, pa seveda tudi oblikovanje srednjeročnih planov druž
benega razvoja pomeni priložnost, da začnemo uresničevati 
sprejete dogovore in stališča na dolgoročnih osnovah, celo
vito, načrtno in usklajeno. Če omenimo še specifične naloge 
sindikatov na področju skrbi za življenjski standard, socialno 
varnost delavcev in njihovih družin, je jasno, da sindikati na 
pomen smotrne ureditve teh vprašanj opozarjajo dovolj zgo
daj — še pred sprejemom dokumentov o srednjeročnem raz
voju naše republike do leta 1980. Sindikati v tem trenutku 
predlagajo več dopolnitev družbenga dogovora o srednjeroč
nem razvoju naše republike, s katerimi naj bi zagotovili celo
vito in prednostno obravnavanje proizvodnje hrane, preskrbe 
z živili in družbene prehrane. Naslednji predlog sindikatov pa 
je, da bi morali ustanoviti inciativni odbor, v katerem bi 
zainteresirani dejavniki izdelali skupen koncept celovitega 
razvoja na navedenih področjih. M. G.

REPUBLIŠKI ODBOR SINDIKATA DELAVCEV KOVINSKE INDUSTRIJE 
SLOVENIJE

SOOČENJE 
Z IZKUŠNJAMI

V razpravo o osnutku zakona o združenem delu se vključuje tudi razprava 
o družbenem planiranju in o sedanjih gospodarskih gibanjih

E. K.



,0c>locna akcija sindikatov ob obali

KDO
PROIZVAJA

TEŽAVE?
Mudje ob našem morju, navajeni trdega dela in uspehov, se 
sPrašujejo, kdo in zakaj ovira nadaljnji razvoj © Nemoč gospodarstva, 
razdeljenega na prafaktorje

v središču pozornosti____________ ■ __________________ 3. julija 1976 stran 3

Kmalu po vojni je na nekem sestanku ob slovenski obali eden naših uglednih 
pGbenih in političnih delavcev govoril, kaj vse bomo naredili iz teh krajev. 
Mje, domačini in priseljenci, so se nasmihali, češ, ti le govori, raje poglej, kako 
i^dinje zlivajo odpadne vode kar pred vrati na ulico; poglej, kaj imamo in kaj 

sploh naredimo tu, v teh krajih, kjer je narava vedno skoparila.
Ke, takrat ni nihče verjel, da bo naša slovenska obala leta 1976 takšna, kot je 
nes. Takrat so obljube zvenele kot pravljica. Pa vendar - ta pravljica je postala 

ličnost.
Kato, ker so naši ljudje krepko prijeli za delo in s pomočjo širše slovenske ter 

Soslovanske skupnosti naredili to, kar imajo danes. Naredili pa so ogromno in 
tja ne zanika nihče, ki ima v sebi vsaj kanček poštenosti. In prav ta uspeh, ki ga 
ko vsakdo vidi na vsakem koraku, vliva ljudem zaupanje vase in v svojo pri-

nodnost.

»Ne SMEMO STATI!11
Ljudje, ki žive ob našem morju, 

po radi svoje kraje. Ostro nastopijo 
. VSakem poskusu uničevanja sadov 
Mtovega trdega dela. Nekakšen 

j*e<rah, če lahko tako rečemo, ki ga je 
P° dolgem in uspešnem delu sedaj 
pti ob obali, jih vznemirja. „Ne 
Jttemo gledati, kako gredo drugi 
”fPrej. mi pa stojimo!“ In prav ta 

®vek daje glavni ton političnemu do- 
spju okrog Kopra, Pirana in Izole 

a začetku tega vročega poletja. ,,Ne 
akajmo, naredimo takoj vse, da 
0m° hitreje napredovali!41 

s ■ 0 le bila tudi glavna misel na raz- 
rjenem sestanku predsedstva kraško- 

j ^e8a sveta ZSS, ki je bil v pone- 
rrt!eK. Udeležila se ga je tudi Ivanka 
.^ovčak, generalna sekretarka RS 
j . ■ »Podatki, ki so na voljo,44 je 
g®lal predsednik Matjaž Jamnik, ,jiiso 

razlog za splošen preplah! Dovolj 
pOVomo Pa zahtevajo nekatere ener- 

ffčne ukrepe, če ne želimo, da bo sio
nska obala v svojem razvoju obstala 
niorda celo nazadovala.44 
^akaj gre?

preveč za (Čigave? ) od
K°t je dejal tovariš Jamnik — raz- 

Prava tega v glavnem ni ovrgla - gre 
Q Padanje produktivnosti v primeijavi 
s Prejšnjimi leti pa tudi z republiškim 
Poprečjem. Med drugim tudi zato, ker 

bilo denarja za novo tehnologijo 
.. °niosova osnovna sredstva so amor- 
t L^na 80-odstotno, stroji v Mehano- 
r pa 90-odstotno!) pa tudi za- 

premalo premišljenega zapo- 
0vanja (rast zaposlenih v SRS —

3,1%, ob obali 5,3%!). Prav tako 
ugotavljajo pretirano povečanje deleža 
osebnih dohodkov v družbenem pro
izvodu, saj so osebni dohodki za 13 
indeksnih točk presegli rast druž
benega proizvoda. (Slišati je, da to po
prečje ne kvarijo osebni dohodki v 
gospodarstvu, ampak na drugih pod
ročjih!) Dalje: v strukturi delitve 
družbenega proizvoda se povečuje 
delež za družbo in zmanjšuje delež, ki 
ostaja gospodarstvu (razmeije 31:69). 
Ali je po vsem tem še treba zapisati da 
zmanjkuje denarja za reprodukcijo?

so krive Čelade?
Poleg vsega pa se tržišče ni „vedlo“ 

tako, kot so pričakovali. Tomos je 
imel ogromne zaloge mopedov (to
variš France Popit je pred dvema me
secema dejal, da jih bodo morali par
kirati po vsem Kopru in okolici, če bo 
šlo tako naprej). No, zdaj se je le 
„odprlo“ in zaloge so precej manjše.
Tomosovi delavci pa poslušajo tudi 
takšne razloge, zakaj mopedi ne 
gredo: »Nizozemska vlada je pred
pisala obvezne čelade pri vožnji z 
mopedi. Razumljivo je, da si ženske 
nočejo pokvariti pričeske, zato mo
pedov ne kupujejo!44 Ob tem pa jim 
zelo malo ali skoraj ničesar ne po
vedo, zakaj ne prodajajo mopedov 
tam, kjer — denimo — čelade niso 
obvezne in kako so izkoristili pri
ložnost, ki jo imamo na tržiščih ne
uvrščenih držav. Delamaris na drugi 
strani Koprskega zaliva je v zadnjem- 
času prodal večino svojih ribjih kon
zerv, in to polovico na trga tržišča. 
Kljub vsemu pa tudi za slovensko

obalo velja ugotovitev, da so zaloge na 
splošno čedalje večje, zlasti v indu
striji, da je gospodarska aktivnost 
manjša (in s tem seveda tudi gospo
darska rast!), da produktivnost še 
pada in da z zunanjetrgovinsko me
njavo ne morejo biti zadovoljni.

Vse to pa so vzroki, da gospodar
stvo na obali ne dosega takšnih rezul
tatov, kot so zapisani v planih in reso
lucijah ter da kaže zlasti kovinsko pre
delovalna industrija že nekaj let težnjo 
gospodarskega nazadovanja.

ZNAN PLAČNIK 
ZAGREŠENIH POTEZ

Razumljivo je, da zdaj, ko so na 
obali sprejeli koncept dolgoročnega 
razvoja, ko se pripravljajo na sprejem 
srednjeročnega plana, ko razpravljajo 
o zakonu o združenem delu, ki od 
prve do zadnje strani posveča vso po
zornost dobremu gospodarjenju, pri
hajajo na površje stari pa tudi novi 
problemi. Prav tako ni naključje, da 
največ govorijo o njih delavci, saj so 
vse zgrešene poslovne poteze vedno 
plačah samo oni; ob velikih zalogah so 
prejemah manjše osebne dohodke, 
pestil jih je strah, kaj bo jutri, če ne 
bo dela itd. Vodilni so v glavnem od
šli, ne le iz delovne organizacije, mno
gi tudi iz kraja; in če že niso dobih 
boljših služb, slabših prav gotovo niso. 
Delavci pa so ostah, življenjsko so po
vezani s svojo delovno organizacijo, 
delijo vse dobro in slabo, ob tem ko 
jim je v banalni lokalni praksi pre
ostala za urejanje problemOY ena sama 
metoda: prekinitev dela. Šele to je 
bilo dovolj različnim strukturam, da 
so staknile glave in kaj ukrenile.

NAPOSLED.
ENOTNA AKCIJA?

Po vseh teh in podobnih ugoto
vitvah člani predsedstva kraško-obal- 
nega sveta ZSS niso mnogo pomišljali 
in so podprh pobudo svojega pred
sednika. Sindikati bodo odslej od vseh 
družbenopohtičnih organizacij v in
teresu delavcev zahtevali enotno 
akcijo, katere cilj je stabilizacija obal
nega gospodarstva, racionalna (beri: 
manjša) poraba negospodarstva in 
utrditev samoupravljanja. Predsedstvo

je pripravilo svoj predlog, ki ni niti za 
obalo niti za našo širšo skupnost nič 
novega, je pa preizkušen in učinkovit. 
Ce povemo čim bolj na kratko, gre.za 
združevanje v močnejše organizacije 
združenega dela, kajti le tako bodo 
lahko modernizirali tehnološke po
stopke, povečah produktivnost, raz
iskovali potrebe tržišča itd.

Nihče pa ne pričakuje, da bo to 
delo lahko. Na Koprskem lahko te dni 
marsikje shšite, da niso sposobni zdru
žiti niti dveh trgovin, da se že dolgo 
dolgo pogovarjajo o združitvah na 
področju zdravstva, da sta komaj 
20 km oddaljena Droga (začimbe) in 
Delamaris (ribe) začela sodelovati šele 
kot člana iste SOZD (HP) itd. Kje so 
vzroki? Odpori, to je jasno! Manj 
jasno pa je — kot vse kaže — da ni 
nikogar, ki bi te odpore strl!

KRITIČNO 
O SEBI IN - DRUGIH

Sindikati na tem območju so ob 
svojem delu ugotovili, da kljub novi 
organiziranosti nimajo takšne vloge v 
združenem delu, kot bi jo morah 
imeti, da marsikdaj niso sposobni 
obvladati konfliktnih situacij v de
lovnih organizacijah. Ugotavljajo pri
mere neenotnosti pri izvajanju skle
pov, sprejetih na medobčinski ravni, 
zapiranje v občinske plotove. Koliko 
takšna ugotovitev velja tudi za druge 
družbenopolitične organizacije na 
obali, bodo najbolj vedeli njihovi 
člani, nesporno dejstvo pa je - kot 
smo lahko večkrat slišali — da za ure
ditev tako pomembnega vprašanja, 
kot je združitev na prafaktorje razde
ljenega gospodarstva, na obah ni 
koordinirane in učinkovite akcije. In 
če je ni na obah, je ne bo tudi v obči
nah. Težko je verjeti, da se dogajajo 
tudi takšne stvari: o akciji za zdru
ževanje trgovine in kmetijstva na 
obah, ki so jo v Kopru zastavih dokaj 
enotno, sindikati v Izoh sploh niso 
vedeli, ZK pa je pod vplivom osnovne 
organizacije ZK in KZ Izola čakala 
preveč dolgo.

Zato je nujno, meni predsedstvo 
kraško-obalnega sveta sindikatov, da 
se vse družbenopohtične organizacije 
dogovorijo za enotne cilje ter jih po

tem dosledno izvajajo. Kdor tega ne bi 
upošteval, proti temu je treba ukre
pati. To ni fraza, ampak grenka iz
kušnja, saj je znanih nekaj primerov, 
ko so nekateri »pomembni44 ljudje 
kljub dogovoru ukrepah po svoje, pa 
zato niso odgovarjali niti pohtično.

SMO DOVOLJ 
DOBRO ORGANIZIRANI?

Ob tem pa velja proučiti tudi orga
niziranost družbenopohtičnih orga
nizacij in družbenopolitičnih skup
nosti, kajti nobena skrivnost ni, pra
vijo mnogi, da je stanje v obalnem go
spodarstvu pretežno odsev takšne 
organiziranosti in družbenopolitične 
neučinkovitosti. Nato nadaljujejo: 
obala je enoten in celovit gospodarski 
prostor, kjer je treba urejati vso pro
blematiko enotno, ne pa da ta prostor 
neracionalno izrabljamo (denimo lo
ciranje mini industrijske cone v Izoh 
nefunkcionalna stanovanjska gradnja v 
Kopru itd.)

ENA ALI TRI OBČINE?
Zagovorniki ene občine tudi po

udarjajo: po številu prebivalcev je 
obala v SRS na 5. mestu, po prora
čunski porabi v celoti na 3. mestu, po 
porabi na prebivalca pa na drugem 
mestu v SRS, kar z drugimi besedami 
pomeni 27,8% nad republiškim po
prečjem prebivalca.

To so torej mnenja. Kako bo na
posled, bodo povedah delavci, ki bodo 
nedvomno znali presoditi prednosti 
ene ali treh obalnih občin in različne 
prednosti tudi primerjah z denarjem, 
ki ga plačujejo prav oni.

»SKRAJNI CAS!44
»Skrajni čas je že bil, da se je nekaj 

premaknilo,44 je dejal na omenjeni seji 
tovariš Sokol, predstavnik borcev. 
»Ljudje vas bodo podprh!44

Kraško-obalni sindikati bodo začeh 
akcijo v okviru SZDL in si prizadevah 
za enoten nastop vseh družbeno
političnih dejavnikov ob obah. Ne
dvomno se bo začelo trdo delo, po
nekod tudi boj, kjer bo treba s prstom 
pokazati na nepravilnosti, pa tudi na 
ljudi, ki sedijo izza njih.

VOJKO ČERNELČ

IZKUŠNJE SO VSELEJ DRAGOCENE
Iz albuma

sindikalnih delavcev

j; ®Lo Eršte sodi med tiste ljudi, ki 
žev‘‘ ne k’ Jbkoli prisodil »kri- 
Po ^ nos‘j° na svojih plečih. Ne 
int ^rezu ne sicer ne spominja na tri- 

ndesetnika. S pravo mladostno za- 
WruS^° se loteva vsakodnevnih de
kret Zveznosti, ki jih ima kot se- 
rr ar občinskega sindikalnega sveta v 
„ ?^Pljem. Skoraj ni dneva, ki bi se 
je , . val od drugega: usklajuje akci- 

> daje pobude za nove »doma44 in v 
nip°Vn.^ organizacijah skrbi za izpol- 

J vanje sprejetih sklepov in šele zve- 
lien “SP® potegniti »črto44 pod oprav- 
se 0 ^lo- Tako dan za dnem, iz me- 

v mesec ... Od tedaj, ko je zašel 
e^rste grosupeljskih sindikalnih delav-

Cm^ *eta 1967 živi Vinko Eršte v 
Tedaj je namreč prišel iz 

voiasu ^Hje gore. Predno je oblekel 
ha V° .sokrrjo, je delal kot sekretar 
^ občinskem komiteju zveze mla
dih potem Pa gaje službena pot vo- 
od ,"a grosupeljsko občino. V letih 

'0 do 1973 je bil zaposlen na

izobraževalni skupnosti, zadnja tri leta 
pa opravlja dolžnost poklicnega sekre
tarja občinskega vodstva sindikatov.

»Moje politično delo seje začelo že 
v mladinski organizaciji. Nato sem 
imel najrazličnejše zadolžitve in funk
cije v samoupravnih organih in v druž
benopolitičnih organizacijah. Že zelo 
zgodaj, leta 1964, sem se prvič srečal 
tudi s sindikalnim delom. Tako sem si 
do danes nabral že kar nekaj izkušenj, 
ki mi zdaj še kako pridejo prav pri 
mojem delu.44

Tako nam je v nekaj stavkih orisal 
svojo dosedanjo življenjsko in delovno 
pot Vinko Eršte. Poleg svojih vsako
dnevnih obveznosti na delovnem 
mestu sekretarja občinskega sindikal
nega sveta opravlja še več drugih od
govornih družbenopolitičnih funkcij. 
Ko smo ga vprašali, naj jih skuša na
šteti, nam je z nasmehom odvrnil, da 
bi potreboval za to precej časa in da 
ne sodi v krog tistih, ki se postavljajo s 
funkcijami, pač pa med tiste, ki se iz

ogibljejo praznega besedičenja in vse
lej skušajo akcijsko delovati, in to 
predvsem tam, kjer čutijo, da so nji
hove izkušnje dobrodošle in potrebne. 
' »Domala za vse slovenske občine, 
med katerimi grosupeljska ni nobena 
izjema, velja, da sindikat včasih ni de
lal drugega, kot da je skrbel za ozim
nico, zabave, organiziral udarniško 
delo v kraju in dajal blagoslove na na
grade ... Ti časi so zdavnaj za nami, 
od takrat se je marsikaj spremenilo. 
Danes brez tvorne, vsebinsko jasno 
opredeljene vloge in aktivnosti sindi
katov, ki je prišla do svoje polne velja
ve po 8. kogresu ZSS, ni mogoče pri
čakovati uspehov tudi na drugih po
dročjih dražbenega in javnega delova
nja.

Kaj naj pri tem rečem za našo obči
no? Podobno kot drugod se tudi pri 
nas zadnje čase veliko več pogovaija- 
mo o delavcu, o njegovih življenjskih 
in delovnih razmerah, vsestranska skrb 
zanj pa se odraža v spoznanju, da ljud
je čedalje bolj upoštevajo delo sindi

katov. Tudi v Grosupljem opažamo, 
da se ljudje v delovnih organizacijah 
zavedajo, da lahko v sindikalni organi
zaciji v naj večji možni meri uresničijo 
vse svoje težnje in interese.44

Hkrati pa Vinko Eršte ne skriva 
očitnega zadovoljstva, da so se v gro
supeljskih podjetjih zadnje mesece do
kaj okrepili delgatski odnosi. Ta ugo
tovitev velja po njegovem mnenju 
tako za osnovne organizacije sindikata 
kakor za samoupravne in sindikalne 
skupine. K bolj kvalitetnemu delu pa 
je precej pripomoglo tudi izobraževa
nje sindikalnih kadrov.

»Tistih nekaj uric, ki mi ostanejo za 
počitek v družinskem krogu, skušam 
kar najbolj izkoristiti. Zame obstaja 
ena sama relacija. Kranjska gora — Do
lenjske toplice. Ta pride v poštev po
zimi, poleti pa je seveda na vrsti kopa
nje. Včasih sem bil aktiven športnik, a 
kaj, ko je zdaj za šport in za politično 
delo premalo časa, tako da se je bilo 
treba nečemu odreči!44

L VIRNIK
Vinko Eršte, sekretar občinskega 
sveta Zveze sindikatov v Grosupljem
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Posredujemo odgovor
4 Nadaljujemo z objavo
£ vprašanj, ki so jih zastavljali

razlagalcem osnutka zakona 
£ o združenem delu nekateri
* udeleženci dosedanjih posve-
? tov o osnutku zakona o
£ združenem delu. Žal odgo-
¥ vori niso avtorizirani, vendar
£ sodimo, da bodo v pomoč
£ pri razčiščevanju vprašanj.
5 Bralce, osnovne sindikalne
* organizacije in druge pa va-
£ bi mo, da nam pošljejo svoja
£ vprašanja o osnutku zakona
0 ali o posameznih določilih,
£ mi pa si bomo prizadevali
t poiskati tiste, ki bodo lahko
* nanje čimbolj celovito odgo-
^ varjali.
£
t VPRAŠANJE:
£ Ali določilo 82. člena in
$ drugega odstavka v osnutku
* zakona, ki je povezano z 79.
£ členom osnutka zakona o
£ združenem delu, lahko ra-
£ zumemo tudi tako, da lahko
£ delovne skupnosti bank in
S zavarovalnic upravljajo z de-
£ lovnimi sredstvi ped pogo-
£ jem, da se lahko njihov re
£ zullat dela izraža kot vred-
* nost in če je tako urejeno s
S samoupravnim sporazu-
Jj mom?

£ Na vprašanje je odgovoril
J DRAGO KLEMENČIČ,
£ član izvršnega sveta skupšči-
£ ne SRS:

£ „V nobenem primeru de-
< lovna skupnost ne more
£ upravljati s sredstvi, ki so jih 
£ združili ustanovitelji v ban- 
£ ki Iz 73 , 377, 379. in 385.
£ člena osnutka zakona o
£ združenem delu sledi, da ni
£ možnosti, da bi se delovna
£ skupnost v banki organizi-
^ rala kot temeljna organiza-
£ cija združenega dela za
£ opravljanje zadev skupnega
£ pomena. To je izključeno
£ tudi s 379. členom.

£ Vprašanje zadeva delovna
£ sredstva in upravljanje z nji-
^ mi. Pri tem upravljanju in če
£ se rezultat dela delovne
£ skupnosti lahko izrazi kot
£ vrednost in seveda, da je to
^ urejeno v samoupravnih spo-
£ razumih, kjer morajo biti
< opredeljene pravice, ki jih
£ imajo člani kolektiva pri raz-
^ polaganju in uporabljanju
£ teh sredstev, ni ovir, da bi
£ temu ne bilo tako. Velja pa
^ še posebej opozoriti na sa-
£ moupravne sporazume, kjer
£ mora biti upravljalska in raz-
£ polagalna pravica posebej
* določena. So torej mož

nosti, da delovna skupnost 
banke razproda izrabljene 
računske stroje, računalnike 
in drugo mehanizacijo, ki jo 
uporablja pri svojem delu, in 
nabavi drugo.

VPRAŠANJE:
Osnutek zakona o združe

nem delu govori tudi o zdru
ževanju dela in sredstev v za
varovalnih skupnostih Pred
log zakona o osnutku siste 
ma zavarovanja premoženja 
in oseb ničesar ne določa o 
oblikovanju temeljnih rizič
nih skupnosti. Ali je možno 
uresničiti slovenska izho
dišča o organiziranju zavaro
valnih skupnosti z oblikova
njem temeljnih rizičnih 
skupnosti?

Na vprašanje je odgovoril 
IGOR URŠIČ, član izvrš
nega komiteja CK ZKS:

Federacija s tem zakonom 
kakor tudi z drugimi določa 
samo temelje sistema samo
upravnih družbenoekonom
skih odnosov za posamezna 
področja življenja in dela.

Podrobneje in vse drugo 
bodo na tej osnovi urejali re
publiški in zvezni zakoni, ki 
pa morajo biti seveda med 
seboj usklajeni. Tudi zakon 
o zavarovanju premoženja in 
oseb bo moral biti usklajen z 
zakonom o združenem delu.

Toda zakon o združenem 
delu govori o tem, da se de: 
lavci v temeljnih organizaci
jah združenega dela združu
jejo v zavarovalne skupnosti' 
in podobno. Osnutek za
kona o zavarovanju premo
ženja in oseb bo še dopol
njen. Bržčas bo zvezni za
kon opredelil le osnove tega 
sistema, od republiških za
konov ali pa od družbenega 
dogovora bo odvisno, kako 
bomo to področje samo
upravno organizirali. V Slo
veniji smo se dogovorili
tako, kot je bilo to zastav 
Ijeno na 3. seji CK ZKS in v 
pogovorih s predstavniki de
lovnih kolektivov v zavaro
valnicah. Organizirati mo
rajo torej rizične skupnosti 
in vse tisto, kar je dogovor
jeno.

VPRAŠANJE:
Kakšne so osnove za de

narne kazni? Ali bodo od
visne od konkretnega pri
mera in teže kršitve delovne 
dolžnosti?

**
IGOR URŠIČ: Izhodišče £

je, daje opredeljevanje krši- £
tev prepuščeno delavcem v ^
sleherni temeljni organiza- £
ciji, kjer je seveda treba upo- ^
števati tudi specifičnost v £
proizvodnem oziroma delov- *
nem procesu. Šele na tej £
osnovi se nato opredeljuje £
stopnja kršitve. Denimo: ka- £
jenje delavca v tovarni čev- £
Ijev ni težja kršitev, medtem *
ko je kajenje delavca v to- £
vami smodnika zelo težka £
kršitev dela, ki prav gotovo £
zahteva, da se delavca po £
dveh ali treh ponovitvah ^
kršitve premesti na drugo £
delovno mesto. Osnutek za- £
kona določa le nekatere £
osnove, ki opredeljujejo *
stopnjo kršitev dela glede na £
specifičnost problematike in £
proizvodnega procesa v po- ^
sameznih organizacijah zdru- £
ženega dela. Delavci sami pa £
v svojem splošnem samo- £
upravnem aktu urejajo stop- S
nje kršitev. Potrebno je le £
izenačiti pogoj, da bi se ne ^ 
srečevali s primeri, da v eni £
TOZD malomarno izvajanje ^
dela ni okvalificirano kot £
kršitev dela, medtem ko je v *
drugi za ta primer predviden £
ukrep denarne kazni ali pre- £
mestitve na drugo delovno £
mesto, ponekod celo prene £
hanje delovnega razmerja. £

Osnovno naj bi torej ven- £
darle bilo, da delavci v svo ^
jem samoupravnem aktu do- £
ločijo stopnjo odgovornosti £
pri kršitvah dela in tudi £
ukrepe za kaznovanje.41 £

VPRAŠANJE: £
Ali je poslovodja pogod- £

bene organizacije združe- *
nega dela delavec glede na £
to, kar je zapisano v členih £
280. do 285. v osnutku za- +
kona o združenem delu ? Ali £
je lahko član sindikalne £
organizacije? £

IGOR URŠIČ: ,,Razme- £
jitev med poslovodjo in de £
lavci v pogodbeni organi- £
zaciji združenega dela je do- ^
ločena zato, ker v te orga- £
nizacije poslovodja prinese ^
svoja sredstva. Pri delitvi do- £
hodka sta udeležena dva £
enakovredna partnerja: po- ^
slovodja na osnovi svojega £
živega dela in sredstev, kijih £
je prinesel v to pogodbeno £
organizacijo združenega ^
dela, ter delavci. V vseh dru- £
gih pravicah so vsi izenačeni, V
zato tudi ne more biti vpra- £
šanje, ali je lahko poslovodja £
član sindikata ali ne. £

KOLEDAR
NALOG

Ob javni razpravi o 
osnutku zakona o zdru
ženem delu v tem tednu 
potekajo intenzivni raz- 
vogori o predlogih doku
mentov, s katerimi bomo 
v naši republiki opredelili 
razvoj do leta 1980.

Dogodek tedna pa bo 
nedvomno plenarno zase
danje republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slove
nije, na katerem se bodo 
delegati pogovorili o 
predlogu dogovora o te
meljih družbenega plana 
Slovenije za obdobje 
1976 — 1980 in o osnut
ku družbenega plana raz
voja SR Slovenije za sred
njeročno obdobje.

TOREK, 6. JULIJA
— Razširjena seja 10 Sindikata delavcev kemične industrije Slove

nije, na kateri se bodo pogovorili o delovanju sindikata v SOZD 
Polikem glede na problematiko pri sprejemanju srednjeročnega plana 
te sestavljene organizacije združenega dela

PETEK, 9. JULIJA
— Republiški svet Zveze sindikatov Slovenije bo na plenarnem zase

danju razpravljal o predlogu dogovora o temeljih družbenega plana 
Slovenije za obdobje 1976 — 1980 in o osnutku družbenega plana 
razvoja SR Slovenije za srednjeročno razdobje. Na tej seji bo RS ZSS 
sklepal tudi o sklicu konference Zveze sindikatov Slovenije.

— Republiški odbor Sindikata delavcev trgovine Slovenije bo na 
plenarnem zasedanju obravnaval osnutek družbenega -plana razvoja 
SRS za obdobje 1976 — 1980 zlasti glede na predvideni razvoj trgo
vine. Delegati bodo ocenili akcijo sprejemanja planskih dokumentov v 
TOZD trgovine in se dogovorili o nadaljnjem delovanju sindikata na 
tem področju. Na seji pa bodo tudi ocenili stanje na področju samo
upravnega sporazumevanja o razporejanju dohodka in o delitvi sred
stev za osebne dohodke v trgovskih organizacijah združenega dela.

— Izvršni odbor RO sindikata delavcev prometa in zvez bo obrav
naval osnutek družbenega plana razvoja SR Slovenije za obdobje 1976 
- 1980 ter spregovoril o gospodarski problematiki železniškega gospo
darstva.

V SLOVENIJI JE USTANOVLJENIH ŽE KAKIH TRIDESET KLUBO^ 
SAMOUPRAVLJAVCEV

VSAK ZAČETEK
JE TEŽAK

Uresničevanje zakona o združenem delu bo terjalo vsestransko 
množično delovanje klubov samoupravljavcev

Ko je ’ob letošnjem dnevu samoupravljavcev na osrednji sloves
nosti dr. Marijan Brecelj, predsednik Skupščine SR Slovenije, go
voril tudi o vlogi klubov samoupravljavcev, je dejal, da morajo le-ti 
zagotoviti množično in sistematično usposabljanje delegatov, 
članov samoupravnih organov, poslovodnih delavcev in drugih sa
moupravljavcev za uresničevanje nalog, ki jih prinaša osnutek za
kona o združenem delu. In nenadomestljiva bo tudi vloga klubov 
samoupravljavcev pri pripravljanju nove notranje samoupravne za
konodaje, je dejal dr. Brecelj.

Kot aktualni moto je besede dr. 
Breclja citiral pred dnevi na repu
bliškem posvetu predsednikov in taj
nikov skupščin klubov samouprav
ljavcev Slavko Grčar, sekretar RS 
ZSS za organizacijo. V Sloveniji 
imamo že kakih 30 klubov samo
upravljavcev, drugod še potekajo 
priprave na njihovo ustanovitev, v 
času pred poletnimi počitnicami ali 
takoj v začetku jeseni. Ponovim naj 
tudi besede Marjana Laha, pred
sednika Zveze delavskih univerz Slo
venije, ki je dejal, da je 5. seja CK 
ZKS dala polno podporo klubom sa
moupravljavcev, saj pomenijo do
datno organiziranost, ki naj utrjuje 
samoupravno odločanje, zato se mo
rajo za uveljavitev njihove vloge po
litično angažirati vsi komunisti.

SAMO 49 OD 500 
DELOVNIH ORGANIZACIJ 

V mnogih občinah - kot rečeno 
— so klubi ustanovljeni in nekateri 
so že začeli z delom.

ZAVZEMAJO SE 
ZA ZDRUŽENJE KLUBOV 
IN DELAVSKIH UNIVERZ 

Klub samoupravljavcev v občini 
Ribnica je bil ustanovljen prvi, vanj 
so se vključili tako rekoč vsi. Za
četni zanos pa je kmalu splahnel, 
čutijo se osamljene. Zato seje pred
stavnik tega kluba tudi med prvimi 
zavzel za ustanovitev združenja klu
bov samoupravljavcev in delavskih 
univerz Slovenije (kar je podprla ve
čina na posvetu prisotnih in so tudi 
že izvolili iniciativni odbor, ki naj 
opravi priprave za široko verifikacijo 
te zamisli!). Ker v Ribnici delavska 
univerza od novega leta nc deluje 
več, so sindikati in SZDL v občini 
naložili nalogo družbenega izobra
ževanja klubu samoupravljavcev, ki 

' pa nima za to denarja, kadra niti 
prostorov. Klub je že izvedel pro
blemsko anketo med člani organov 
delavskega nadzora, pogovarjali so 
se s predsedniki delavskih svetov o 
delu kluba, toda kaj prida predlogov 
se iz tega razgovora ui porodilo.

V Kopru kluba še ni, ker doslej 
z izjemo sindikata — družbeno?®, 
tične organizacije v občini te 23111.. 
še niso podprle. O predlogu P 
grama niso razpravljali skoraj s 
beni delovni organizaciji, pa* ^ 
mnogo o denarju, češ da ga že 

jejo za izobraževanje itd. Sklenili ^ 
da bodo zato klub v Kopru uri^ 
novih le tisti, ki od njega pri®3 
kujejo pomoč.

V Črnomlju se bodo morali 
usmeriti tudi na lastne predavatelj6’ 
poznavalce pohtičnih in sam0 
upravnih razmer v občini, kajti® 
temah, kot je, denimo, »koliko ®6 
lavci razumejo obrazložitev zaklj® _ 
nih računov", strokovnjak ra®. 
novodstva nima kaj prida poved®

Klub samoupravljavcev v Žalcu jf 
že organiziral šoli za delegate dru* 
benopohtičnih skupnosti, za 
degate samoupravnih in te resni® 
skupnosti in šolo za člane organ®' 
delavskega nadzora. Klub seje vklj® 
čil v razpravo o osnutku zakona 
združenem delu in posebnost je, ®_ 
so v Hmeljarju natisnih 10.000 iz' 
vodov obrazložitve osnutka zakon3 
- torej za vse zaposlene. Imeh so ž® 
tribuno o problematiki delovnih m2 
merij, ker so o ceni h, da so neka tet® 
določbe v sporazumnih o združit'1 
TOZD neprimerne, pa tudi član* 
kluba sami pričakujejo pomoč P11 
snovanju samoupravnih aktov.

V občini Ljubljana-Center so 
klub samoupravljavcev ustanovih v 
marcu. V delovnih organizacijah so 
se zelo pogosto srečevali z odpori, 
češ, zakaj še ena institucija za iz
obraževanje in usposabljanje samo
upravljavcev, to bo terjalo le do
datna sredstva, kadre, itd. Tako je 
doslej v tej občini, ki ima več kot 
500 delovnih organizacij, pristopilo 
k sporazumu o ustanovitvi kluba 
samo 49 delovnih organizacij. Od
pori v delovnih organizacijah iz
virajo iz nerazumevanja vloge kluba 
samoupravljavcev, saj je klub le pro
gramer in organizator izobraževanja, 
ne pa tudi strokovni izvajalec. Pa 
vendar je dobro, da so v občini Cen
ter klub ustanovih in tako omo
gočili, da se mu pridružijo drugi ta
krat, ko bodo spoznali koristnost 
dela kluba.

CELJSKI KLUB 
SE JE PRIDRUŽIL 

MARKSISTIČNEMU 
CENTRU OSREDNJE KNJIŽNICE 

Prav tako v marcu so ustanovih 
klub samoupravljavcev v občini Ce
lje. Sporazum o njegovi ustanovitvi 
je podpisalo 80 % delovnih orga
nizacij in drugih podpisnikov. O 
delu lahko že marsikaj povedo. V 
začetku maja se je klub priključil 
marksističnemu centru osrednje 
celjske knjižnice. Člani kluba si 
bodo lahko brezplačno izposojah 
literaturo, saj bo klub prispeval sred
stva za bogatitev knjižnega sklada. V 
centru bodo razvifftudi poseben od
delek z normativnimi akti. Da bi za
gotovili organiziran pristop k samo
upravnim organom in delegacijam, 
so se že sestah s tajniki samo
upravnih organov. Program izobra
ževanja, ki ga je predložila delavska 
univerza, so zavmih in terjali, da se 
prilagodi različnim potrebam raz
ličnih dejavnosti (tudi sami so pred- 
lagali nove konkretne teme!). Po
svetovali so se tudi že z vsemi pred
sedniki delavskih svetov o tem, kako 
naj bi klub pomagal pri uresni
čevanju nalog, ki jih prinaša osnutek 
zakona o združenem delu. V avgu
stu in septembru bodo organizirali 
specializirane razgovore samo
upravljavcev o zdravstvu, šolstvu, o 
posameznih vprašanjih iz zakona o 
združenem delu. Pripravljajo anketo 
med tajniki samoupravnih organov 
in predsedniki delavskih svetov o 
tem, kaj še koristnega bi lahko klub 
storil za krepitev samoupravljanja.

ŠIROKA
ANIMACIJA ZA KLUB

SAMOUPRAVLJAVCEV 
OBČINE MARIBOR

Maribor kluba samoupravljavcev 
še nima. So se pa v tej občini, ki ima 
več kot 500 delovnih organizacij, lo
tih zelo širokega animiranja za klub 
samoupravljavcev. O vlogi kluba so 
spregovorih 1500 udeležencem sin
dikalnih seminarjev, ki so zamisel 
dobro sprejeli, pa tudi na eno
dnevnih seminarjih o osnutku za
kona o združenem delu, ki se jih je 
udeležilo 4000 ljudi. Vjuhju naj bi 
stekla o klubu samoupravljavcev naj
širša razprava med delavci v TOZD.

BREZ SODELOVANJA
DELAVSKIH UNIVERZ 

NE BO ŠLO
Klub samoupravljavcev občine 

Dravograd, ki je bil ustanovljen 
takoj za ribniškim (kluba sta imela 
že skupno sejo!), ima težave, ker v 
občini ni delavske univerze (seveda 
se bodo morali nasloniti na delavsko 
univerzo najbližjega kraja ah pa se 
zavzeti, da bodo tudi v Dravogradu 
dobili delavci tako izobraževalno 
ustanovo). Pripravljajo anketo o 
tem, kaj samoupravljavci od kluba 
pričakujejo. Na jesen bodo najprej 
organizirah tribuno o vlogi in po
ložaju žene delavke in samo- 
upravljavke.

BITKA
ZA KLUBE JE BITKA 

ZA SAMOUPRAVLJANJE!
V občini Ljubljana-Vič-Rudnik 

bo klub samoupravljavcev v sep
tembru začel z okroglimi mizami o 
problematiki vzgojnovarstvenih za
vodov in osnovnih šol, saj je Ljub
ljana tik pred referendumom o no
vem samoprispevku.

V Trbovljah so v večjih delovnih 
organizacijah naleteh na močan 
odpor do ustanovitve kluba samo
upravljavcev, utemeljen s previ
sokimi finančnimi obveznostmi. Do
ločilo o članarini so v predlogu spo
razuma nato spremenili, kljub temu 
pa je bilo potrebno še mnoge nejas- 
noti razjasnjevati v delovnih orga
nizacijah. (Zanimivo je, da take raz
prave izbijejo na plan ponavadi ta
krat, kadar hočemo organizirati 
nekaj za široke plasti samo
upravljavcev. Bitka za klube je očit
no bitka za samoupravljanje!)

Domžalski samoupravljavci klu',a 
še nimajo, skupaj z delavsko u®1 
verzo pa so izdelali program izobra 
ževanja, o katerem pa je v delovni® 
organizacijah manj razprave kot ® 
denarju za klub-

Tudi v Idriji je razprava o član® 
rini kluba prevladovala. Ker ni1®3^ 
delavske univerze, bo klub poisK 
predavatelje na šolskem centru.

KLUB
SAMOUPRAVLJAVCEV 

NI LE ZA POSEBNE 
»STRUKTURE"

In kakšen je bil na posvetu k®, 
mentar k tem prvim izkušnjam? ^ 
potrebno zavlačevati ustanavlja®)^ 
kluba tam, kjer še niso vsi 
pričani o njegovi potrebnosti- _ 
prepričane bo treba prepričati z® _ 
lom kluba. Toda ne gre le za P2® 
pričevanje! Gre tudi za posameznik^ 
in skupine, ki se upirajo vedno, j1® 
darkoh gredo družbenopolitič®® 
organizacije v akcijo, da bi zaj®u 
množico delavcev samoupravljav®8^' 

Tudi prve izkušnje o vsebini d®*® 
klubov so že. Vsekakor klub ne 
smel biti ujet le v velike pomemb® 
tribune, okrogle mize, itd. Pogos 
je lahko tudi posvet nekaj ljucb®r3t 
gocena pomoč pri delu. Različno ^ 
oblik delovanja in množičnost v s® 
delovanju, to sta alternativi za u'J®
Ijavitev klubov samoupravljavcev,
nočemo, da bodo klubi P°sta\a, 
stečišče nekaterih »struktur", 8 k 
terimi se tako posvetujemo že ® 
vseh političnih sestankih. Klubi ^ 
namenjeni delavcem, tega ne sme®1
pozabiti! In klub sam ni izob1 
ževalna ustanova. Če v kraju ni 
lavske univerze, si jo bodo dela 
slej ko prej morah izboriti. Mordal 
tudi res, da zlasti klubi v večl^ 
občinah dolgo ne bodo zmogli m 
slehernega profesionalca. Za de 
kluba pa je vendarle pomembnej ’
da zbere okrog sebe množico sod®"
lavcev. In klubi tudi ne smejo 
voliti, da bi jim tovarne, šole. . 
movi družbenopohtičnih organiza' 
ah kdorkoh zaračunaval visoke ®^ 
jemnine za prostore, kjer bi 56 
stajah samoupravljavci - vsi b P 
stori so bili zgrajeni z družbeni®1 ^ 
natjem! In končno, v sodelovanj 
SZDL v občini si morajo klubi^
boriti svoje mesto tudi v c 0. 
družbenih dogovorih o družbe 
političnem izobraževanju in mr
sabljanju.

SONJA GAŠPER®
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^Rogla miza o osnutku zakona o združenem delu v muri

STO
STIČNIH TOČK

^Zdrobljeni tekstilni industriji so nujno potrebna takšna integracijska 
Jec>ra, kakršno nastaja s povezovanjem Mure, Jutranjke in Lisce

dnevi je bila v Murski Soboti v Muri okrogla miza v okviru razprav, ki jih sindikati 
fetujejo o osnutku zakona o združenem delu. Predstavniki samoupravnih organov, druž- 
enopolitičnih organizacij, vodstev podjetij Mura, Lisca ter Jutranjka, krajevnih druž-bpv) 1 . - . ...

‘^Političnih organizacij ter družbene skupnosti, predstavniki RO sindikata delavcev v tekstilni in
^aiyki industriji, gospodarske zbornice in zavoda za produktivnost dela so na tej okrogli mizi 

e^i/i dosedanje integracijske procese v tekstilni industriji, dosežene rezultate in pomanjkljivosti, 
dr nadaljnjega poslovnega povezovanja in združevanja. Ob načelnih ugotovitvah pa so po

zneje obravnavali načrtovano združitev Mure, Lisce in Jutranjke.

T RAZDROBLJENA INDUSTRIJA
pjtiha industrija v Sloveniji je s 50 tisoč za- 

sleninii še vedno druga najmočnejša panoga; 
striV^ ^>5 odstotka dohodka celotne indu- 
Je> .jzdela pa 23 odstotkov vsega blaga v Ju- 
^ aviji. Od tega proda v Sloveniji samo petino, 
kij, "fugo blago pa večinoma v drugih repu- 

d*1 in na tujih tržiščih. Gospodarski položaj 
bonske tekstilne industrije je precej boljši, 
sin to.veija za druge republike: rentabilnost po- 
tivVania je kar za 18 odstotkov višja, akumula-
. °st pa celo za tretjino večja od jugoslovan- 

Slov3 P°Prečja- Vendar je tekstilna industrija
Venije močno predimenzionirana, že sedaj 

J ne zmogljivosti ustrezajo (enako pa je z jugo- 
Vansko) predvidenim potrebam domačega 

v letu 1980. Hkrati je preveč odvisna od 
f l°Za strojne opreme in surovin; struktura kon- 
He najboljša> predelamo premalo metraž- 

8a blaga; med proizvodnjo in trgovino še niso 
Postavljeni dolgoročni poslovni odnosi. Zavo- 

J vseh teh in drugih vzrokov je materialni in 
slahr položa-) zaposlenih v tekstilni industriji 

“> kot v drugih gospodarskih panogah.

dustridrijer0Čm razvo-ira načrti usmerjajo tekstilno in- 
izdelk ° V mo<femizacijo tehnologije, izdelavo modnih 
tovin tV °b Usmer'tvi v čimvečjo porabo domačih su- 
Pa b' 61V ’zvoz- Siriti sedanje proizvodne zmogljivosti

23 tekstilno pomenilo natikati si zanko na vrat; 
račun tega naj bi Proizvodnja naraščala izključno na 
^tnih stor^n°sh, pri čemer bi moralo število zapo- 
voi t Ce*° uPadati- Izjemnega pomena za hitrejši raz- 
{gj. I dejavnosti v naši republiki oziroma za večjo ma- 
sknih *n soc'a^no varnost v tekstilni industriji zapo- 
sied ae*avcev Pa ie Prav gotovo povezovanje dela in 
Vod m te panoge tako zavoljo delitve proiz-

Pgramov kot zavoljo boljše oskrbe s surovi- 
Itbov’ Pa naj bi se proizvodnja povezala tudi s

-Ul0’ ‘n 1° tako zavoljo nabave surovin kot tudi 
^Pešnejše prodaje izdelkov.
m osedanja integracijska gibanja in organizacijske sa- 
bQ, Pravne obhke in gospodarski položaj kažejo, da se 

o v tekstilni industriji uveljavile skorajda vse oblike 
zdn ?Vania dela in sredstev, ki jih ponuja zakon o 
°Pred r601 de^U’ t^do v TOZD tekstilne industrije 
rova • evali vsebinsko in materialno osnovo za pove- 
ston ^e’ h0*10 vsekakor morah izhajati iz dosežene 
^Pnj® samoupravne organiziranosti tekstilnih delav- 
voin h1*2 dohodkovne povezanosti ter skupnih raz- 
\)u ■' . mteresov. Tako so poudariti na okrogli mizi v 
vanj ^ do^ab: »Skrbno bo treba paziti, da povezo- 
tiedtne bo ostalo samo sebi namen, temveč da bo 
ljetle katerim bodo delavci laže dosegati zastav-

SAMOUPRAVNA ORGANIZIRANOST
p0 e za zdaj še pustimo ob strani načrtovano 
pre ezovanje Mure, Lisce in Jutranjke in si naj- 

J »°gledamo“ doseženo stopnjo samouprav- 
.organiziranosti tekstilne industrije, lahko 
bje .0vinio naslednje. Kljub temu, da so marsi- 
goji^Polojeni ustavni in zakonsko določeni po
lista * 23 '?stanovitev TOZD, le-te še niso povsod 
CKjri 0vljene. Prav tako niso urejeni dohodkovni 
niza°S1 ustanovljenimi temeljnimi orga-
tekvn samo dejstvo, da je v slovenski

industriji sedaj ustanovljenih le 144 
zaci' h v P0Predju na eno delovno organi- 

Jo dve, pove dovolj. Za dosedanje povezo- 
snod i sadilno, da so se zlasti manjše in go- 
vale 3rs . šibke delovne organizacije priključe- 

močnejšim OZD, malo pa je bilo povezo- 
indust^d dobro stoječimi. V slovenski tekstilni 

nJi očitno se še ni povsem uveljavilo spo- 
Vertjjf’, °a ie dovolj velika rizična skupnost le 
Čiriiv č ° ^Sanizirana dejavnost, ki vključuje 

eč stopenj predelave ter trgovino.

h^^ki za takšno stanje v tekstilni industriji, 
Ena ^ ^ar delovnih organizacij, so različni, 
ta a1Zme(* Posledic teh razmer pa je vsekakor 
SOzn h1131110 danes v tej panogi samo eno 
žavol' "• ^^T Maribor — pa še ta je nastala 

, Jo njune samoupravne reorganizacije in ne 
cij yad širšega povezovanja delovnih organiza- 
Pletil51 Pokusi volnaijev, bombažarjev in 

cev pa so prodali zavoljo teritorialne zapr

tosti ter predvsem zavoljo nedosledno in pre
ozko izpeljanih zasnov združevanja.

VELIKO INTERESOV
Za zdaj je na najboljši poti, da se uresniči 

načrtovana združitev TOZD Mure, Jutranjske in 
Lisce. Na prvi pogled so to delovne organizacije, 
ki nimajo ničesar skupnega in kjer posebnega 
interesa za združevanje dela in sredstev ne more 
biti. V ničemer si v proizvodnji ne konkurirajo, 
kupujejo pri različnih dobaviteljih, le nekateri 
kupci so skupni. Tudi posamični razvojni pro
grami v ničemer ne kažejo, da bi se kje poti 
križale.

Vendar so strokovnjaki zavoda za produktiv
nost dela, ki so analizirali možnosti za povezo
vanje teh treh delovnih organizacij, našli, kot je 
dejal predstavnik zavoda na okrogli mizi, ,,sto 
stičnih točk“. V nadaljevanju svojega prispevka 
k razpravi je nanizal številna zelo prepričljiva 
dejstva o tem, da se bo produktivnost dela ob 
določeni stopnji povezovanja dela in sredstev 
občutno povečala.

Toda pustimo številke strokovnjakom in si 
oglejmo, kaj sodijo o skupnih interesih v ome
njenih treh delovnih kolektivih in kako so se 
doslej samoupravno organizirali.

V Muri, naši največji tekstilni tovarni, so povedati, 
da so se že pred tremi leti samoupravno organizirali po 
proizvodnem načelu v tri TOZD, ki pa so že takrat 
združevale več dejavnosti ..skupnega pomena", in to 
od kadrovskih, socialnih do skupnih poslovnih zadev. 
Takšna poslovna in samoupravna politika je kajpak pri
nesla zelo dobre gospodarske rezultate, poleg tega pa 
utrdila zaupanje delavcev v takšno politiko. V združe
vanju treh delovnih organizacij pa v Muri vidijo koristi 
predvsem v celovitejšem nastopu na trgu in v večjih
razvojnih možnostih.

Predstavnik 1440 delavcev Lisce, ki so samoupravno 
organizirani v 6 TOZD, je povedal, da so dohodkovni 
odnosi med TOZD urejeni s samoupravnim sporazu
mom, ustvarjeni dohodek pa se deli med TOZD po 
delu, ki so ga vložili v teku fazne proizvodnje v izde
lek. Prodajo in nabavo imajo TOZD skupno, v plani
ranju pa so poudarili pomen večletnega plana, v kate
rega okvire so TOZD vgradile tudi dolgoročne stabili
zacijske programe. Kar zadeva združevanje dela in 
sredstev z Muro in Jutranjko, pa v Lisci vidijo pred
vsem možnosti poslovnega sodelovanja in sovlaganja 
kapitala v tretjem svetu. Takšen dogovor so že sklenile 
lisca. Jutranjka, Labod in Jugotekstil, ki skupaj vla
gajo sredstva v tekstilno tovarno v Keniji, ki naj bi se ji 
kasneje morda pridružila še plantaža bombaža ter pre 
delava.

Jutranjka je s 1100 zaposlenimi najmanjša delovna 
organizacija v tem trikotniku, vendar zato nič manj 
poslovno uspešna ati samoupravno slabše organizirana. 
O načrtovani integraciji pa v podjetju sodijo, da jim bo 
prinesla številne koristi: večjo sposobnost nastopanja 
na domačem in tujem trgu, boljše možnosti za sno
vanje in uresničitev skupnih poslovnih projektov, vsaki 
TOZD znamo manjše poslovno tveganje ob ustrezni 
dohodkovni soodvisnosti in kot bistveni element do
brega gospodarjenja - skupno planiranje, ki naj bi od
pravilo problem zalog gotovih izdelkov, pomagalo pri 
prestrukturiranju proizvodnje, zmanjšanju odvisnosti 
od uvoza itd.

VAŽNA JE VSEBINA
O tem, v kakšni obliki naj bi se tri podjetja 

združila, v kolektivih še niso rekli dokončne 
besede. Nagibajo se k stališču, da bi za začetek 
zadostovala poslovna skupnost, ki bi povezovala 
nekatere skupne interese ter hkrati omogočili 
tudi drugim delovnim organizacijam, da se jim 
pridružijo. Z zanimanjem spremljajo dogajanja v 
bodoči novi organizaciji v Labodu, Traku in ne
mara še kje. Kasneje pa naj bi se delavci v 
TOZD omenjenih podjetij povezali v SOZD.

Navsezadnje pa oblika ta trenutek niti ni naj
pomembnejša. Bolj pomembno je, da nastaja v 
razdrobljeni in zavoljo tega gospodarsko šibki 
slovenski tekstilni industriji novo integracijsko 
jedro, na katerega se bodo lahko oprle številne 
sorodne delovne organizacije, pa tudi tiste, ki 
pa imajo velike poslovne interese, kot denimo 
kemična industrija, zlasti pa specializirana trgo
vina. Takšna jedra pa so tekstilni industriji v 
tem trenutku še kako potrebna. B. RUGELJ

OKROGLA MIZA O SINDIKATIH V IMV

Ko smo si zastavili vprašanje, kako oceniti uspešnost 
ati neuspešnost problemske razprave o vlogi in nalogah 
sindikata v praksi in v osnutku zakona o združenem 
delu - razprava je bila v novomeški tovarni motornih 
vozil IMV - smo se znašli pred dilemo, kaj vzeti za 
merilo uspešnosti. Ali pripravo pogovora, vštevši z iz
biro okolja, v katerem je pogovor potekal, ali morda 
vsebinsko tehtnost, s katero bi veljalo vrednotiti raz
merje med težino zastavljenih vprašanj in svežino od
govorov?

Če bi se odločili zgolj za enega od obeh ..pristopov 
k stvari", bi storiti napak. Radi bi namreč poudarili, da 
so imeli pripravljavci ..okrogle mize" zelo srečno roko; 
torej bi kazalo o njej spregovoriti nekaj več, na drugi 
strani pa je pogovor o vlogi sindikata v delovni organi
zaciji navrgel številne zanimive misli in ugotovitve, za 
katere bi bilo škoda, če bi ostale zapisane samo v spo
minu sindikalnih aktivistov iz IMV in nekaterih gostov

kar jo razglašamo. Na
vsezadnje je le treba priznati, da si vodstvo slovenskih 
sindikatov v skladu z načrtom o delovanju sindikatov v 
javni razpravi o osnutku zakona o združenem delu in v 
skladu s sprejetim programom republiških odborov sin
dikatov (v našem primeru gre za RO sindikata delavcev 
kovinske industrije Slovenije) prizadeva izbrati za svoje 
tematske pogovore ne samo primerne organizacije 
združenega dela, temveč obenem ne skriva hotenja da 
bi ugotovitve s takih pogovorov našle pota med bistve
no širši plasti delavcev in samoupravljavcev, kakor pa 
jih je možno fizično zbrati' v krogu omenjenega omizja 
v ..konkretni" organizaciji združenega dela.

POGOVOR V HALI
Ne vemo, čigava je bila zamisel, da so pogovor o 

vlogi sindikata pripravili v tovarniški hali, torej le nekaj 
metrov stran od tam, kjer so delavci sestavljali avto
mobile. Zamisel pa je bila vsekakor izredno posrečena, 
zanimiva in ne nazadnje tudi polna simbolike, če so 
organizatorji hoteti ati ne.

Dobro, posvetimo se raje vsebinskim vrednotam raz
prave, ki jo je z veščo roko in na videz ..nepripravljen" 
vodil sekretar RS ZSS za organizacijo sindikatov 
Slavko Grčar. Tisto o »nepripravljenosti" smo zapisali 
hote, ker smo hoteti družbenopolitične delavce, ki jim 
padejo na ramena take ati podobne dolžnosti, opo
zoriti na to, kako sicer morejo biti temeljito pripravlje
ni na vse, kar jih čaka v programu, vendar je za razpo
loženje zelo zdravo, če taka pripravljenost ni prav 
vsem na očeh in je videti, kakor da ,,režiser" stresa 
domislice ali pa komentarje iz rokava.

CILJI SINDIKATA

Pravzaprav se je poglavitni del pogovora vrtel okoli 
vprašanj, ki jih lahko označimo za strateške naloge 
sindikata. V mislih imamo predvsem obravnavo stabili
zacijskih programov, razvojnih planov in oceno samo
upravne usposobljenosti. Resnici na ljubo je treba reči, 
da iz IMV nismo ravno odnesli vtisa, daje bil sindikat 
doslej v žarišču dogajanja. Videti pa je, da mu bo to v 
prihodnje uspelo . ..

Zastavilo se je zanimivo vprašanje: kaj delavci IMV 
menijo o upravičenosti uporabe referenduma. Odgovor 
pričakujemo - in ne samo od delavcev IMV proti 
koncu javne razprave. Do takrat se bo po vsej verjet
nosti razbristrila tudi dilema, kaj so pravzaprav dolžne 
delati administrativne službe, kadar gre za potrebe in 
zahteve samoupravnih organov ali pa - in še celo! - 
sindikata.

Obveščanje? Ne bomo odgovarjali na vprašanje, ali 
je za celovito obveščenost članov delovnega kolektiva 
dovolj, če enkrat na mesec dobijo v roke tovarniško 
glasilo. Odgovor je navsezadnje že v vprašanju. Očitno 
je, da tisti, ki v svoji OZD mahajo z mesečnikom, kot 
simbolom dovršene obveščenosti, vse bolj izgubljajo 
trdna tla pod nogami, kadar steče beseda o resnični 
informiranosti delavca.

Ni naključje, da je bilo v IMV veliko govora o smi
selnosti delovanja sindikalnih skupin. ,.Treba jih je go
jiti in krepiti, ker so temelj sindikalnega delovanaj," 
smo slišali.

iz republiškega vodstva sindikata. 
Dilema morda niti ni to, za

SAMOUPRAVA

V zvezi s tem je , .mimogrede" prišla v pretres misel, 
kje so normalni odnosi v samoupravljanju med samo
upravnimi organi in sindikatom. Zaenkrat se morda 
sliši še dokaj utopično, vendar je vprašanje, kateri sa
moupravni organ bo našel v sebi toliko moči, da bo 
sprejel sklep, ki je v nasprotju z odločitvijo sindikata.

Posebna pozornost je veljala samoupravnemu spora
zumevanju, točneje vlogi sindikatov v tem sporazu
mevanju. Kaj se zgodi s tistim, ki ne podpiše samo

upravnega sporazuma? Zdi se zelo pomembno, da se 
zavedamo, kako je sindikat odločilni dejavnik pri pod
pisovanju, vendar za vse tiste, ki nočejo podpisati 
(domnevamo, da gre za utemeljene zadržke), velja, da 
bodo morali svoja stališča braniti pred sodiščem zdru
ženega dela. Navsezadnje se le moramo zavedati, daje 
sporazumevanje usklajevanje različnih interesov. V 
zvezi s takim gledanjem se vsekakor zdi izredno po
membna opazka na rovaš vloge delegata. Videti mora 
— sicer najprej — interese svoje TOZD, vendar niti pri
bližno ne sme prezreti interesov širše družbene skup
nosti.

MANJ PAPIRJA

Opomba se bo morda komu zdela dokaj obrobna, 
vendar bi si upali trditi, da je po izrazu na obrazili 
naletela na množično podporo udeležencev problem
ske razprave: v samoupravnem življenju in v dele
gatskih odnosih si moramo prizadevati, da bon .ope
rirali" s čim manj papiija in da bomo omogočiti' re- 
tok informacij kar najbolj z živim neposrednim stikom 
med ljudmi. Omeniti smo ..obrobnost" vprašanja, ven
dar je kasnejša razprava še nekajkrat opozorila na to, 
da se v zvezi s kakovostjo obveščanja pravzaprav bije 
osnovni boj za resnične vrednote delavskega samo
upravljanja.

Zanimive je, da v IMV niso mogli molče mimo vpra 
šanj kadrovske politike in izobraževanja. Na dim je 
prišla zahteva, daje izbira novih vodilnih kadrov izred 
no pomembno in tudi moralno in politično odgo vorno 
dejanje, saj ..kabinetni izbor" ne prenese več sodobnih 
meril vrednotenja. In ne nazadnje, ne gre le za izbor 
pravih ljudi, temveč tudi za spoznanje, da usposoblje
nost in znanje nikogar nista ,.dokončna", temveč ;e 
treba biti ves čas na lovu za novimi dosežki. Sindikat v 
OZD pa mora biti vsekakor prvi, ki si bo prizadeval 
ustvarjati ugodno razpoloženje za izobraževanje ob 
delu.

SINDIKAT IN PREKINITEV DELA

Prav gotovo je bilo v minulem obdobju na račun 
sindikata kot organizacije delavcev slišati največ pri
pomb, ker ga po pravilu ni bilo takrat, kadar je prišlo v 
delovnih organizacijah do težjih konfliktov, ki smo jim 
rekli prekinitve dela, ali kako drugače. Slavko Grčarje 
brez pomišljanja zatrdil, da je vsaka prekinitev dela 
pravzaprav resna kritika dela vseh samoupravnih orga
nov in družbenopolitičnih organizacij. Po novem naj bi 
prekinitve dela ne obravnavali več kot divji poganjek, 
temveč bomo imeti pred seboj ,,kolektivni spor", pri 
razreševanju katerega bo imela sindikalna organizacija 
odločilno vlogo. Po domače bi lahko rekli, da divjih 
prekinitev dela ne bomo imeli več. Druga stvar je, če 
bodo res potrebne, vendar je treba pripomniti, da bo 
od sposobnosti sindikalne organizacije odvisno, kako 
bo tudi v primerih konfliktov stala na čelu svojih de
lavcev, ne pa da bo zmedeno caplj ala za njimi.

INFORMACIJE

Že nekaj prej smo opozoriti na pomembnost infor
macij za kakovost samoupravnega dela. Slišati smo celo 
trditev, da samoupravljanje brez obveščenosti sploh ni 
samouprav Janje. Ob tem bi kazalo opozoriti na dej
stvo, da se dosedanja praksa obveščanja v delovnih 
organizacijah pri nas vse preveč ponaša z dvema „skraj- 
nima" pristopoma, ki oba naposled privedeta do istega 
cilja: neobveščenosti. Ne bomo trdili, da gre za zavest
no akcijo ljudi, ki odločajo o tem, kaj lahko delavci 
vedo in česa ne, saj imamo pogosto opraviti tudi s 
preslabo strokovno usposobljenostjo in z nikakršnim 
občutkom za bistvo stvari Vsekakor pa je dejstvo, da 
se strokovni krogi največkrat zatekajo k takemu na
činu obveščanja, ki v množici podatkov (saj ne gre za 
laži, vendar .. .) uspejo zamegliti, kar je resnično 
bistveno. To je ena od poti neprimernega obveščanja, 
ki smo jo omenili malo prej. Druga pa je, da delavcu 
preprosto zamolčimo vse ,,kar ni zanj".

Za konec bi vejalo povedati, daje ,.okrogla miza" 
na temo vloge sindikata v delovni organizaciji izredno 
uspela. Osnovni cilji so bili vsekakor doseženi in bodo 
še boj, če bodo misli in sklepi prišli do vseh delavcev. 
Videti je, da se sindikalni aktivisti v IMV zavedajo 
svojih nalog in jim moramo vedeti, da jih bodo tudi 
odgovorno in prizadevno izpolnili. Zdi se, da bo v pri
hodnje odločala prava izbira delovnih načrtov in prave 
metode dela. Slišali smo za napotek, ki bi ga lahko s 
pridom uporabili tudi drugje: operativne naloge naj 
vzamejo v roke delovne skupine, ki bodo omogočile da 
bo prav vsaka osnovna organizacija sindikata v IMV 
resnično konkretno pogledala svojim nalogam v oči.

iGO TRATNIK
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Ustvarimo sistem 
izobraževanja!

Posvetovanje o marksističnem izobraževanju v zvezi komunistov 
Jugoslavije, ki bo letos jeseni, pravzaprav ne pomeni nekaj novega, 
pač pa je nadaljevanje dela, ki si gaje zveza komunistov zastavila s 
kongresnimi resolucijami na področju idejnopolitičnega usposab
ljanja komunistov. Tako potekajo v vseh republikah priprave z na
menom, da bi preverili in ocenili dosežke ter opozorili na nekatere 
probleme idejnopolitičnega usposabljanja v osnovnih in občinskih 
organizacijah ZK. Tej problematiki je bila posvečena tudi nedavna

Komunist« DE
seja IK predsedstva CK ZKS, na kateri so spregovorili o vsebini, 
organizaciji, metodah in učinkovitosti idejnopohtičnega izobra
ževanja in usposabljanja.

Na kaj nas torej opozarja dosedanja praksa idejnopohtičnega dela v 
ZKS? Že v sklepe 5. seje CK ZKS smo zapisali, da mora vsebina 
usposabljanja izhajati iz potreb družbene prakse in da jim mora biti 
podrejena. Ker so potrebe za usposabljanje za razumevanje in obvla
dovanje aktualnih pohtičnih procesov in problemov, usposabljanje za 
učinkovitejše organiziranje in metode 'pohtičnega dela ter razvijanje 
splošne teoretične kulture, je temu primerna tudi vsebina programov 
usposabljanja. Tako v programih seminarjev in pohtičnih šol naj
pogosteje obravnavajo naslednje tematske sklope vprašanj: orga
niziranost in delovanje ZK in drugih družbenopolitičnih organizacij, 
družbenoekonomske in družbenopolitične odnose ter aktualna vpra
šanja v zvezi s tem. Toda čeprav naj bi programi povezovah prakso s 
teorijo in naj bi še zlasti vsebovali predvsem teoretične teme, pa je 
idejnopohtično usposabljanje o teoretičnih osnovah marksizma, žal 
vse premalo razvito. Ker odnos do teorije še ni dovolj izoblikovan, se

tako pri usposabljanju srečujemo le s konkretnimi vprašanji in prak
tičnimi aspekti obravnavanja posameznih vprašanj, kar kaže, da v 
mnogih primerih še ni presežen abstratktno teoretičen ah pa prak- 
ticističen, pragmatističen in normativističen pomen usposabljanja. 
Idejnopohtično izobraževanje se še vse prepogosto identificira s „pro- 
učevanjem gradiv, ni pa še v zadostni meri čutiti usposobljenosti, ki 
bi kazala na sposobnost soočanj mnenj in pogledov.

Tudi z organizacijo in metodami usposabljanja še ne moremo biti v 
(»loti zadovoljni. Sistem usposabljanja je vezan bolj ali manj le na 
osnovne organizacije, pohtične šole in seminarje, medtem ko o 
sistemu v smislu stopnjevanja od manj zahtevnih do bolj poglobljenih 
in specializiranih izobraževalnih oblik skoraj ne moremo govoriti. 
Tudi o množičnem družbenopolitičnem izobraževanju v drugih druž
benopolitičnih organizacijah še težko govorimo, prav tako pa je tudi 
individualno izobraževanje še na zelo nizki, stopnji. Metode izobra
ževalnega procesa pogosto še niso domišljene, so slabo organizirane, 
preobremenjene s programi pa tudi frontalne predavateljske oblike 
dela na dajejo najboljših rezultatov. Predavateljev po navadi pri- 
mankuje, morda tudi zato, ker so to zvečine poklicni druž
benopolitični delavci, ob tem pa pozabljamo na možnost, da bi lahko 
tudi komuniste iz vrst delavcev angažirali kot predavatelje ah vodje 
razprav.

O vprašanjih ustrezne hterature za idejnopohtično usposabljanje je 
bilo rečeno, da se razmere v zadnjem času bistveno izboljšujejo, te
žave nastajajo pri pravilni izbiri za vsebino programov, zatika na se 
tudi pri finančnih vprašanjih.

Ob sicer pozitivnih premikih, seveda ob že naštetih pomanj
kljivostih pa je teže govoriti o učinkovitosti idejnopohtičnega uspo
sabljanja. Čeprav je v usposabljanje zunaj osnovnih organizacij zajetih 
20 odstotkov članov in je po grobi oceni v programe osnovnih orga
nizacij zajetih približno 70 do 80 odstotkov članov, vse kaže, da 
idejnopohtično usposabljanje le še ni doseglo tistega, kar smo si 
zadali. Da bomo to dosegli, bo potrebno iz sedanjega načina preiti v 
organiziran sistem idejnopolitičnega usposabljanja. META DEMŠAR

PRAVICA DO SVOBODNEGA ODLOČANJA O ROJSTVU OTROK

ZA ZDRAVO DRUŽINO
V predlogu novega zakona so upoštevane tudi oblike preprečevanja nosečnosti in odpravljanja 
zmanjšane plodnosti

Pred dnevi je koordinacijski 
odbor za načrtovanje družine 
pri republiški konferenci SZDL 
Slovenije pripravil pogovor s 
predstavniki tiska, radia in TV 
o predlogu zakona o zdravstve- 
nih ukrepih pri uresničevanju 
pravice do svobodnega odloča
nja rojstvu otrok. Zakon ureja 
področje, ki je izjemnega po
mena tako v zasebnem kot v 
dre žbenopolitič nem življenju. 
Zato so v pogovoru z novinaiji 
sodelovali številni znani sloven
ski zdravniki in družbenopoli
tični delavci, ki so razgrnili pro
bleme v zvezi s prekinitvijo no
sečnosti, sterilizacijo,' ki je pri 
nas zakonska novost, ter umet
nim osemenjevanjem.

Republiška skupščina bo o 
predlogu zakona o zdravstvenih 
ukrepih pri uresničevanju pra
vice do svobodnega odločanja o 
rojstvu otrok razpravljala sredi 
tega meseca. Gre za zakon, ki 
bo uresničeval ustavno določilo 
o pravici vsakogar, da bi imel 
toliko otrok, kolikor bi jih 
želel. Prav zato bo novi zakon 
legaliziral ugotavljanje in zdrav
ljenje zmanjšane plodnosti, v 
skrajnem primeru pa tudi umet
no oploditev. Bodoči zakon 
opredeljuje prekinitev noseč
nosti za medicinski poseg, ki se 
opravi na zahtevo nosečnice, če 
nosečnost ne traja več kot de
set tednov. Če pa traja dlje, po
tem se sme prekinitev opraviti

le v primeru, če je nevarnost 
posega manjša od nevarnosti, ki 
grozi nosečnici ali otroku za 
radi nadaljevanja nosečnosti ali 
poroda.

Ob predlogu zakona velja 
opozoriti na dejstvo, da smo z 
njim doslej Slovenci edini v Ju
goslaviji, ki smo ob „pravici 
človeka, da svobodno odloča o 
rojstvu otrok in da se ta pravica 
lahko omeji le iz zdravstvenih 
razlogov41, zapisali tudi nadvse 
pomembno določilo: ,,V zvezi 
z uresničevanjem te pravice za
gotavlja družbena skupnost po
trebno izobrazbo ter ustrezno 
socialno varstvo in zdravstveno 
pomoč44. To pomeni, da si pri

zadevamo doseči visoko osve
ščenost, da bi se ženska na
mesto za prekinitev nosečnosti 
zrelo odločala o rojstvu svojih 
otrok že pred zanositvijo.

I. V.

Janko Smole, član ZIS, 
na zasedanju organizacij za 
gospodarsko sodelovanje in 
razvoj v Parizu:

Države, članice OECD, so naj
pomembnejše zunanjetrgovinske 
partnerke Jugoslavije. Zaradi 
tega je recesija v državah OECD 
najbolj neugodno vplivala v letih 
1974 in 1975 na našo plačilno 
bilanco in gospodarsko aktivnost 
v celoti ter pretila, da bo poru
šila ravnovesje v naši menjavi s 
tujino. Tako seje udeležba držav 
članic EOCD v izmenjavi naglo 
zmanjšala. Naš izvoz blaga je s 
56,8 odstotka padel na 35,7 od
stotka v letu 1975, zaradi česar 
je naša vlada upravičeno zaskrb
ljena. Ker se je izvoz na naglo 
zmanjšal, uvoz pa močno okre
pil, je bila Jugoslavija prisiljena 
sprejeti ukrepe, da bi uvoz uskla
dila s plačilnimi sposobnostmi, 
ki izhajajo iz rezultatov, doseže
nih z izvozom.

Živahnejša gospodarska aktiv
nost v nekaterih razvitih državah 
bo prav gotovo podprla naša pri
zadevanja za večji izvoz, ukrepi 
za odpravo prekomerne porabe 
na domačem trgu pa so prisilili 
domače proizvajalce, da so 
usmerili svoje proizvode na tuje

trge. Stabilizacijski ukrepi so pri 
pomogli, da se je stopnja infla- 
cije znižala na 10 odstotkov. Ker 
je jugoslovansko gospodarstvo 
zelo občutljivo na vse pritiske 
svetovnega trga, smo še naprej 
zaskrbljeni zaradi visokega zu
nanjetrgovinskega primanjkljaja, 
zlasti z državami Zahodne Evro
pe, predvsem pa s članicami 
EGS.

Marko Bulc, vodja sloven
ske delegacije v zboru repu
blik in pokrajin, na seji vseh 
zborov republiške- skup
ščine :

Izvoz mora postati usmeritev 
v politiki razvoja odnosov s tu

jino, uvažali pa naj bi predvsem 
blago, ki ga sanri ne proizvajamo 
ali pa ne dovolj oziroma ga ne bj 
bilo smotrno v proizvajati. Ph 
vsem pa je treba paziti na plačil
nobilančne možnosti JugosR' 
vije. Tako je prišlo do soglasja, 
naj izvoz raste po stopnji 14 % 
uvoz pa po stopnji 10% letno, 
medtem ko naj bi obsegale de
vizne rezerve vsaj vrednost dvo
mesečnega uvoza.

Po daljših razpravah je bilo 
glede zadolževanja v tujini dose
ženo soglasje, naj se stopnja za
dolženosti do leta 1980 soraz
merno zmanjša. Prihodnje zadol
ževanje naj bo odvisno predvsem 
od izvoznih možnosti gospodar
stva in deviznega priliva po posa
meznih valutnih področjih. Te
meljni nosilec zadolževanja pa 
naj bi bile organizacije združe
nega dela in poslovne banke, ki 
se lahko zadolžujejo le do višine 
lastnih oziroma združenih sred
stev oziroma kolikor jim jih za
gotavlja zakon.

OD SOBOTE Y DO SOBOTE

ZADNJA SEJA REPUBLIŠKEGA ODBORA ZA MEDNARODNO LETO ŽENSK

Bogata dejavnost
Uresničevanje enakopravnosti žensk je eden izmed pomembnih pogojev 
za razvoj socialističnega samoupravljanja

Minulo sredo se je na zadnji 
seji sestal republiški odbor za 
mednarodno leto žensk OZN - 
1975. Pri oceni delovanja repu- 
bliškega odbora velja predvsem 
poudariti, kot je dejal njegov 
predsednik Franc Šetinc, da je 
bila dejavnost odbora v zad
njem letu dokaj uspešna. Vseh 
aktivnosti in pozitivnih rezul
tatov pa tudi pomanjkljivosti in 
slabosti, ki so se pojavljale v 
delu odbora, ni mogoče zabe
ležiti, najvažnejše je, da smo de
javnost odbora v vsej republiki 
močno občutili ter je pozitivno 
učinkovala na različnih pod
ročjih družbenega življenja in 
usmerjala našo skupno akcijo.

Program dela odbora, ki je 
zajel široke dejavnosti na vseh 
področjih, ki so pomembna za 
družbeni položaj žensk, je bil 
zasnovan kot sestavni del priza
devanj za uveljavitev samo
upravnega položaja delovnih 
ljudi in občanov. Pomembna 
vrednota dejavnosti slovenskega 
odbora za mednarodno leto 
žensk 1975 pa je nedvomno v 
tem, da smo številna pereča 
vprašanja, ki so jih osvetlile de
lavke — samoupravljavke, kme
tijske proizvajalke — koope- 
rantke, umetnice in prosvetne 
delavke ter druge, znali razre
ševati na samoupraven način in

da smo jih na ta način tudi za
čeli urejati.

Ob zadnjem obračunu dela 
slovenskega odbora za medna
rodno leto žensk OZN — 1975 
naj še enkrat ponovimo, da so 
na samoupravnih osnovah, ka
kor je bilo slišati na zadnji seji 
republiškega odbora za medna
rodno leto žensk OZN — 1975, 
potekala tudi številna srečanja, 
zbori in delovni sestanki v mno
gih organizacijah združenega 
dela in v krajevnih skupnostih, 
skratka vse akcije, katerih orga
nizator je bil republiški odbor. 
Odbor je torej opravil ogromno 
delo, ki zasluži vso pozornost.

I. V.

MOČ OBRAMBE
V minulih dneh smo bili v politični javnosti priče 

močnim poudarkom naše ljudske obrambe. Že 
uvodne proslave minulo soboto in nedeljo v Trebčah 
ob Sotli, kjer so odkrili del spominskega parka, in 
osrednja proslava ljubljanske občine Šiška na Rašici 
so bile posvečene revolucionarni tradiciji in narod
noosvobodilnemu. boju, ki ostajata močan temelj 
naše ljudske obrambe. V teh junijskih dneh kot tudi 
skozi vse poletje, teko živahne akcije enot teri
torialne obrambe, civilne zaščite in armade v iz
vajanj u' programa obrambnih priprav. Oceno o tem 
smo slišali tako na posvetovanju starešin ljub
ljanskega armadnega področja, še širši pomen pa jim 
je bil prisojen v sekretariatu predsedstva zvezne kon
ference SZDLJ, kjer so pripravili posebno po
svetovanje na to temo. Takšno posvetovanje je v 
minulih dneh skhcalo tudi predsedstvo SRS, ude
ležili so se ga najvisji predstavniki družbeno
političnega življenja in JLA v republiki, vodil pa ga 
je predsednik Sergej Kraigher.

Tako številne vaje in akcije vseh enot, ki tvorijo 
sistem ljudske obrambe, kot tudi posvetovanja na 
najvišji ravni so imeli namen oceniti sedanjo stopnjo 
pripravljenosti, še več pa prispevati k utrjevanju si
stema ljudske obrambe in uresničenju nekaterih no
vih nalog, ki jih bo potrebno vključiti tudi v sred
njeročni razvoj, hhjbržbi veljalo predvsem poudariti 
osrednjo misel, naj bi se v konceptu ljudske obrambe 
čedalje bolj uveljavila mladina in ženske. Pomla
jevanje starešinskega kadra in pritegovanje ženske 
mladine, za katero je mnogo ..delovnih'1 mest v mo
dernem sistemu obrambe, je gotovo ena od dolgo
ročnih nalog. Ocene pa gotovo govorijo v prid iz
rednemu napredku, ki smo ga dosegli na vseh pod
ročjih ljudske obrambe in samozaščite in na čedalje 
boljiem in tesnejšem sodelovanju med vsemi eno
tami in službami ter komandami, začenši v krajevni 
skupnosti.

Kljub poletni sezoni se uspešno nadaljuje akcija za 
vpis posojila za ceste, nadaljuje se solidarnostna 
akcija za odpravljanje posledic potresa in za obnovo 
posoških krajev, v delovnih organizacijah pa javna

razprava o osnutku zakona o združenem delu. Kaže. 
da bodo v tem počitniškem obdobju, razen v mla
dinskih delovnili brigadah, tudi sicer v mladinski 
organizaciji izrabili čas za izobraževanje. Te dni seje 
začela mladinska politična poletna šola v Vikrčah. 
ki se je bo udeleževalo kakih 400 mladincev in mla
dink. Program je letos posebno dobro pripravljen in 
zajema aktualne politične teme, kot predavatelji pa 
bodo nastopili najuglednejši družbenopolitični 
delavci iz republiških in zveznih vodstev družbeno- 
političnih organizacij.

V minulih dneh so bila pojasnjena in rešena tudi 
nekatera vprašanja o vpisu mladine v srednje šole. 
Nesporazumi, ki so nastali, so očitno posledica 
mnogih objektivnih in subjektivnih težav v prehodu 
na organizirano usmerjeno izobraževanje. Prav go
tovo drži, da položaj poklicnih in srednjih tehniških 
in strokovnih šol še ni dovolj sistemsko urejen, zato 
že po tradiciji nastaja velik pritisk na vpis gimnazije, 
medtem ko je za mnoge prepotrebne poklice in šole 
premalo zanimanja. Prehod od sedanjega ,.gim' 
nazijskega" sistema na bolj kompleksno poklicn0 
izobraževanje gotovo ni lahak, ker terja ustrezno 
organiziranost srednjega šolstva, izenačitev položaja 
poklicnega in strokovnega šolstva, večjo odprtost in 
možnost prehajanja s poklicnih na višje šole in vi
soke šole in podobno. Vse to zahteva tudi ustrezna 
sredstva, da bi lahko v celoti uresničili program 
usmerjenega izobraževanja. Nedvomno poskusi 
omejevanja vpisa na gimnazije ne bi doživeli toliko 
odpora in kritike, če bi bila ta vprašanja rešena in če 
bi se v celoti odvadili stare miselnosti in prakse, daje 
mogoče poklicno in strokovno napredovati le od 
gimnazije naprej, izkušnje so nas poučile, da bo po
trebno v prihodnje bolj načrtno, seveda pa tudi upo
števaje dejanske materialne možnosti graditi nov 
sistem usmerjenega izobraževanja in v ta pri
zadevanja pritegniti tako delovne organizacije kpt 
občane in predvsem starše, nč nazadnje pa vključiti 
tudi štipendijsko in kadrovsko politiko, da bi po
stopno osvojili novi sistem izobraževanja in po
klicnega usmerjanja, ki ga očitno nujno potre
bujemo. " -g°k
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NOVO MESTO

Komunala
skupaj!

V Novem mestu so se 
Pred dnevi podjetja Komu
nala, Vodovod in Novograd 
združila v enotno delovno 
organizacijo: Komunalno in 
gradbeno podjetje „NOVO- 
GRAD“ Novo mesto. .To 
Pomeni prelomnico v delo
vanju komunalnega gospo
darstva, ki v novomeški ob
čini močno zaostaja za dru
gim gospodarskim in druž
benim razvojem.

Doslej je bila namreč 
komunalna dejavnost raz
drobljena in slabo organizi
rana, zato je dolga leta le 
životarila. Novo združeno 
podjetje šteje zdaj 310 de
lavcev, ki boe)o letos ustva
rili približno 60 milijonov 
dinaijev celotnega dohodka. 
Delavci vseh 4 TOZD bodo s 
skupnim delom in sredstvi 
dosegli večjo učinkovitost v 
poslovanju in skladnejši raz
voj posameznih dejavnosti v 
združeni delovni organiza- 

R.>Š.

nova gorica

BEOGRAD

POPIS
NALOŽB
V letu dni, odkar velja 

zakon o obveznem eviden
tiranju investicij, so v zvezni 
gospodarski zbornici zbrali 
podatke o investicijah v 637 
gospodarskih organizacijah, 
katerih vrednost znaša 156 
reilijard dinaijev. V glavnem 
so investicije usmeijene v 
Prednostne smeri razvoja — 
v proizvodnjo energije, 
mane in surovin. Največ na- 
l°žb je bilo namenjenih za 
razvoj industrije, in sicer 
“9 % oziroma 136 milijard 
dinarjev. Investicije v kme
tijstvu so udeležene s 4 % Z 
bpljšim izkoriščanjem narav- 
Ibb. pogojev in z zmanjše
vanjem zalog se tudi apetiti 
Predelovalne industrije ste
kajo v stvarne okvire. Največ 
mvestira Vojvodina, saj 
Znaša njen delež v skupnih 
jovesticijah Jugoslavije 24 % 
P*aša republika je v skupnih 
mvesticijah udeležena z 18 
°dstotki. V. B.

DELOVNA ZMAGA PIVOVARNE V LAŠKEM

ZENSKE BODO 
OSTAJALE DOMA
V laški pivovarni so z modernizacijo proizvodnje ukinili nočno izmeno 
žensk O Veliki napori kolektiva, da ulovi korak s časom

Kolektiv Pivovarne v La
škem, drugega največjega proiz
vajalca piva v naši repubhki, je 
po dobrem poldrugem letu na
porov končal modernizacijo 
svoje proizvodnje. Gre za 80

milijonov novih dinaijev, koli
kor je veljala ureditev tekočega 
traku s paletizacijo in popolno 
avtomatizacijo polnilnice. Mo
dernizacija sicer bistveno ne po
večuje proizvodnje, vendar je z

GRADNJA TERMOELEKTRARNE ŠOŠTANJ IV

ZAMUDA!
Največji zaostanki pri dobavi opreme 
domače kot tuje

tako

Železnica 
v izgubi

Železniška prometna sekcija 
TOZD Nova Gorica že ob pol
letju napoveduje izgube. Le
tošnje bodo po dosedanjih ra
čunih še večje kot lani, ko so 
zaradi nižjega dohodka od pre- 
ypza blaga zaslužili 7 in pol mi
lijona diftaijev manj, kot so 
Predvidevali. Izračunali so, da 
bo letošnji primanjkljaj znašal 

milijonov din. Železničarji 
novogoriške TOZD sami ne 
Korejo storiti skoraj ničesar za 
^manjšanje razlike med ustvar
jenim in načrtovanim dohod
kom. Cene železniškega trans
porta še vedno niso prilagojene 
dejanskim stroškom in tako bo 
t^e dotlej, dokler bodo o njih 
Opravljali in jih določali na 
■"eimbliški oziroma zvezni ravni.

Ce bo sprejet predlog, da bi 
^drže vanj e prog financirali iz 
dodatnih sredstev, bi železnica 
tzplavala iz težav, saj bi imela 
P°tem kar za 28 %več sredstev. 
Navidezno zmanjševanje izgube 
z izločanjem le minimalne 
ionizacije železnice siromaši, 
negativne posledice tega ukrepa 
Pa se bodo pokazale kasneje.

V. B.

Na gradbišču nove Termo
elektrarne Šoštanj 4 so opravili 
doslej blizu dve tretjini grad
benih del, nameščena pa je tudi 
že dobra petina opreme. Kljub 
prizadevanjem, da bi gradnja 
potekala v dogovorjenih rokih, 
znaša trenutno zamuda že 6 
tednov. Zdaj imajo največ težav 
zaradi kasnitev uvoznih dovo- 
Ijenj. Že nekaj mesecev čakajo 
v Šoštanju na dovoljenje za 
uvoz opreme v vrednosti 27 mi
lijonov dinaijev, ki bi morala 
biti že zdavnaj na gradbišču.

Težave pa povzroča tudi za
muda pri izdelavi opreme — 
tako tlačnega dela kotla v to
varni Djuro Djakovič v Slavon

skem Brodu in v Tovarni parnih 
kotlov Zagreb, transformatoijev 
v zagrebškem „Rade Končaiju“ 
ter cevovodov in jeklenih kon
strukcij v mariborski Metalni. V 
prihodnjih mesecih bodo sku
šali pospešeno nameščati opre
mo. Vedo, daje treba predvsem 
varilska dela in montažna dela, 
ki jih bodo izvajali na prostem, 
opraviti pred nastopom zime. 
To pa je tudi pogoj za to, da bi 
na pomlad 1977. leta v Šo
štanju že začeli s preizkušanjem 
naprav in preizkuse končali 
pred začetkom druge zime in 
tako novo TE Šoštanj 4 zgradili 
v pogodbeno dogovorjenem 
roku. P. O.

njo kolektivu uspelo odpraviti 
nočno izmeno delavk ter nadur
no delo, ki je močno načenjalo 
rentabilnost proizvodnje.

Pivovarna v Laškem sodi med 
manjše v državi, saj je s svojo 
proizvodnjo 500 tisoč hektoli
trov piva na leto šele na tridese
tem mestu. Kljub temu pa je 
kolektivu zaradi kvalitete piva 
uspelo razširiti svoj sloves preko 
republiških in državnih meja.

Pivovarna Laško zaposluje 
skoraj tri četrtine delavcev s po
deželja, ti pa dajejo svojstven 
ritem proizvodnje. Ker se po
raba piva povečuje v poletnem 
obdobju, torej v času, ko je 
tudi največ kmečkega dela, je 
imel kolektiv nenehne težave z 
nadurnim delom. S polno avto
matizacijo jih ne bo več.

V novi polnilnici natočijo v 
eni uri 50 tisoč steklenic in 80 
kovinskih sodov po 50 litrov 
piva. S to proizvodnjo sicer niso 
bistveno vplivali na količino 
zvarjenega piva, še vedno so 
ostali na drugem mestu v repu- 
bliki, vendar menijo, da so do
segli svoj namero Polnilnica po
skusno obratuje že od maja, 
svečano otvoritev pa je kolektiv 
prihranil za praznovanje občin
skega praznika 3. julija. —EZ

SKUPŠČINA
KOMBINATU

OBČINE ŠENTJUR UREJA RAZMERE V KMETIJSKEM

Zapik v kombinatu
Zbori skupščine presekali nevzdržne razmere v kombinatu. TOZD 
Klavnica bo lahko poslej v miru razreševala nakopičene težave

Zbori Skupščine občine 
Šentjur so nedavno obravnavali 
infoimacijo o samoupravnih, 
gospodarskih in političnih raz
merah v tamkajšnjem kmetij
skem kombinatu, Pri tem so po
sebej osvetlili razmere in gospo
darsko stanje TOZD „Klav- 
nica“. V tej temeljni organi
zaciji je kolektiv po samo
upravni poti odstranil nespo
sobno in tehnokratsko vodstvo, 
o čemer smo že pisah. Vodstvo 
kombinata in drugih TOZD pa 
je na napore delavcev klavnice 
reagiralo povsem zgrešeno in jih 
z različnimi „prijemi“ posku
šalo „spametovati“ ter dati ve
deti, da bodo v kmetijskem 
kombinatu samoupravljali tako, 
kot bo to povšeči nekaterim 
vodilnim delavcem.

Delegati zborov občinske 
skupščine so bili seznanjeni s 
tem, da v temeljni organizaciji 
„Klavnica“ še vedno niso ure
jeni odnosi z drugimi TOZD in 
vodstvom kmetijskega kombi
nata. Posledica teh razmer je 
tudi izguba v TOZD „Klavni- 
ca“. Neurejeni so ostali notranji 
samoupravni odnosi, kadrovska 
zasedba, skaljena sta medse
bojno zaupanje in solidarnost, 
ni jasno opredeljen razvojni 
koncept — torej vse to, o čemer 
je bilo govora na zbom delov
nih ljudi v TOZD „Klavnica“ in 
o čemer je vodil bitko sindikat 
v tej temeljni organizaciji.

Zborom skupščine so zato 
predlagali, da sprejemajo ustrez
ne sklepe, s katerimi bi poma
gali temu kolektivu in odpravili 
gospodarsko ter politično 
škodo, ki je s tem nastajala.

Zbori skupščine so zahtevali, 
da mora Kmetijski kombinat v 
okviru SOZD ,,Dobrina" uskla

diti proizvodni in razvojni pro
gram klavniške in predelovalne 
dejavnosti, da morajo zlasti na 
ravni strokovnih in vodstvenih 
služb uspostaviti korektne od
nose. Pri tem so poudarili, da 
nima nihče pravice v imenu de
lovnih ljudi opravljati njihove 
samoupravne in pohtične vloge. 
V primem, da so do zasedanja 
zborov, ki bo konec julija v 
kmetijskem kombinatu, ne bi 
uredili medsebojnih samouprav
nih in političnih odnosov, da ne 
bi pripravili sanacije in ne dovo 
lih zaposlenim v TOZD „Klav- 
nica", da bi pričeli sami gospo

dariti z ostankom dohodka, re
ševati kadrovske probleme, 
bodo zbori skupščine že pri
hodnji mesec razpravljali in si in 
sklepali o ukrepih družbenega 
varstva z vsemi samoupravnimi, 
materialnimi in kadrovskimi 
konsekvencami znotraj delovne 
organizacije. Ti ukrepi naj bi 
pomagali delovnim ljudem v 
TOZD „Klavnica“ in v kmetij
skem kombinatu, da bi vzposta
vili medsebojno sodelovanje in 
zaupanje, da bi izločih tiste po
sameznike, ki temu nasprotu
jejo, ter zavarovali socialno var
nost vseh zaposlenih. JS

BOLJE
GOSPODARITI!
Kar zadeva aktualna go

spodarska gibanja, je spod
budno, da iz minulega v le
tošnje leto prenašamo do
kaj stabilen sistem cen, ki 
pa jybil, kot vemo, vzpo
stavljen večidel z admini
strativnimi ukrepi, z zadr
ževanjem rasti ob kontroli 
cen S tem pa smo - lega 
ni mogoče zanikati - 
ohranili nakopičene posle
dice in učinke nizke pro-

KOI
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duktivnosti in inflacijske 
porabe, ki bi se v tem več
jem obsegu in Je z večjo 
intenzivnostjo pokazale, 
kakor hitro bi se odločili 
za sprostitev cen oziroma 
za politiko cen, ki bi jo 
krojili proizvajalci sami 
skupaj s predelovalci v 
okviru samoupravnih spo
razumov.

Da se posledice admini
strativno zadržanih cen po 
njihovi odmrznitvi ozi
roma tudi v primeru, ko 
primež kontrole popusti, 
tudi le začasno pokažejo v 
zaostreni obliki in obsegu, 
dokazujejo razmeroma vi
soki odstotki zvišanj, v ka
tera od časa do časa pri
volijo zavodi oziroma urad 
za cene. Po navadi tudi ni 
majhno povečanje cen, za 
katerega se dogovore pro
izvajalci skupaj s prede
lovalci, ko sklepajo med 
seboj samoupravne spora
zume. V visokih odstotkih 
zvišanj se kažejo nako
pičeni problemi gospo
darstva, ki jih bodisi z 
nadzorov nad cenami, bo
disi z indeksno vezavo 
lahko le navidezno bla
žimo, nikakor pa jim ne 
moremo priti do živega.

Če smo ugotovili, da 
smo iz starega v novo leto 
prešli z dokaj stabilnim si
stemom cen, pa zbuja če
dalje večjo skrb stagnacija 
proizvodnje, ki v nekaterih 
panogah prehaja že v naza
dovanje. Še bolj kritično 
je, da že tako omejeni 
obseg proizvodnje očitno 
nima več ustreznega pla
smaja. Zaloge, ki so se ko
pičile že vse minulo leto, 
vse bolj rastejo in — po
vsem razumljivo - nespod
budno vplivajo tako na

gibanje proizvodnje kot 
tudi na rast produktivnosti 
dela.

V izvozu, kjer bi de
lovne organizacije lahko 
prodale vsaj del zalog 
končnih izdelkov, se izvoz
niki zavoljo recesije na Za
hodu, ki pojenjava poča 
sneje, kot so predvidevali 
ekonomisti, najpogosteje 
soočajo s cenejšo vzhodno
evropsko in daljno
vzhodno, azijsko konku
renco. Rezultat te tekme 
je pritisk inozemskih kup
cev na cene, ki v izvozu 
zvečine ne pokrivajo niti 
proizvodnih stroškov, kaj 
šele da bi zagotavljale vsaj 
minimalno akumulacijo. 
Pri tem pa ob nazadujoči 
kupni moči domačega pre
bivalstva, omejeni prodaji 
in nadzorovanih cenah na

' notranjem trgu skorajda ni 
več možnosti za pokriva
nje izgub iz izvoza.

V času, ko bi zaradi 
visokega primankljaja v 
plačilni bilanci potrebovali 
izrazito in pospešeno iz
vozno ekspanzijo, delovne 
organizacije zaradi nizke 
konkurenčnosti na ino
zemskih trgih dejansko iz
važajo svoje blago le v koli
činah, ki po obstoječem 
sistemu vezave zadoščajo 
za pokritje uvoznih po
treb.

Bržčas ne bi dosegli pra
vega namena, če bi obstali 
križem rok ob težavah, ki 
so jih poleg podedovanih 
strukturnih neskladij ne
dvomno povzročili tudi 
posplošeni in ne dovolj

' proučeni omejitveni ukre
pi na področju porabe. 
Treba bo ukrepati in ko se 
bomo teh nujnih ukrepov 
lotevali v proizvodnji in 
trgovini, bomo ugotovili, 
da je možnosti za dolgo
trajnejše in prizadevno re
ševanje nakopičenih pro
blemov dovolj. Praznino, 
ki je nastala zavoljo zalog 
in nazadujoče proizvodnje, 
bi - na priliko - kazalo 
izkoristiti za spreminjanje 
proizvodne strukture, kjer 
le-ta ne ustreza več spre
menjenim razmeram. Od
ločno je treba nadaljevati 
boj za utrjevanje delovne, 
pogodbene in finančne 
discipline, iskati in izrabiti 
možnosti skupnega nasto
panja proizvajalcev suro
vin, predelovalcev in trgo
vine na notranjem in še 
zlasti inozemskem trgu.

NANDE ŽUŽEK

ISKRA PRODAJA SVOJE ZNANJE NA TUJE

NA TREH KONTINENTIH
Več kot 
Ameriki

50 mednarodnih patentov Iskre — Prodaja know-how v Evropi, Aziji, Afriki, Južni

V Iskri so v minulem tednu pro
slavili tridesetletnico ustanovitve 
podjetja, ki se je v tem obdobju raz
vilo v eno največjih jugoslovanskih 
proizvodnih podjetij. Ker v zadnjem 
času družba daje kar največ po
udarka poslovnemu sodelovanju s 
tujino, pri čemer je bolj od blagovne 
menjave pomembna prodaja znanja, 
smo se odločili, da na Iskrin jubilej 
opozorimo z zapisom o prodaji zna
nja njenih strokovnjakov v tujino.

Iskra že več let zelo uspešno izko
rišča 'rezultate razvojno-raziskoval- 
nega dela lastnih strokovnjakov,

tako da je v dosedanjem izvozu - 
samo lani je Iskra iztržila na tujih 
trgih 60 milijonov dolarjev - do- 

■ bršen del, kot pravimo, lastnega zna
nja. Podjetje ima kar 50 medna
rodnih patentov. Prvič so Iskrini 
strokovnjaki uspeli v mednarodni 
konkurenci na tujem trgu vnovčiti 
svoje zamisli leta 1963 v Indiji. Tu 
je podjetje zgradilo dve tovarni za 
pasivne elektronske elemente. 
Kmalu zatem pa je Iskra prodala 
Španiji licenco za proizvodnjo malo- 
kanalnih telefonskih naprav, pa 

licenco za proizvodnjo visoko frek
venčnih telefonskih naprav na Irsko.

V zadnjih letih pa so si ena za drugo 
sledile uspešne pogodbe o prodaji 
licenc: v Turčiji, kjer je Iskra uspela 
prodati licenco za telefonijo, v kar 
pa je zajeto tudi industrijsko sodelo
vanje. V Švici je Iskra ustanovila me
šano podjetje za proizvodnjo roč
nega električnega orodja, ob koncu 
minulega leta ji je enak posel uspel v 
Ekvadorju. Mešano ekvadorsko- 
jugoslovansko podjetje bo lahko 
orodje prodajalo v dežele tako ime
novanega Andskega pakta (Ekvador, 
Bolivija, Čile, Peru, Kolumbija). 
Pred nekaj dnevi pa so predstavniki 
Iskre in tunizijske nacionalne

družbe STEG podpisali pogodbo o 
gradnji tovarne števcev. Vrednost in
vesticije je 4 milijone dolarjev, Iskra 
pa bo poskrbela za tako imenovani 
know how, se pravi, da bo tovarno 
zgradila, poskrbela za opremo in za 
šolanje kadrov, zagotovila začetku 
vso potrebno tehnično pomoč pri 
proizvodnji ter tudi delno financi
rala izvedbo projekta. Se v nekaterih 
deželah v razvoju pa se Iskra pravkar 
pogaja za izvedbo podobnih projek
tov, ki naj bi predvsem poglobili so
delovanje na temelju dolgoročnih 
industrijskih kooperacij.

R. B.
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ZRNO 
DO ZRNA

Letos smo v Sloveniji v dobrih dveh 
urah zbrali v naj večji vsakoletni akciji 
RKS rekordnih 150.000 kg rabljenih 
oblačil, obutve in posteljnine

„Dajte Rdečemu kri
žu, česar ne potrebujete 
več!“ Obvestila tako in 
podobno vsebino na lepa
kih ali v dnevnem tistku 
vsako leto ob koncu me- 
secca maja nam v Slove
niji že nekaj let ne pome
nijo nič novega. Vsako
krat le natančneje prebe
remo datum in kraj, ka
mor bomo oddali rablje
na, a še uporabna obla
čila, obutev, postelje in 
posteljnino. Kot vedno 
doslej je tudi letos ta soli
darnostna akcija hkrati 
tekla po vsej Sloveniji, in 
sicer zadnji majski čettek 
od petih do sedmih po
poldne.

Ko smo jo organizirali 
prvič, bilo je leta 1968, 
je bilo samo v Ljubljani v 
pičlih dveh urah zbrane
ga kakih 80.000 kg blaga, 
že naslednje leto pa za 
dobro polovico več. Zdaj 
slovenski Rdeči križ zbe
re vsako leto že približno
130.000 kg tega blaga in 
z njim krije vse potrebe, 
nekaj pa ga spravi za pri
mere naravnih in drugih 
hudih nesreč. Število lju
di, ki dobijo pomoč RK, 
se letno giblje med
20.000 in 25.000 občani. 
V skladiščih RK Slove
nije je stalno na voljo več 
kot 20 ton blaga za hitro 
intervencijo. Torej drago
cene rezerve — za pomoč 
ljudem v stiski!

In kako je bilo letos? 
Skoraj po vsej ožji domo
vini je lilo kot za stavo, 
ko se je nekaj tisto č akti
vistov RK in mladine 
vključilo v tradicionalno 
akcijo zbiranja rabljenih- 
oblačil, obutve, postelj in 
posteljnine. Letošnja 
akcija je potemtakem že 
na samem začetku terjala 
še nekaj več organizacij
skih priprav in posamez
nih ukrepov kot po nava
di, hitre in prožne odlo
čitve in sicer že dobro iz
delani in doslej že osem

krat preizkušeni organi
zacijski shemi“.

Poročila o akciji v po
sameznih občinah šobila 
več kot razveseljiva. Že 
ob pol šestih zvečer, ko
maj dobre pol ure po za
četku akcije, so denimo, 
iz Celja sporočil, „da je 
na poti 14 tovornjakov, 
da sodelujejo v akciji 
učenci osnovnih in sred
njih šol, prevoz pa je 
brezplačno zagotovil 
AMD..,

... Skoraj hkrati so 
sporočih iz Novega me
sta, da so zbrali 300 kg 
različnega blaga, v Mari
boru kar 21.500 kg, v 
vsaki od petih ljubljan
skih občin pa 12 do 20 
tisoč kg blaga ...

Podobna sporočila so 
prihajala tudi izdrugih 
občin. Iz Tržiča, kjer so 
bili letos izredno uspešni 
s 5.200 kilogrami zbra
nega blaga, pa iz Kranja 
in Pirana, da vseh ne 
omenjamo, vse do tekoče 
številke 33, kolikor ob
čin je še isti večer po 
Uspešno opravljeni akciji 
sporočilo rezultate repu
bliškemu odboru Rdeče
ga križa Slovenije.

Ob naštevanju podat
kov o zbranem blagu je 
lahko vsakomur jasno, da 
je letošnja akcija kljub 
slabemu vremenu pre
segla vsa pričakovanja. V 
Sloveniji smo namreč 
zbrali rekordnih 
150.000 kg rabljenih 
oblačil, obutve, postelj in 
posteljnine. To pa je v 
zadnjih osmih letih, od
kar teče akcija RK Slove
nije, daleč največ.

In kar je pri vsej stvari 
prav gotovo najbolj po
membno: naši občani so 
znova izpričali svojo soli
darnost. To pa je tudi 
glavni namen največje 
vsakoletne akcije Rdeče
ga križa, ki je naletela 
med ljudmi na izjemno 
dober odziv.

L V.

PLES
MOJE
MLA
DOSTI

Ples, družabnost in sprostitev ob 
glasbi niso stvari, ki bi smele biti 
rezervirane le za zgodnjo mladost, 
saj tudi odrasli potrebujejo prilož
nost zanje. Toda, ko se odrasli 
vprašamo, kam na ples, smo v za
dreg. Pred leti so bili v ljubljanski 
Festivalni dvorani petkovi plesi za 
odrasle, ki pa so, žal, zamrli.

Zavedajoč se te vrzeli so se orga- 
nizatorji kulturnega življenja od
ločili za akcijo, ki ima poetično 
ime „Ples moje mladosti11. Pobudo 
za take prireditve dajejo Štu
dentski plesni klub iz Ljubljane ter 
zveza Kulturno prosvetnih organi
zacij in zveza sindikatov mesta 
Ljubljane. Pobudniki nameravjo z 
akcijo začeti na jesen. Organizirali 
bodo plese v ljubljanski Festivalni 
dvorani vsakih štirinajst dni/vse
kakor z novim plesnim in dru
žabnim programom. Ponovitve teh 
prireditev za odrasle pa bodo tudi 
v ljubljanski okolici, kjer je prav 
tako malo možnosti za zabavo in 
sprostitev.

In ker se zavedajo pomena, ki ga 
lahko imata, ples in glasba pri spro
stitvi delovnih ljudi, bodo pri
tegnili k sodelovanju tudi delovne 
organizacije. Le-te bodo lahko za 
svoje delavce rezervirale prostor v 
dvorani. Seveda bo vsaka taka 
družbeno-kulturna prireditev od
prta in se je bo lahko udeležil 
vsakdo, ki ima rad glasbo in ples in 
se bo pripravljen z družabnostjo in 
plesom vrniti v mladost.

„Predpremiera“ teh prireditev je 
bila prejšnji teden v Domžalah. Pri
reditev je kar lepo uspela, plesišče 
je bilo ves čas polno, za prijetno 
vzdušje pa je poskrbel napovedo
valec Vili Vodopivec, za estetski 
užitek med predahom pa so po
skrbeli najboljši slovenski plesni 
pari in revijska skupina Štu
dentskega plesnega kluba Ljub
ljana.

Take družabno-plesne prireditve 
za odrasle pozdravljamo. In kar je 
najbolj pomembno, nikomur ne bo 
treba ostati doma, če nima „plesne 
toalete“, saj obleka in druge obvez
nosti niso pomembne. Le nekaj 
dobre volje in želje po prijetnem 
vzdugu in veseli sprostitvi je po
trebno.

STANKA RITONJA

Štefan Arbajter

Alojz Kos

Franc Zajc

Biiiiiliil!
Minuli ponedeljek ob štirih popoldne je 
za prvošolčke z osnovne šole Knka 
Smrekarja v Ljubljani zadnjič zazvonil 
šolski zvonec. Na zaključni proslavi se je 
svojim staršem in učiteljem, tokrat za 
spremembo na „odprti sceni“ v šolski te
lovadnici z izbranim programom, ki bi ga 
tudi najstrožji kritiki laskavo ocenili, saj 
gre navsezadnje za malčke, ki so lansko 
jesen prvič sedli v šolske klopi, predsta
vilo 105 učencev štirih oddelkov prvega 
razreda. Tako kot so se izkazali med šol
skim letom — mimogrede, razen enega so 
vsi izdelali, kar polovica med njimi pa je 
odličnjakov — so pokazali, kaj zmorejo 
tudi na sklepni proslavi. Dobro urico so 
nastopali pevci, recitatorji, člani dram
skega krožka .. . Skratka vsi, ki so želeli 
pokazati svojim staršem in učiteljem, 
česa so se naučili v prvem letu svojega 
šolanja. In kaj bi lahko še dodali? Morda 
le to, daje prva tovrstna zaključna šolska 
proslava na šoli Knka Smrekatja uspela 
nad pričakovanji. V veselje prvošolčkov 
in v zadovoljstvo njihovih staršev in uči
teljic Mire Martinovičeve, Hedvike Bizjak, 
Marije Jovanovič in Slavice Bizjak, ki so 
skupno z „absolventi“ prvega razreda pri
pravile bogato in pestro popoldne — L V. 
— Foto: B. Tratnik.
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SVINEC V ROKAH,
SVINEC V DUŠI

Obrat ena. Obrat dva: Igerčevo — Helena, Obrat tri: Graben. 
Odpiranje rova v Topli pod Peco. Petsto rudarjev in svinec. Mežica. 
Okoliški vrhovi brez trave. Brez smrek. Obrazi, s katerih v potokih 
teče črna zmes, pomešana z znojem. Mežiški rudnik je moker rud
nik. Mnogo vode. Malo rude. Mnogo bolezni. Mnogo nesreč. In
validov. Tragedij. Iz svinca so nekoč delali samo svinčenke.

Vsak dan, že tristo let, medtem so drugod češnje že tristokrat 
vzcvetele, kopljejo v Mežici, Žerjavu pod Igerčevim in Heleno, pod 
Grabnom rudo. Nihče točno ne ve, kdaj je človek prvič uporabil 
mežiški svinec, nihče ne ve točno, ali je pri tem izkopal 700 ali 
kakšen tisočak več rovov. Pravijo: tu, v teh hribih, je kakih 700 
kilometrov rovov. Sedemsto kilometrov garanja. Trpljenje. Sedem
sto kilometrov želja.

Prihajajo z vseh strani. Z vseh vetrov. Rudarji. Prihajajo, so pri
hajali in bodo prihajali. Z enakimi željami. Z enako mislijo o soncu. 
S smehom v očeh in z mislijo na ženo. Z željo v dlaneh in z mislijo 
na otroka.

Denar je bil, ko še nas ni bilo. Denar bo, ko nas več ne bo. Vrag 
vedi, zakaj ga je ravno zdaj samo za sproti.

402 jurja v poprečju na rudarja. Za to moraš m dan premetati 3 
tone rude. Lani 320 tisoč ton. Ža nekaj tisoč ton so uspeli preseči 
plan. V vodi, v znoju, pod zemljo. Medtem je na vrhu umirala 
trava, se sušila smreka. Žaradi svinca. Tam spodaj, pod zemljo, v 
rovu, za vratarsko lopo, za topilnico in hišnim pragom, vsepovsod 
svinec.

Svinec v dlaneh. Svinec v kosteh. Svinec v pljučih. Svinec v 
členkih. Le v rudi gaje malo. Ravno toliko, da se splača kopati, bh 
trgu pa cena pada. V ozki soteski ob Meži, v steno naslonjene hiše, 
med cesto in bregom, v vsakem prostornejšem kotu stoji hiša. Ali 
blok. V njej bivajo rudarji.Primanjkuje stanovanj. Primanjkuje raz
vedrila. „Žato rudarstvo propada. Mladih ni več vjamo. V akumu
latorski tovarni zasluži one, ki je kakšno leto v službi, več kot jaz v 
jami...“

To pravi Štefan Arbajter, rojen naBarasovini nad Cirkulanami v 
Halozah, ki že 18 let koplje rudo. Kopač in strelec. Pred tremi leti 
mu je šla nakladalna lopata čez nogo. Še danes ga boli noga, do 
danes še ni uspel urediti zadeve z odškodnino.

„Nkamor ne bom šel. Dve leti sem zapravil v šoli, eno leto 
izgubil na dodatnem usposabljanju. Zdaj bi moral začeti vse znova.

V jami sem pustil mladost. In vendar jo ljubim. Mnogo je nesreč- 
Mnogo invalidov. Toda na nesrečo ne misliš. Drugače ne bi šel več 
vjamo —“

Vsak dan gredo v jamo. Vsak dan doni pod Peco, Heleno, v 
Topli, Žerjavu -.. Vsako leto plačajo lovcem, plačujejo kmetom 
odškodnino. Poravnajo dolg družbi. Milijarde. Manjka jim sta
novanj. Premajhen je njihov družbeni standard, gostilna in na vsake 
kvatre gostovanje gledališča. Sicer pa vsak dan vozijo avtomobili 
niTmo. Malo jih stoji na parkirišču pred rudnikom.

g
\jaio ^IT1'rT|i leti sem postal hlapec. Potem sem šel med holcarje. 
ott^i NaJ košta kar košta, stradal bom, samo da se bodo

tBc°n ^os‘ Star štirideset let. Šestnajst let v rudniku. Kopač — 
5 Ast'n se<^rnll1 otrok. Žena gospodinja.
(tofai Izhodi v šolo, sedma, najmlajša bo šla na jesen. 450 juijev 
Apr.-Pri rudniku, po šihtu grem delat k drugim, pa gre nekako. 
ii#tio t^0 ,^veH v eni Potem je pomagal sindikat._Zdaj
v#°- Bo

sobe. Nihče ne strada. Nismo lačni. Luksusa ni. To ni 
za® (inf' nek-0č pozneje. Celo na morju sem bil že. S sindikatom

esetine miliionov dobe tudi ribiči. Meža ie onesnažena. V
, v suhem

,0 r]j esetine milijonov dobe tudi ribiči. Meža je onesna 
Bti,Meter od vratarnice, dva metra pod vratarnico, ’

Meže, gnezdi mala miška. Ob vsakem času jo lahko vidiš, 
rfii n z3 P° Produ. Vesela in srečna. V soncu. Ob toplem 
“ jAr0 ieseni, ko bo prvi večji naliv.

mori ** ie mn°go laže. Danes so stroji. Včasih, hudiča, včasih pa 
(jjKč ‘‘ na^lati po dvajset vagončkov. In jih riniti po 500 metrov

ko Plesec, rojen v Javorju, oče rudar, on rudar. Otroci ne 
br'rudarji. Star 39 let, v jami 20 let in šest mesecev. Zdaj vratar. 
Z^prtev s svincem.
i L earal si, garal. Za 80-odstotne plače, toda popustih nismo. 

Ake Ižf0 • ° čakam na odločbo o invalidnosti. In na izplačilo 
Se V J'1' ®re’ ker Imam kot vratar nižjo plačo. Danes je mnogo 

ju; . 0 kto se 10 dni zastonj spočijem v Portorožu. Pa kaj to, 
itelni PreJ poskrbeli. Vem, ni šlo. Nismo imeli niti za stroje.11 

fijhu' .rnenltl človeka. Več dela plemeniti več ljudi. Ali pa ne. 
'Sova' to’ ča nimamo dovolj denaija za družbeni standard. Za 
ijobro**1 a' Pmhrano. Hrano vlačimo od obrata do obrata. To ni

^ajc, rojen na Primorskem, pri rudniku 22 let. Predsednik 
slj^lno konference. Rudarski nadzornik- 

L., ^čo druge temeljne organizacije, ki so v sestavi našega 
P® jJa’ solidarnostno pomagajo. Kljub temu ne moremo izplačati 
111 Sin ri?ne nagrade tako, kot piše v sindikalni listi.
Mma i kn3 danes drugačno veljavo, kot jo je imel še pred 

tiA etoma. Zato fantje radi delajo v sindikatu. Skoda, da je 
*°kko sestankovanja.

• 3 ti Pomeni biti moški. Jama ni za šleve. Kljub temu pa 
stfPi In č*ove*cova moč svoje meje. Človeka ne moreš^goniti kot

am strojev nam je manjkalo in jih še manjka. Tako je to. 
Ji ^° mnogo invalidov. Delovnih in tistih zaradi zastrupitev. 
C .°, mnogo naših fantov je odšlo v druge rudnike. Mnogo fan-v ip “ VJbu IlaSin lailiuv JC uuaiu v Ul ugc luuiiiivc. muugu imi

Prišlo k nam iz drugih rudaraskih krajev. Tudi iz Velenja. 
u$tiš0 nazaj, Velenjčani so se vrnili v Velenja. Takrat, ko 

rič., korenine, takrat postaneš del te goličave. Tega svinca.
ostaneš...“

^čno. z velikimi črkami. JANEZ SEVER

VRČ HODI PO VODO...
Tovariš Matevž je po naravi optimistične, vesele narave, 

zato so takoj vsi opazili, da nekaj z njim ni v redu.
„Matevž si slabo spal? “
,,0 spanju sploh nisem razmišljal, ker se mi je dnevno 

politično delo povzpelo vrh glave Ne vem, če je vse to res, 
vendar so me zadnje čase začeli prepričevati, da moje delo v 
sindikatih nima prav nobenega pomena, ker ni produktivno 
ali tako nekako. “

Mislil sem, da se Matevž s svojim razmišljanjem samo dele 
ali pa da pripravlja učinkovito humoristično točko za pri' 
hodnjo oddajo „Mi med seboj“.

Potem se je pokazalo, da je tovariš Matevž daleč od hu
morja. Čeprav je res, da bi za svoje dobro in družbeno 
veljavo še nekaterih tovarišev raje videl, če bi dogajanje, v 
katerega „je bil položen“, lahko označil za humoristično 
točko, ne pa za docela resen politični nastop ali razmišljanje 
na temo samoupravnih odnosov v samoupravni družbi

„Matevž, saj ni res, kar pripoveduješ."
,,Tudi sebe sem že tako prepričeval," je dejal Matevž, 

„vendar mi ni uspelo. Bil sem na zboru delavcev - nekaj sto 
jih je bilo - in mi je direktor zabrusil, kaj kot sindikalni 
funkcionar iz republike sploh hodim k njim, ko ,,živim od

Čhnan,zrtrT’ °ni' to N delavci, pa morajo trdo delati za svoj 
godj. Slišati je bilo da sem „se prišel kazat" v njihovo 

, i)16’ ne bi imel drugega dela. “ 
dvna1’ n<> ie bil fant Pač slabe vo^e in se Je malce 
\itam°Sa mojimi delavci Ali pa heroja, češ, se jim 

juZabr-isiti v obraz - tistim iz republike - kar jim gre. “ 
°rda je res imel take namene, ki bi jih lahko uvrstil 
nizkt ' ....0d

near? udarce, vendar me je takoj zatem presenetil s 
ekspe*° mislij0’ da sef oni pač nimajo časa ukvarjati z 
0 nrnenti iz republike in da nočejo biti poskusni zajci, 
itjeip" Zavzeto ubadajo s poglavitno nalogo: gospodarje-

00-as‘ sem razumel tovariša Matevža, ker ni bil opti- 
imfno in veselo razpoložen. Kot sindikalni delavec se je 
toda0 d°bro zavedal, da nima v rokah moči, da bi direk- 
doP0^ na tako kvalificirano mesto, kjer bi mu lahko 
„Drm f.lt m razložili, kakšne so osnove delavskega samo- 
^ ponjav naši družbi

Si/asanje je, kdo je tisti, ki bi ga lahko poslal? ! 
ner-Pa Plavimo: Vrč hodi po vodo toliko časa, dokler se

OGENJ
JE

IZBRISAL
ČRN

MADEŽ
Mesteca Peyton ni več. Morda bo kdo re

kel, da „Teksasa“ ni več! Uradno pa bo ostalo 
zabeleženo, da so barakarsko naselje v Deč
kovi ulici 2^ očini Ljubljana-Bežigrad likvi
dirali 14. i i 1976. leta. Začelo se je ob 
šestih zjutr^. z,a prebivalce, ki so nekaj dni ali 
morda že mesec prej vedeli, da bodo tega dne 
njihove barake podrli, njih pa preselili dru
gam, je bil ta dan pravi mejnik. Deset in več 
let so nekateri prebivali v Dečkovi ulici. Ne
prijavljeni, kot lastniki barak ali kot podna
jemniki.

Ob 13. uri v ponedeljek je v Dečkovi 24 
zagorelo. Gasilci ljubljanske brigade so bili to
krat požigalci. Ostanke barak, ki jih je buldo
žer zrinil na kup, so polili z nafto in zažgali. 
Prvo barakarsko naselje Ljubljane, katerih pa 
je žal še mnogo, je tako zgorelo in njegovi 
prebivalci so se preselili drugam, v preurejeno 
naselje Gradisovih delavcev v Koželjevi ulici.

Ognjeni zublji so pregnali z Dečkove ulice 
vse, kar je bilo živega, razen deveterice golo
bov, ki so „ostali zvesti“ in zgoreli.

Barakarska naselja, ki dajejo zatočišča šte
vilnim ljudem s podeželja, ki jih nujnost življe
nja preganja iz prenaseljenega kmetijskega 
področja v mesta, so tudi naše glavo mesto že 
leta nazaj začela ogrožati v svojih razsežno
stih. Pred leti so podjetja, ki s širjenjem proiz
vodnje stalno potrebujejo nove delavce, zapo
slovala ljudi, ne da bi se pozanimala, kje so se 
nastanili, kje in kako živijo. Pomembno je bilo 
le, da so imeli delavce.

Tako so nastajala barakarska naselja, kjer se 
je dalo z malo denaija postaviti streho nad

„V Dečkovi ulici je bilo še vseeno bolje kot 
doma“, je zatrdila Bisera Feratovič, doma iz 
Kozluka v Bosni. Njen mož nekaj let dela pri 
Kurivu. Ona in osem njunih otrok pa je prišlo 
v Ljubljano pred nedavnim. Iz na pol podrte 
barake, nekdanje drvarnice, so se preselili v 
Koželjevo ulico v še vedno tesno, toda pri
memo stanovanje.

Selitev v nova montažna stanovanja je potekala dokaj hitro, saj novi stanovalci niso imeli velike 
opreme

glavo, čeprav neprimerno in brez najnujnejših 
higienskih naprav.

Kot mnoga podobna naselja, ki obkrožajo 
Ljubljano, je imelo tudi tista v Dečkovi ulici 
svojevrstno zgodovino. Nastalo je iz kulis film
skega mesta, kjer so posneli filme o slavnih 
revolveraših, njihovih uspehih in zatonu. Bo
gate fasade „saloonov“ so dobile ozadje rev
nega, človeka nevrednega življenjskega pro
stora. Kvadratni metri s komajda nepropustno 
streho so postali dom tistim, ki jim je bil sta
novanjski problem nerešljiv. Bili so brez vode, 
pravzaprav ena sama vodovodna pipa za vse 
naselje, brez elektrike, da o kanalizaciji oziro
ma sanitarijah sploh ne govorimo.

Pri vsem pa so se našli tudi taki, ki so na 
Dečkovi ulici postavljali barake in jih za štiri 
in večkratno lastno ceno prodajali drugim 
uporabnikom. Ni torej čudno, da smo lahko 
videli v naselju tudi avtomobile znanih evrop
skih znamk.

Pred dnevi so torej barake ob Dečkovi 
podrli. Prebivalcem so na stroške samouprav
nih stanovanjskih skupnosti Ljubljane in druž
benopolitičnih skupnosti ^priskrbeli nova sta
novanja. Niso to stanovanja v blokih in stolp
nicah, vendar še vedno mnogo boljša kot tista, 
v katerih so živeli doslej. Za 79 družin oziro
ma 256 ljudi so v občini Ljubljana-Bežigrad v 
dveh mesecih preuredili samsko naselje Gradi
sovih delavcev v Koželjevi ulici in za to pora
bili skoraj staro milijardo dinarjev.

Redžifa Delič in Milka Lukič, dvaindvajset 
oziroma štiriindavjsetletni Bosanki iz Male 
Kladuše oziroma Brčkega sta dobili stano
vanje s štiriindvajsetimi kvadratnimi metri.

„Prišli sva pred petimi leti, iz kraja, od ka
terega je bog dvignil roke. „Padli“ sva v Ljub
ljano, kot bi naju nekdo spustil sredi puščave. 
Brez vsega. Najprej sva našli zaposlitev v Tubi 
v Šiški. Potem je bilo treba poskrbeti za hrano 
in stanovanje. Potem sem dobila hrano in sta
novanje pri družini, kjer sem v prostem času 
varovala otroka,“ je pripovedovala Fedžifa. 
„Ko je otrok odrastel, me seveda niso potre
bovali več in morala sem oditi. Našli sva se z 
Milko in v Dečkovi ulici dobili stanovanje in 
hrano. Po 800 dinarjev mesečno sva plačevali 
vsaka. Pred dvema letoma pa sva odkupili ba
rako z dobrimi šestimi kvadratnim metri pro
stora. Dolgo sva hranili denar zanjo, saj naju je 
veljala šest tisoč dinarjev. Toliko so veljale le 
gole stene.

Takrat, ko sva plačevali hrano in stanovanje 
po 800 dinarjev, sva v podjetju zaslužili 1200 
dinarjev. Koliko in za kaj nama je ostalo de
narja, si lahko izračunate.

Vendar, ostali bova tu. Načrti? Na družino 
misliva in seveda na primernejše stanovanje. 
Težko je bilo doslej odtrgati dinar za stano
vanjsko varčevanje. Morda bo poslej lažje.“

Ob tej in podobnih zgodbah sem se nehote 
moral vprašati, kako je mogoče, da delovne 
organizacije zaposlujejo nove ljudi, ne da bi se 
pri tem pozanimale, ali imajo tudi človeku do
stojno prebivališče. Družbeni dogovor bo prav 
gotovo postavil na trdna tla tudi tista pod
jetja, ki do danes za svoje ljudi niso storila 
drugega kot to, da so jim dajala le plačilo za 
opravljeno delo, sindikat v teh delovnih orga
nizacijah pa tudi ne dosti več.

ANDREJ AGNIČ

Barakarsko naselje sredi polja je bilo prav gotovo črn madež na vesti mesta, življenjske razmere prebivalcev pa prav gotovo za delovnega človeka 
neprimerne '



DE iz osnovnih organizacij 3. julija 1976 , stran
m

ŽELEZARNA STORE

Priznanje zavezuje
Za večletno vzorno in 

učinkovito delovanje pri 
uresničevanju interesov 
članstva je osnovna orga
nizacija sindikata TOZD 
114. panoge Železarne Štore 
prejela letos zlati znak slo
venskih sindikatov. Ta 
osnovna sindikalna organiza
cija je po številu svojih čla
nov naj večja v Železarni. Že 
od nekdaj'je znano, da so se 
prav plavžaiji, jeklarji, va
ljarji in drugi delavci ter nji
hove organizacije aktivno 
udeleževali revolucionarnih 
akcij in kasneje tudi spod
bujali in razvijali samo
upravne socialistične od
nose.

Podobno kot leta nazaj 
bodo tudi letos v sindikalni 
organizaciji TOZD 114. pa
noge posvetili največ pozor
nosti hitremu in učinkovi
temu urejanju delovnih in 
življenjskih razmer delavcev. 
Že doslej so na tem pod
ročju dosegli vidne uspehe, 
med drugim pri izboljšanju 
tehnične varnosti pri delu, 
saj so precej zmanjšali šte
vilo delovnih nezgod. To jim 
je omogočila modernizacija 
obratov in delovnih mest. 
Predvsem pa je razveseljivo 
dejstvo, da so v TOZD uve
ljavili pristne, človeško tople 
in tovariške medsebojne od
nose.

INDUSTRIJA AVTOELEKTRIKA ISKRA

ZAVZETO
V JAVNO RAZPRAVO

Po zaslugi osnovne orga
nizacije sini

slug1 c
indikata v Industriji 

Avtoelektrike Iskre uspešno 
uresničujejo program dejav
nosti pred javno razpravo o 
osnutku zakona o zdru
ženem delu. V tej delovni 
organizaciji so že nekaj dni 
po izidu osnutka zakona 
sprejeli program poteka jav
ne razprave. Najprej so na 
pobudo sindikata in druž- 
benopoUtičnih organizacij v

tovarni sklicali širši politični 
aktiv in na njem spregovorili 
o pomenu in o vsebini 
osnutka zakona. Sprejeli so 
tudi načrt, kako bodo iz
vedli javno razpravo v TOZD 
in v skupnosti skupnih služb 
ter imenovali koordinacijski 
odbor za izvedbo javne raz
prave. Po skrbnih pripravah 
bodo sredi tega meseca spre
govorili o osnutku zakona 
na zborih delavcev.

JAVNA SKLADIŠČA LJUBLJANA

Boljša disciplina
V sindikalni organizaciji 

Javnih skladišč z zadovolj
stvom ugotavljajo, da so lani 
vsi delavci uspešno izpol
njevali naloge v zvezi z ures
ničevanjem stabilizacijskega 
programa podjetja. O de
lovni disciplini pravijo, daje 
zadnje čase dobra, saj se de
lavci zavedajo, da lahko 
samo s svojo prizadevnostjo, 
primemo disciplino, voljo

do dela in z večjo produktiv
nostjo pomagajo k izpolnitvi 
stabilizacijskih ukrepov. Se
veda pa ne smemo biti po
vsem zadovoljni z do
seženimi rezultati, pravijo v 
Javnih skladiščih, saj si mo
ramo prizadevati, da bo naše 
delo dalo kar najboljše uspe
he temeljni organizaciji in 
družbi v celoti.

TAM MARIBOR

TRIM KABINET
Na pobudo konference 

organizacij sindikata v To
varni avtomobilov Maribor 
so pred dnevi začeli pre
urejati nekdanji kulturni 
dom na Teznam za športno 
rekreativno dejavnost. Na 
tem mestu bodo zgradili 
TRIM kabinet, ki bo na vo

ljo športnikom in delavcem 
iz terenskih športnih orga
nizacij, otrokom iz tam
kajšnjega vrtca, vsem za
poslenim iz skupnosti TOZD 
cestnih vozil Tovarne avto
mobilov in njihovim svoj
cem.

novice iz organizacij CELICA POD DROBNOGLEDOM

NAJPOMEMBNEJŠA
PRELOMNICA

V sindikatu tovarne pohištva Brežice, delovne 
sedanji samoupravni in gospodarski trenutek

organizacije Slovenijalesa, so ocenili svoj

Sindikalno organizirani delavci (kakih 360 jih je) v brežiški to
varni pohištva že nekaj mesecev razpravljajo o svojem samouprav
ljanju, o gospodarskih in poslovnih uspehih in o neuspehih ' olek- 
tiva. Vse te razprave, ki so jih organizirali tudi in predvsem v .^.lov
nih in v sindikalnih skupinah, je odbor za organizacijo javne raz
prave o osnutku zakona o združenem delu strnil v dokaj podrobno 
in obširno .^Analizo samoupravnih razmerij v delovni organizaciji", 
ki jo je razširjeni politični aktiv tovarne minuli četrtek z neka
terimi dopolnitvami tudi sprejel.

V prihodnjih dneh bo ta analiza, kot so rekli na sestanku aktiva, 
„ temeljni kamen razprave o vsestranski uveljavitvi zakona o združe
nem delu v našem kolektivu “.

Sindikat bo to razpravo organiziral, spremljal in vodil

legatov. Premalo se dogovarjajo 
z delavci in samoupravnimi 
organi, preveč nastopao po sta
rem kot odborniki. Pogosto do
bijo gradivo tako pozno, da še 
sami nimajo časa za oblikovanje 
stališč, kaj šele da bi se poprej 
dogovorili s svojimi volivci.

NEKAJ
NAJPOMEMBNEJŠIH

UGOTOVITEV
Naj naštejem nekatere ugoto

vitve.
V sedanji enoviti delovni 

organizaciji tovarne pohištva ni 
pogojev za oblikovanje več te
meljnih organizacij združenega 
dela. Nimajo namreč takšnih 
organizacijskih enot, katerih 
rezultat dela bi bilo moč »izra
ziti kot vrednost v delovni orga
nizaciji ah na trgu“.

V njihovi analizi piše:
»Dejstvo je, da delovna orga

nizacija v minulih treh letih ni 
ustanavljala novih tehnoloških 
celot, temveč je le nadaljevala 
začetna vlaganja v rekon- 
stmkcijo in v modernizacijo 
proizvodnje v okviru klasičnega 
proizvodnega programa in indu
strijske izdelave sobnega po
hištva (spalnice za domače in 
izvozno tržišče, regah za izvoz
no tržišče).... Vsekakor pa 
vemo, da bomo morah v svojem 
nadaljnjem razvojnem koraku, 
ki ga bomo prav gotovo morah 
storiti bodisi v okviru integra
cijskih procesov ah nove dopol
nilne in dodatne proizvodnje, 
za taka dela formirati temeljne 
organizacije združenega dela in 
se ustrezno konstituirati.11

Zdaj torej še ne potrebujejo 
temeljnih organizacij.

Statut, ki so ga sprejeli v de
cembra 1973. leta, pa bodo 
morah glede na zahteve ustave 
in nove zakonodaje, spremeniti. 
Gre zlasti za poglavje o samo
upravnem povezovanju, dodati 
bo treba poglavje o družbeni sa
mozaščiti, poglavje o planira
nju, o sredstvih delovne orga

nizacije in o dohodku ter spre
meniti določila o splošnih 
aktih.

Dogovoriti se bodo tudi mo
rah o odgovornosti delavskega 
sveta, izvršilnega in poslo
vodnega organa za sprejete od
ločitve.

Glede odločanja delavcev:
Doslej so se samoupravljavci 

odločah o vseh najpomemb
nejših zadevah na zborih delov-rejsir
nih ljudi v samoupravnih delov
nih skupinah ah pa na skupnem 

r. Vendar je

»Neučinkovitost dogovarja
nja delegacij se izraža tudi v 
tem, da pri sprejemanju samo
upravnih sporazumov po navadi 
ni ustreznih povratnih infor
macij, roki med razpravami in 
sklepanjem samoupravnih spo
razumov so zelo kratki, pri
pombe največkrat niso sprejete, 
organizacije ne dobijo pred 
podpisom čistopisov-spora- 
zumov, hkrati pa je ob vsakem 
sporazumu rečeno: če ga ne 
boste podpisah, bo obveljalo za
konsko določilo.

Naj iz njihove ocene dozdajš
njega samoupravljanja zapišem 
še naslednjo misel:

zboru. Vendar je praksa poka
zala, daje najbolj primemo, če 
se odločajo na zboru delovnih 
ljudi v delovni izmeni. Ugotovih 
so tudi, da bodo morah spre
meniti tisto samoupravno za
konodajo, ki govori o »nepo
srednem izrekanju" za ah proti 
nekemu predlogu. Osnutek za
kona o združenem delu namreč 
teija, da o številnih zadevah 
(denimo o smernicah za plan, o 
statutu delovne organizacije, o 
statutarnih spremembah, o 
združevanju dela in sredstev in 
o dragih) odloča delavec nepo
sredno.

Vso sedanjo samoupravno za
konodajo bodo do oktobra do
polnili in usMadih z zahtevami 
osnutka zakona o združenem 
delu.

Govorih so tudi o delavski 
kontroli, ki ni dovolj učinko
vita deloma zato, ker je pač 
nova oblika samoupravne dejav
nosti, ki je vsi samoupravljavci 
še ne poznajo in je še niso spre
jeli za svojo.

Tudi v delegatskem sistemu 
bi bilo treba marsikaj postoriti.

Številne pripombe so delavci 
brežiške tovarne pohištva naslo
vih na dejavnost delegacij in de-

»Ustava in predlog zakona o 
' ilu iasnozdruženem delu jasno govorita 

o družbeni naravi dohodka in 
določata, da dohodek, ki ga 
ustvari temeljna organizacija, ne
pripada samo delavcu temeljne

dru-organizacije, temveč tudi 
gjm delavcem v združenem
delu, ki s svojim delom prispe- 

jstvarjanju dohodka.vajo k ustvarjanju 
Vendar pa bi bilo treba v med
sebojnih odnosih pri delitvi do
hodka uveljaviti ustrezna me
rila, ki bodo delavcem v temelj
ni organizaciji zagotavljali oseb 
ne dohodke v razmerju z dra
gimi delavci v združenem delu, 
ker rezultati poslovanja v delov
ni organizaciji pogosto niso 
samo posledica gospodarjenja 
podjetja, temveč nanje vpliva 
celotna družbena skupnost in 
njeni ukrepi."

PRED
ODLOČILNO BITKO

V svoji analizi samoupravne 
dejavnosti so delavci tovarne 
pohištva v Brežicah zapisah še 
marsikatero hotenje; povem naj 
le, v kakšni gospodarski stiski 
so se znašli v zadnjih nekaj me
secih in kako jo nameravajo 
premagati.

Na sestanku razširjenega akO' 
va so ugotovih, da so »neugoh 
ne tržne razmere in drugi krizni 
momenti, v katerih se je znašla 
vsa lesna industrija", spodbudili 
njihov sklep, da bodo povsem 
na novo organizirah svojo pr0” 
izvodnjo.

V starih razmerah so dosegli 
precejšne proizvodne in organi' 
zacijske uspehe. Letos pa so nji' 
hove zaloge za 60% večje kot 
lani; dvomesečno proizvodnjo 
imajo v skladiščih. Izguba s® - 
kopiči, čeprav so že postrgali !H 
sleherno možnost za prihranek 
Z enakim številom zaposlenih 
so dosegli večjo storilnost, za 
mrznih so nekatere predvidene 
investicije, osegli 75-odstotno 
izkoriščanje strojnih zmoglji' 
vosti in ta odstotek nenehno 
zvišujejo; sprejeti so še števitiie 
drage ukrepe za večjo storil' 
nost, za boljše izkoriščanje de
lovnega časa in za večjo delov
no disciplino. Organizirah so se. 
je bilo rečeno na sestanku, kot 
za odločilno bitko le-ta pa jih 
še čaka. Jeseni bodo skoraj po; 
vsem spremenih svoj proizvodni 
program - namesto klasičnih 
spalnic bodo začeli izdelovati 
regale za opremo celotnega sta
novanja. To bo povzročilo šte
vilne finančne, tehnološke h1 
organizacijske probleme, vendai 
nimajo drage možnosti, če res 
skušajo najti izhod iz sedanjih 
.težav.

Še marsikaj bi lahko zapisan 
o njihovih prizadevanjih, a naj 
bo dovolj za tokrat.

Malo je namreč na Sloven
skem delovnih kolektivov, ki s° 
se tako temeljito pripravih za 
razpravo o uresničevanju za
kona b združenem delu v nji
hovi samoupravni praksi in se 
hkrati tudi začeh dogovarjati n 
prihodnosti kolektiva.

Njihov sindikat je pri vsej tej 
dejavnosti »povsod navzoč", m 
več samo forum, vse bolj p0- 
staja organizacija samoupravno 
organiziranih delavcev, ki v s 
njem iščejo možnosti za uresni' j i 
čevanje svojih razrednih hotenj;! i 
Tako pa hkrati postajajo tudi l 
dobri gospodarji.

JANEZ VOLJČ

NAŠI PRIJATELJI OTO STARC, RUDNIK RJAVEGA PREMOGA REClCA

OD PRAVUIC
SE NE DA ŽIVETI

S štirinajstimi leti in v novi partizanski 
uniformi je prišel Oto Starc v rudnik rja
vega premoga v Rečici pri Laškem. Začel je 
kot vajenec, ki pa je vedel, kaj hoče in kaj 
mora. Danes je vodja strojnega vzdrževanja. 
Ni se dosti spremenil. Se vedno ve, kaj hoče 
in kaj mora. Medtem je rahlo osivel, vendar 
je ohranil tisto možatost, ki je tako zna
čilna zanj, zaradi katere je priljubljen med 
sodelavci, zaradi katere že 15 let uspešno 
dela v sindikatu.

»Naš človek ljubi resnico. Res mu lahko 
pripoveduješ pravljice, ki jih bo tiho poslu
šal, vendar si bo mislil svoje. To je slabo. 
Boljša je resnica, če je še tako boleča. Zdi 
se mi, da ste to spoznali tudi novinarji in 
funkcionarji. To trdim zato, ker je v DE 
mnogo več vsebine. Tiste vsebine, ki je de
lavcu blizu. Pisati je treba o človeku, o nje
govih problemih in življenju. Koliko ljudi, 
ki se sicer med seboj ne poznajo, tarejo po
dobni problemi! Rešitev enega je spodbuda

in upanje drugemu. Tako nas potem DE 
zbližuje in povezuje, postaja delavčeva tri
buna.

Treba je pisati več iz delovnih organi
zacij. Ne smete obravnavati samo tozd kot 
tozd, ne samo kritizirati osnovnih organi
zacij, ki se najpogosteje ubadajo s kopico 
problemov, za katere zunaj kolektiva ni sli
šati. Zanimiveje, da le redko zasledimo kri
tiko dela osnovne organizacije skupnih 
služb v večjih kolektivih, čeprav vemo, da 
tamkaj sindikat najmanj dela. Zakaj ni kri
tik občinskih forumov, ko vendar vemo, da 
ti še vedno ponekod žive daleč od delavcev. 
Kritiko bi morali usmeriti tudi proti vrhu, 
proti birokratskemu obravnavanju in vode
nju našega dela.

Po vseh teh letih dela v družbenopoli
tičnih organizacijah, po petnajstih letih 
dela v sindikatu sem prišel do prepričanja, 
da je imel sindikat dobro zastavljene cilje, 
ki pa, žal, doslej niso in še ne zažive prav v

praksi. Morda je za to kriva prezaposlenost, 
verjetno pa tudi ravnodušnost. Kaj nam po
magajo sklepi in naloge na papirju. Poglejte 
samo sindikalno listo. Rad bi videl delavča, 
ki bi v samoupravnem organu glasoval proti 
njej. In ko jo sprejmemo, pogosto nanjo po
zabimo, čeprav je konkretna, brez fraz in 
slepomišenja.

Kolikokrat sem doživel, da smo v sin
dikatu načrtovali zelo pametne naloge in 
vendar jih nismo uspeli spraviti v življenje. 
Nekatere od teh nalog so bile uresničene, 
vendar šele takrat, ko je pobuda zanje prišla 
od drugod. Pravzaprav ni niti bistveno, kdo 
je pobudnik, bistveno je, da je bil problem 
rešen v prid delavca. Moti me, da bi s skup
nimi močmi nalogo prej in laže rešili, ne pa 
da smo se vrteli okrog tega, komu naj pri
pade slava in kdo jo lahko vnese v letno 
poročilo. Če pa nismo uspeli, se je po
budnik izgubil, kot bi izhlapel. To je smeš-

jutri vsega konec. In vendar rudnika nismo 
zaprli. Se danes koplemo premog. REsda t 
izgubo, vendar z zavestjo, da s tem družbi f 
tej energetski krizi pomagamo. Zavestno & 
odpovedujemo prisluženemu denarjUi 
enako, kot smo se več let odpovedovali <k- 
naiju, da bi ga lahko vlagali v novo proiz
vodnjo. Danes vemo, da smo imeli prav- 
Imamo lep kos kruha, danes vemo, da n® 
bo nihče ostal brez dela, čeprav zaprem0 
rudnik. O teh naporih je bilo malo pb8' 
nega. Takrat, ko nam je bilo hudo, sm° 
imeli malo obiskov, malo spodbud. To boli- 
Lahko je govoriti o samoupravljanju, oe 
imaš vsega dovolj, ko ti gre dobro. Koliko 
je v tebi resničnega samoupravljavca, se p°' 
kaže, ko se moraš samostojno zavest.1 o od
ločiti za žrtve. Vem, da ima prenekat, ri ko; 
lektiv podobne težave, kot smo jih imeti ml 
nekoč. Zato je treba o tem pisati. Kaj b* 
zamejevali resnico!" S

poverjeniki Df
M t

no, saj vendar vemo, da nam vse vedno ne 
more popolnoma in v celoti uspeti.

Nihče me ne bo prepričal, da naš delavec 
neprizadeto spremlja napore celotne druž
be, da bi si ustvarila še lepše življenje. Po 
glejte mi, rudarji iz Rečice, smo živeli dolga 
leta v negotovosti zaradi našega rudnika. Iz 
leta v leto smo ga zapirali. Težko je bilo 
živeti in delati v nenehnem strahu, da bo

16. JERNEJ LENIČ
17. ŽELJKO VIDJAK
18. FERDO DEMŠAR
19. AVGUST DOBRIMA
20. LADO ERBEŽNIK 

.21. OLGA POLJANŠEK
22. CVETA ŠTOR
23. FANI PAHOR
24. OTO STARC J



Ga izobraževanje, kultura, znanost 3. julija 1976 stran

^LTURNA AKCIJA SINDIKATOV

Sindikalni zaupniki 
Prešernove družbe

^Prešernovo družbo kot družbeno kulturno organizacijo je pred 
. leti ustanovila OF z namenom, da bi založba skrbela za širjenje 

'°brih in tudi glede cene vsem slovenskim delovnim ljudem do- 
lt°Pnih knjig. Ze pred vojno je napredno delavstvo izpovedovalo 
Streho po taki založbi (takrat imeli Cankarjevo knjigo!), v vsem 
vojnem obdobju pa predvsem načelno zelo dosti govorimo o 
članstvu knjige v kulturnem razvoju delavskih množic, o tem, da 
e knjiga abeceda vse kulture itd.

Prešernova družba je doslej po-
j^a med naše ljudi več kot 9 mili- 

izvodov knjig in revij. Seveda 
J9 je res, da naklade Prešernove 
^žbe danes niso več tolikšne kot 

dvajsetimi leti, ko so dosegle 
^raj magično številko 8Q tisoč iz- 

(na dokaj majhnem sio
nskem jezikovnem področju!), 

■j1 je bilo nemara posledica velike 
"vojne lakote po knjigi. V dveh de- 
. [je tj ih družbenega razvoja pa seje 
j°tiilo marsikaj, kar je dobro mno- 
i.eno knjigo potisnilo v ozadje, 
jndje so dobili novo „okno v svet“ 

televizijo - njen program pa je 
jfgoče spremljati z mnogo manj 
/Jda, kot ga terja branje. Tako 
grajajo pri knjigi le še tisti, ki so se 
jjtjo navadili in je ne morejo več 
jjSrešati. Po vojni smo ustanovih in 
jj^li številne založbe, razvili javne 
jtjižnioe, ki pa jim vseskozi pri- 
jenjkuje denaija za nakup knjig po 
jSokih ekonomskih cenah. Knjiž-
»ice po kolektivih pa smo sindikati
jred mnogimi leti v svoji veliki 
, ^mosti več ali manj ukinili. Skrat- 
a> celotna podoba razmer je kla- 

trtta, kaže, da se delavec vedno bolj 
oddaljuje od knjige, kar pa je lahko 
'j°dno za njegovo nadaljnje izobra- 
*Vanje, za razvijanje njegovih 
'stvarjalnih sposobnosti, za njegov 
rolturni razvoj.

Za razširjanje dobre knjige po do
jil ttopni ceni so se slovenski sindikati 
a; 5:1 čelno in akcijsko jasno opredelili 

^ letošji .kulturni seji“ repu- 
'1liškega sveta, že pred leti pa tudi v 
družbenem dogovoru o kulturni 
^ciji; katerega pobudniki so bili 
Ptav sindikati, kasneje pa tudi na 8. 
^ngresu ZSS. Šele v zadnjem času 
•K prišlo do več razgovorov s pred- 
ttavnild Prešernove družbe, pred 
dtievi pa tudi že do prvega re
publiškega posveta z zaupniki Pre- 
•urnove družbe pri komisijah za kul- 
utro občinskih sindikalnih svetov. 
^te za dogovor, kako se orga-
Jt^rati, kako do jeseni, najkasneje 
d° oktobra, vzpostaviti najširšo 
[Ureže sindikalnih zaupnikov Pre
snove družbe po osnovnih sin
dikalnih organizacijah. Gre za kul- 
iutno akcijo posebnega pomena, s 
kutero naj bi sindikalna baza „po- 
lv°jila“ Prešernovo družbo, z mno- 
a°P sindikalnih zaupnikov in na
očnikov med delavci pa tudi širše 
Mružbila programsko politiko za- 
ložniške dejavnosti Prešernove
družbe.

dosedanje izkušnje govore o

tem, da pravzaprav sploh ni težko 
pridobiti novega naročnika knjiž
nice Prešernove družbe tam, kjer je 
zaupnik založbe človek, ki je dobro 
povezan s svojim delovnim in živ
ljenjskim okoljem, ki je prepričan v 
svojo in skupno kulturno akcijo. 
Dejstvo je, da je osem starih tiso
čakov za knjižno zbirko s petimi 
knjigami in še s šesto, če naročnik 
vplača naročnino do 30. junija, res 
zelo malo. Prav zaradi tega, ker je 
založniška dejavnost Prešernove 
družbe namenjena najširšim plastem 
delovnih ljudi, tudi tistim, ki za
služijo komaj za osnovne življenjske 
potrebe, izdajo teh knjig gmotno 
omogočajo zlasti Kulturna skup
nost Slovenije, Ljubljanska banka (v 
zadnjih dveh letih je prispevala 160 
starih milijonov), številne delovne 
organizacije in ustanove z usta
novnimi in podpornimi članarinami 
in oglasi v reviji Obzornik, ki jo iz
daja Prešernova družba.

BITKA ZA
KULTURNOPOLITIČNO

OSVEŠČENEGA ČLOVEKA!

Mogli bi oporekati — in to so že 
poskušali — prednost Prešernovi 
družbi v naši akciji za razširitev do
bre knjige, češ, zakaj bi imeli sin
dikalne zaupnike prav za te knjige, 
zakaj ne za druge založbe. Resje, da 
je ta knjižna zbirka cenena, knjige 
ljudem dostopne, ker so razumljive, 
dobre knjige.

Kot takšna bo knjiga Prešernove 
družbe svoje bralce slej ko prej pri
peljala do tega, da bodo posegli tudi 
po drugih literarnih, družboslovnih 
in strokovnih knjigah slovenskih za
ložb. In ni nemogoče, da bi si prav z 
vsakoletnimi knjižnimi zbirkami 
Prešernove družbe sleherna slo
venska delavska družina omislila 
lastno domačo knjižnico.

Zaupnikov Prešernove družbe v 
komisijah za kulturo pri občinskih 
sindikalnih svetih že nekaj deluje in 
ni naključje, da so nekateri med 
njimi že dolgoletni zaupniki. Zdaj 
gre 2^to, da bi osnovne sindikalne 
organizacije imele tudi v svojih ko
misijah za kulturo zaupnike Pre
šernove družbe ali pa bi to delo 
opravljali kulturni animatorji. Za
upnike bi morali poiskati med 
ljudmi, ki bi to posebno nalogo sin
dikalne organizacije opravljali z lju
beznijo, voljo in vztrajnostjo. Prav

gotovo ima take lastnosti tisti za
upnik Prešernove družbe, ki je v to
varni Impol v Slovenski Bistrici pri
dobil menda že 450 naročnikov, 
takšnega človeka bi morali poiskati 
tudi v Litostroju, kjer ni do danes 
med delavci menda niti enega na
ročnika, ali pa v velenjskih velikih 
kolektivih, v, ljubljanskem Satur
nusu, kjer le en sam zaupnik ne 
more vzpostaviti živega stika s 1.800 
zaposlenimi.

Kaj lahko in kaj moramo storiti 
sindikati do jeseni? Vzpostavimo 
lahko aroko mrežo sindikalnih za
upnikov Prešernove družbe v 
občinah in kolektivih. Sindikalne 
kulturne komisije naj spremljajo to 
akcijo in njene rezultate, prav tako 
občinski sindikalni sveti in odbori, 
kjer bo še potrebna bitka proti mi
selnosti,-da je vse drugo politično 
bolj pomembno. Nič ni bolj poli
tično pomembnega, kot je bitka za 
kulturno politično osveščenega člo
veka! Za popularizacijo knjižnih 
zbirk Prešernove družbe moramo 
iricoristiti članske sestanke, sestanke 
sindikalnih skupin, glasila delovnih 
organizacij, ozvočenja v delovnih 
prostorih, sestanke delavskih svetov. 
Delavski sveti bi lahko z od
kupljenimi vsakoletnimi knjižnimi 
zbirkami Prešernove družbe na
gradili dobre delavce in samo
upravljavce, delavce ob ' njihovih 
jubilejih. Možnosti je torej mnogo - 
le izrabiti jilfmoramo.

SONJA GAŠPERŠIČ

DENAR 
ZA REFORMO

Pri usklajevanju osnutkov plana SR Slove
nije za srednjeročno obdobje in srednjeroč
nega razvojnega načrta izobraževalne skup
nosti Slovenije je izvršni odbor izobraževalne 
skupnosti pred dnevi na svoji seji naletel na 
trd oreh. Ta trd oreh so sredstva, ki jih je 
treba zagotoviti za preobrazbo srednjega šol
stva v usmerjeno izobraževanje. Končna ugo
tovitev razprave je bila, da je načrt preozbraz- 
be preobsežen za planirana sredstva v prihod
njem srednjeročnem obdobju. Skušali so najti 
možnost za krčenje celotnega programa, ven
dar so se vedno znova ustavili pred zahtevnimi 
nalogami, potrebnimi za začetek celovite pre
obrazbe srednjega šolstva v usmerjeno izobra
ževanje.

Že v javni razpravi o tej reformi so delavci 
izražali pomisleke - o tem je razpravljal tudi 
RS ZSS na 14. seji - da bo mogoče preiti na 
nov sistem že .v šolskem letu 1977j78. Brez 
zagotovitev osnovnih pogojev in temeljitih pri
prav kadrov z reformo ne smemo in ne mo
remo začeti, so poudarjali delavci. V srednje
ročnem načrtu razvoja SR Slovenije je sicer 
predvidena prednost usmerjenemu izobraže
vanju in povečana stopnja dohodka zanj za 
11,3 %. Toda tudi glede tolikšne rasti sredstev 
je že slišati pomisleke v OZD, da jo bo mo
goče zaradi gospodarskih težav izpeljati

Javna razprava je reformo podprla, bilo je 
veliko predlogov, nihče več ne razpravlja ali 
preobrazba izobraževanja ali ne; vsem je jasno, 
da je nujno potrebna. Z njo bi se rešili veliki 
problemi neskladnosti med.poklicnim izobra

ževanjem in potrebami po kadrih, zagotovili 
bi višjo speošno in boljšo družbeno in stro
kovno izobrazbo. Vendar pa bi pred uvaja
njem reforme morali združenemu delu posre
dovati materialno bilanco potrebnih sredstev 
- to so delavci terjali — oziroma v posebnih 
izobraževalnih skupnostih podrobneje opre
deliti vse načrte in zagotoviti sredstva za ures
ničitev zasnovanega projekta.

Potrebe po reformi so velike, vendar pa bo 
kljub temu treba upoštevati tisto materialno 
podlago, na katero lahko realno računamo. 
Na plenarni seji RS ZSS je tovarišica Ela 
Ulrich-Atena, predsednica republiškega komi
teja za vzgojo in izobraževanje, dejala:

— Ko preračunavamo, kaj vse je potrebno 
za reformo, se včasih sami ustrašimo velikih 
naložb, brez katerih pa ne bo šlo. Srečna 
okolnost je, da reformo snujemo v času, ko 
sprejemamo tudi srednjeročne npčrte razvoja. 
V dosedanjih petih letih, torej v minulem 
srednjeročnem obdobju, je bil delež družbe
nega proizvoda ža vzgojo in izobraževanje 
kakih 1,73 %. Izračuni kažejo, da bi ga v na
slednjih petih letih morali povečati vsaj za 
0,64 %, za toliko, da bi o reformi sploh lahko 
govorili. 2,37 % bi še nekako zadostovalo, se
veda ob hkratnem iskanju številnih možnosti 
za praktični pouk v delovnih organizacijah. 
Potrebnih nam je tudi20.000 novih sedežev v 
šolah, če hočemo za približno 30.000 učen
cev v sedanjem periodičnem pouku omogočiti 
z reformo predvideno usmerjeno izobraže
vanje za vso generacijo. STANKA RITON J A

DVAJSET LET LJUBLJANSKEGA SINDIKALNEGA ORKESTRA

JUBILEJ SIMFONIKOV
S popularno in revolucionarno simfonično glasbo med ljudmi

Na slovesnosti ljubljanskih sindikatov ob dnevu samoupravljav
cev v Festivalni dvorani 28. junija je tudi letos sodeloval Ljubljan
ski sindikalni simfonični orkester z vokalnimi solisti ljubljanske 
opere. Ta orkester je edini tovrstni ansambel v Ljubljani, ki kljub 
vsem kadrovskim in materialnim težavam že polnih dvajset let s 
svojo koncertno dejavnostjo bogati kulturno življenje delovnih 
ljudi in s tem tudi krepi njihov vpliv na kulturno življenje Ljub- 
jjane.

Kulturno-umetniško društvo 
Ljubljanski simfonični orkester sije 
tudi na letošnjem občnem zboru za
dalo nalogo skrbeti ža množičnost 
in popularizacijo simfonične glasbe, 
zlasti delavske, socialne, revolu
cionarne in partizanske, glasbe jugo
slovanskih in drugih narodov, in to 
predvsem med delovnimi ljudmi v 
delovnih kolektivih.

Orkester želi postati resnično živa 
vez med glasbeno kulturo in delov

nimi ljudmi. Svoje cilje uresničuje 
■orkester s poustvarjanjem, posredo
vanjem in s širjenjem popularne in 
revolucionarne simfonične glasbe, z 
gostovanji v delovnih organizacijah 
in v krajevnih skupnostih, s skup
nimi ali samostojnimi nastopi na 
manifestativnih ali tekmovalnih pri
reditvah in festivalih, z izvajanjem 
priložnostnega kulturnega programa 
ob narodnih, državnih ali kulturnih 
praznikih ter s sodelovanjem zlasti z

ljubljanskimi sindikati in z Zvezo 
kulturno-pro svetnih organizacij ob
čine Ljubljana-Center.

S svojim umetniškim delom je za
čel orkester leta 1955. Do leta 1956 
sta bila to dva manjša orkestra: 
orkester pravosodnih ustanov in 
orkester Ljudske pravice. Sodelovala 
sta in skupaj nastopala skoraj dve 
leti, nakar sta se združila v en sam 
simfonični orkester. Doslej je ta 
orkester nastopil 177-krat v Ljub
ljani, v Velenju, v Postojni, Ribnici, 
Tolminu, Škofji Loki, Novem 
mestu, na Bledu in drugod. Poleg 
teh nastopov je orkester leta 1958 
sodeloval na zveznem tekmovanju 
amaterskih orkestrov na Ohridu, 
kjer je zasedel tretje mesto. Vsako 
leto je orkester naštudiral samosto
jen koncert in ga izvajal v Slovenski

filharmoniji. Vsi koncerti so bili pri 
publiki dobro sprejeti. Doslej naj
večji uspeh je orkester doživel leta 
1970, ko se je ob podpori Mestnega 
sveta zveze sindikatov Ljubljana 
udeležil svetovnega tekmovanja 
amaterskih orkestrov v Kerkrade na 
Nizozemskem in v drugi težavnostni 
stopnji zasedel drugo mesto.

V letošnjem jubilejnem letu, ko 
orkester slavi 20-letnico svojega ob
stoja, bo Ljubljanski sindikalni sim
fonični orkester kmalu po poletnih 
počitnicah . nastopil za ljubljansko 
mladino v „Vaši matineji^. V poča
stitev dneva republike in 20-letnico 
obstoja orkestra pa bodo člani orke
stra naštudirali celovečerni koncert ■ 
in ga izvedb v Slovenski filharmoniji 
in v nekaterih delovnih organiza- 
cijah. MILAN PAVLIHA

Kako sem se izobraževala?
U>
le-

USPEŠNA
ODISEJADA

i
Marija Lacko je odraščala v Tur- 

Uču v Pomurju. Štirje otroci so že v 
zgodnji mladosti okusili veliko 

Takega. Tako kot mnogim drugim 
. di njim življenje ni prizanašalo. Ma- 
A ie bilo komaj šest let, ko je izgu- 
ila očeta. Le nekaj let kasneje so 
froc*' pokopali še mater.

Turnišču sem končala sedem 
Fredov osnovne šole in s tem sem 
ffžn°sti za nadaljnje šolanje v tem 

\ aiu izčrpala.. “, obuja spomine naša 
Sovomica. „ Več razredov tu ni bilo, 

afo Sftri se kot mnoga mlada dekleta 
Potila v Ljubljano. Ni mi bilo lahko 

y ^cu, saj tu nikogar nisem poznala 
Ljubljani nisem imela ne sorodni-7 1 kov ne znancev. Si predstavljate tesno

bo, ki me je grabila? “
,,/rv kako ste v mestu začeli svoje 

življenje? “
„Saj poznate odisejade vaških de

klet, ki prihajajo v Ljubljano po nekaj 
lepšega, po nekaj novega, nezna
nega ...? Mali oglasi, iskanje kakršne
gakoli dela in seveda strehe nad glavo. 
Naj bo ta še tako skromna, samo da 
ne ostaneš na cesti Veste, ko je člo
vek v stiski, je tudi z majhnim zado
voljen. Majhne želje postanejo - še 
manjše, velikih sploh ni več.. “

Marija se je zaposlila kot gospodinja 
pomočnica. Za skromno stanovanje je 
pomagala dolga štiri leta. V tem času 
se je tudi vpisala v večerno šolo in 
uspešno končala osmi razred.

,,Zavedala sem se, da za mladega 
človeka, ki ima pred seboj še vse živ
ljenje, osnovna šola ni dovolj. Zato 
sem odločila, da se bom še učila. Vpi
sala sem se v dopisno srednjo ekonom-

Marija Lacko, analitik v ljubljanski 
Izolirki

sko šolo. Tudi teh let ne bom nikoli 
pozabila V izredno lepem spominu 
mi je med drugim ostala profesorica 
Marjana Novakova, ki je imela za nas 
toliko razumevanja Venomer se je za
nimala za naše uspehe in težave pri 
učenju, pomagala nam je z nasveti in, 
če lahko tako rečem, živela z 
nami..se spominja Marija Lacko.

Z dvema letoma srednje ekonomske 
šole se je potem zaposlila v ljubljanski 
Izolirki. Pričela je kot knjigovodkinja 
osebnih dohodkov.

„S študijem sem seveda nadaljevala, 
čeprav ob delu to ni bilo lahko. Ven
dar, študij je bil moj konjiček, zato mi 
zanj tudi ni bilo žal prostega časa...“

Marija se je pridno učila in uspešno 
zaključila tudi srednjo ekonomsko 
šolo. S spričevalom, do katerega-ni 
prišla po najlažji poti, je bila zado
voljna, vendar jo je nekaj gnalo naprej. 
Toda kam...?

,,Niti pomislila nisem na to, da bi 
službo pustila. Zato sem se morala od
ločiti za študij, ki mu bom kos v svo
jem prostem času. Tudi na študijski 
dopust nisem računala, saj sem želela, 
da bi še naprej polno delala, da v služ
bi sploh ne bi vedeli, da študiram. 
Slednjič sem se,odločila za maribor
sko visoko ekonomsko komercialno 
šolo. Tako sem leta 1970 postala bruc

in znova pričela z učenjem ... Študij 
je tu zelo dobro organiziran in omo
goča uspešno delo tudi izrednim štu
dentom, česar za vse visoke šole ravno 
ne bi mogli trditi. “

Marija Lacko bo letos diplomirala 
na drugi stopnji Opravila je že vse 
izpite, čaka jo le še diploma. Ob polni 
zaposlitvi se je torej prebila od ne
dokončane osnovne šole do visokošol
ske izobrazbe. K vsemu temu naj do
damo le še to, da naša sogovornica ni 
nikoli izkoristila niti dneva študijskega 
dopusta

„Ne da v svoji delovni organizaciji 
ne bi mogla dobiti dopusta za učenje. 
Za to sem imela vse možnosti, vendar 
jih nisem želela izkoristiti. Tako sem 
bolj zadovoljna. Končno sem se učila 
predvsem zase...“, razmišlja Marija

Letos teče že štirinajsto leto, odkar 
je prvič prestopila prag Izolirke. Od 
knjigovodkinje osebnih dohodkov se 
je prebila do delovnega mesta ekono
mist - analitik.

„Z delom sem zelo zadovoljna, saj 
vidim na delovnem področju, kjer de
lam, še veliko neizkoriščenih mož
nosti. To pomeni, da tudi ob visoko 
zavihanih rokavih dela še zlepa ne bo 
zmanjkalo. In to me veseli.", je skle
nila pogovor Marija Lacko.
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IZ IZJAVE PREDSEDNIKA JUGOSLOVANSKIH SINDIKATOV OB 
DNEVU SAMOUPRAVLJAVCEV

Nismo več sami
Predsednik sveta zveze sindi

katov Jugoslavije Mika Špiljak je 
ob dnevu samoupravljavcev dejal:

Letošnji 27. junij - dan samo- 
upravljalcev Jugoslavije - odmeva 
v razpravi 0 načrtu zakona o zdru
ženem delu, ki pomeni v razvoju 
samoupravnih socialističnih odno
sov pri nas še en izredno po
memben korak. Samoupravljanje 
prehaja v bistveno novo fazo, ko 
delavski razred posredno pre
vzema odgovornost za skupni raz
voj.

V 26 letih, od trenutka, ko so v 
narodni skupščini FLRJ po ekspo- 
zeju tovariša Tita in aroki razpravi 
izglasovali zakon o delavskem 
samoupravljanju smo prehodili 
dolgo razvojno pot. Samo
upravljanje je postalo osnovni 
družbenoekonomski odnos, zago
tovo pa najbolj značilna prido
bitev našega povojnega razvoja.

Ko smo ga zečali uvajati kot 
sistem, smo bili prvi, edini, sami. 
Za druge je bilo to najbolj pogosto 
samo .jugoslovanski poskus". 
Toda sedaj, ko je praksa pokazala 
pravilnost naših opredelitev, se v 
svetu o samoupravljanju govori

čedalje več, čedalje več se polemi
zira, napadajo ga in branijo. Po 
svoje postaja to ena izmed oblik 
boja za nadaljnji napredek, pose
bej pa za razvoj socializma v svetu.

Samoupravljanje je perspektiva, 
na katero računajo delavci in de
lavske partije v mnogih državah in 
ga vnašajo v svoje programe, naj si 
bo kot delno sodelovanje delavcev 
pri odločanju ali kot obliko po
polnega samoupravljanja. Kot 
ideja ali kot konkreten program je 
navzoč prav tako v razvitih kot v 
državah v razvoju.

V dosedanjem samoupravnem 
razvoju so bili na vseh področjih 
družbenoekonomskega življenja 
doseženi izjemni uspehi. Jugosla
vija sodi prav zaradi sistema socia
lističnega samoupravljanja med 
države, ki so se v povojnem raz
dobju najhitreje razvijale. Med naj
bolj značilne pridobitve samo
upravne prakse jy treba šteti obli
kovanje modernega delavskega 
razreda, generacije zavestnih 
samoupravljavcev. Delavski razred 
se je okrepil številčno, politično, 
strokovno in kulturno. Od 4 mili
jonov 800.000 elavcev v druž-

Mika Špiljak: „Praksa je potr
dila pravilnost naših oprede- 
litev“
benem sektorju sta dve tretjini 
kvalificiranih in visokokvalifici
ranih! Prav tu je osnovna zaloga 
naših nadaljnjih uspehov.

KOMISIJA ZA ŽIVLJENJSKE IN DELOVNE RAZMERE PRI PREDSEDSTVA 
ZSJ:

Slaba preskrba 
dviga cene

Rešitev je v intenzivnejši proizvodnji kmetijskih in prehrambeni!1 
izdelkov ter v tesnejšem povezovanju proizvajalcev s trgovino 
potrošniki # Skrb za ozimnico je koristen, toda le začasen izhod iz stiske

Ob koncu maja so bili skupni življenjski stroški v primerjavi z 
lanskim decembrom za 6,5 % večji, stroški za prehrano pa za 
11,7%. Pri povečanju življenjskih stroškov štiričlanske delavske 
družine gre kar 47 % na račun živil. Eden od vzrokov tako hitrega 
naraščanja življenjskih stroškov je tudi v pomanjkljivi in nekako
vostni 'preskrbi z živili. O tem je tekla beseda na seji komisije 
predsedstva sveta ZSJ za življenjske in delovne razmere.

Člani komisije so poskušali 
oceniti, do kod smo prišli pri 
ocenjevanju sklepov in oprede
litev, ki so jih sprejeli lani v 
svetu ZSJ in na posvetovanju v 
CK ZKJ.

Jasno je, daje smer akcije — 
je dčjal sekretar sveta ZSJ Mu- 
stafa Pljakič — v intenziviranju 
proizvodnje in v njenem pove
zovanju s prometom in s po
rabniki. Prav v tem je treba 
iskati rešitev problemov, ki jih 
je v preskrbi še precej. Še vedno

SKUPNA SEJA PREDSEDSTVA ZS VOJVODINE IN POKRAJINSKEGA ODBORA ZZB NOV

Na pridobitvah revolucije
Ohranitev in razvoj tradicij NOB tudi neposredna naloga sindikatov in združenega dela kot 
celote # Delavska kontrola ni »stražnik« # Organizirana pomoč po poplavah

Razvijanje revolucionarnih tradicij ni samo naloga borcev in 
mladine, temveč je potrebna nenehna akcija vseh organiziranih so
cialističnih sil za ohranitev temeljnih pridobitev našega boja: 
bratstva in enotnosti naših narodov in narodnosti ter socialističnih 
humanih in moralnih norm. To je danes prav tako pomembno kot 
v minulem obdobju in mora biti resnični temelj socialističnih 
samoupravnih odnosov pri nas. Prav zato je nujno, da v razvijanju 
revolucionarnih tradicij organizirano sodelujeta sindikat in zdru
ženo delo v celoti

To bi bila na kratko vsebina raz
prave in sklepov o razvijanju revo
lucionarnih tradicij v združenem 
delu, o čemer so razpravljali na 
skupni seji predsedstva sveta Zveze 
sindikatov in pokrajinskega odbora 
ZZB NOV Vojvodine.

V razpravi so poudarili pomen 
vzgojno-izobraževalnega dela pri 
razvijanju revolucionarnih tradicij in 
to v celotnem šolstvu, zlasti pa v 
osnovnih in v srednjih šolah. Po
udarili so pomen tiska, zlasti tovar
niških glasil, radia in televizije, filma

in literature, kjer pa bi, kot je bilo 
rečeno, z več poklicne in umetniške 
tenkočutnosti ter na osnovi prime
rov iz vojvodinske revolucionarne 
tradicije pomembneje pripomogli k 
organiziranemu razvijanju revolucio
narnih tradicij.

DELAVSKA KONTROLA 
NI ,3TRAŽNIK“

Na ločeni seji pa so člani pred
sedstva sveta Zveze sindikatov Voj
vodine razpravljali o delu samo
upravnega delavskega nadzora v

TOZD, o organiziranju družbene 
prehrane in dopustov delavcev, ob
ravnavali pa so tudi informacijo o 
prvih ocenah škode po junijskih 
poplavah v Vojvodini.

Kot so poudarili, izkušnje iz dela 
samoupravnega delavskega nadzora 
kažejo, da je potrebna nadaljnja or
ganizirana akcija sindikata in drugih 
družbenopolitičnih organizacij, da 
bi lahko delavska kontrola samo
upravno delovala in se ne bi spre
menila v ..stražnike" samouprav
ljanja. Še vedno so namreč številni 
odpori samoupravnemu delavskemu 
nadzoru, poleg tega pa obstajajo 
poskusi, da bi njegovim organom 
naložili najrazličnejše zadeve in jih 
praktično odvrnili od resničnega 
dela.

ORGANIZIRANA POMOČ 
PO POPLAVAH

Člani predsedstva so se seznanili s

prvimi ocenami škode po junijskih 
poplavah. V Vojvodini je bilo po
plavljenih približno 35 tisoč hekt
arov zemljišč, poškodovanih 750 
stanovanjskih in drugih poslopij, v 
25 občinah pa so škodo ocenili na 
522 milijonov dinarjev. Za sanacijo 
in odstranitev posledic poplav so 
poleg davčnih olajšav za kmetovalce 
in OZD kmetijstva predvideli tudi 
oprostitev letošnjega prispevka iz 
dohodka in osebnih dohodkov. 
Predvideni pa so tudi drugi ukrepi, 
kot denimo posebna posojila iz tako 
imenovane primarne emisije in po
moč iz rezervnega sklada zavaro
valnim zavodom.

Sindikalne organizacije, kot so 
poudarili, naj za zdaj ne bi organizi
rale drugih oblik pomoči, kajti skrb 
o tem je prevzel koordinacijski 
odbor za pomoč prizadetim v ele
mentarnih nezgodah pri pokrajinski 
konferenci SZDL Vojvodine.

D. S.

ne moremo govoriti o stabilni 
preskrbi, ker so še pojavi po
manjkanja živil na eni strani, 
presežkov in uničevanja na 
drugi in zato tudi pojavi nesta
bilnih cen. Da še vedno nismo 
storili vsega, kar bi morali, kaže 
tudi podatek, da so se življenj
ski stroški v mesecu maju v 
primerjavi z aprilom povečali za 
3,3 %. To pomeni, da povzroča 
neorganiziranost pri preskrbi še 
kako velik pritisk na standard 
delovnih ljudi.

Dobro je, ker ta problem v 
nekaterih mestih rešujejo z 
družbenimi dogovori in s samo
upravnimi sporazumi, in sicer 
na podlagi potreb po živilih, ki 
morajo biti osnova takšnega 
dogovarjanja in sporazumeva
nja. ___________

O tej temi je govoril tudi Pe- 
tar Munjas, ki je dejal, da pri
meri posameznih mest v Srbiji 
(Beograd, Kragujevac, Lesko- 
vac, Titovo Užice), v katerih so 
ugotovili potrebe po prehram
benih proizvodih, kažejo pravo 
pot reševanja problemov pri 
preskrbi pa tudi upravičenost 
akcije sindikata in drugih druž
benih sil.

V Beogradu so, denimo, po
leg družbenega dogovora o pre
skrbi sprejeli tudi dva spora
zuma (o kruhu in mleku), med
tem ko dva pripravljajo (o mesu 
ter o sadju in zelenjavi) med 
proizvajalci in prometnimi or
ganizacijami, kar naj bi prispe
valo k redni in boljši preskrbi.

Kljub aktivnosti v vojvodin
skih sindikatih in drugih druž
benopolitičnih dejavnikih, je 
poudaril Vaša Milojevič, v po
krajini še ni sprejet noben druž
beni dogovor o preskrbi, kar 
priča o počasnem uresniče
vanju sprejetih štahšč. Treba pa 
je tudi vedeti, da se družbeni

sektor ne more primerjati z ^ 
sebnim, ko gre za preskrbo 
sadjem in z zelenjavo. Zato sel 
treba pri izdelavi bilance potre 
in pri usmeritvi k povečani pf0 
izvodnji v kmetijstvu dogovaI 
jati z zasebnimi proizvajali' 
ustanoviti sklad tveganja let 
kmečkim proizvajalcem zagfj 
toviti, da bodo njihovi prideš 
tudi odkupljeni.

Številni udeleženci seje s° 
poudarili, da se odgovornost $ 
nezadovoljivo preskrbo ne snlž 
pripisati le sindikatu, kajti 
vilna vprašanja je treba reševat 
sistemsko, vse od materiala® 
rezerv na vseh ravneh do ^ 
dimih ukrepov, sistema °f 
kupnih cen, sistema uvoza ia 
nerešenih vprašanj s skladi^1 
ter zagotavljanja obratnih sred' 
štev v trgovim.

Vendar vse to ne zmanjšaj 
odgovornosti sindikata P 
ustvarjanju stabilne preskrb®’ 
Sindikat je tisti, ki mora spo? 
buditi družbeno dogovaijanje d* 
sporazumevanje na tem P?“. 
ročju, vendar pa ni edini, 1° 
mora prizadevati za njuno uve 
(javljanje. ____

Zato je naloga sindikata, ^ 
upoštevamo, da popraševaflj® 
po prehrambenih proizvodih a® 
ustreza ponudbi, da skupaj z 
drugimi družbenopolitičnih 
organizacijami in skupnosth 
spodbudi izdelavo bilance pP' 
treb, ki bi zagotovila kofri1' 
nuirano preskrbo. Celotno h' 
cijo morajo voditi usklajeno d1 
skupno poleg sindikata tudi P 
ganizacije SZDL, ZK, gosp0' 
darska zbornica in druga zdrd' 
ženja. ____________J|

Na seji so sklenili, da bo d® 
tudi letos organizirali ozimni®0 
za delavce, vendar je to tre“ 
razumeti le kot trenuten in h 
jen ukrep, Id ne rešuje pr° 
blema, temveč zmanjšuje P° 
sledice neredne preskrbe d® 
lavcev z najpomembnejšimi ® 
vili. Že zdaj se morajo sine1 
kalne organizacije zavzeti z° 
organizirano preskrbo de lave® 
z nekaterimi živih po ugodnd1 
cenah. ,

S J’

POSLUH ZA DRUGE
Piše Azra Kristančič, diplomirana psihologinja

Živimo v času, ko nam že otroci 
povedo, češ, pustite me pri miru, 
danes sem živčen. Fh srečo so otro
ški živci jutri že v redu, mi starejši 
pa se večkrat po dneve ali tedne ne 
znamo znebiti napetosti, ki se na-, 

. bira v nas, tudi pri delu.
Težko je reči, koliko pozornosti v 

naših delovnih organizacijah posve
čajo razmeram, ki v ljudeh sprožajo 
napetost. Takšne razmere nastajajo 
vsak dan in od članov kolektiva - 
tako od organizatorja proizvodnje 
kot od tovariša pri stroju je odvisno, 
ali jih bomo takoj odpravili ali pu
stili, da se razrastejo v nevihto z bli
skanjem in grmenjem.

Rekla sem, da ne vem, kako je s 
tem v naših delovnih organizacijah. 
Ne vem, ali so poskrbeli za načrtno 
izobraževanje ali je takšno po
membno področje prepuščeno zgolj 
srčni kulturi kolektiva. Kolikor pa 
vem, pri nas to problematiko po

znajo redki strokovnjaki v delovnih 
organizacijah (psihologi in socialni 
delavci na primer), ki skušajo sicer v 
mejah svojih zadolžitev marsikaj 
dopovedati, le da jih marsikje po
slušajo v glavnem z enim ušesom. 
Organizatorji proizvodnje (seveda ne 
vsi!) menijo, da je njihova naloga 
delo in učinek, nekdo pa mi je ne
koč celo rekel: „Kaj to meni mar? 
Saj nisem njegova žena!*1

Kako zgrešeno je takšno mnenje, 
pove že podatek, ki sem ga marsikje 
prebrala. Velika podjetja po svetu 
organizirajo posebno izobraževanje 
za Svoje šefe, višje in nižje, da bi ra
zumeli osebnost v akciji. Vendar je 
tudi res, da morajo vodilni usluž
benci srednjih in manjših podjetij v 
širnem svetu sami na dolgo pot do 
mnogih zapletenih spoznanj, pa če
prav bi bolj potrebovah izobraže
vanje. Ena sama napeta oseba lahko 
vznemiri celo manjšo delovno orga

nizacijo in ne le oddelek. In kako 
marsikdaj reagiramo, ko vidimo, da 
je kdo »napet kot struna"? Mnogi 
prav takrat dobijo veselje, češ, mu 
bom že povedal, kar mu gre! Le kaj 
si misli, da je! Le kaj si privošči!" 
Ne bi bilo bolje nekaj bodrilnih stav
kov ali pa samo stisk, topel stik 
roke?

Oglejmo si še nekaj stanj, ki raz- 
burjajo in motijo večino ljudi. Afek- 
tiranost; pretiravanje; izgubljanje 
oblasti nad seboj; stalno prepiranje; 
glasno žvečenje gume; prekinjanje 
drugih, ko govorko; smrkav nos; 
kašljanje drugim v obraz; dajanje 
nasvetov, ki jih ni nihče iskal; pri- 

'ganjanje drugih; zafrkavanje; stalno 
kritiziranje; opravljanje; siljenje dru
gih, da nekaj kupijo; »važenje"; 
komolčarstvo; hvalisanje; pretirano 
govorjenje o seksu; prevare pri igrah, 
»šefovanje" itd.

Se motim?

Normiranje 
dela v tovarni

VPRAŠANJE:
Prosimo vas, da nam sporo

čite, kako se delavcu določi 
norma. Zanima nas namreč, 
ali se norma določi na 8 ur ali 
na 7 ur in pol. Zanima nas 
tudi, ali se lahko norma pri
nese med delavce kar na kosu 
papirja, med delom, ne da bi 
bili prej delavci seznanjeni z 
njo. kar zadeva normiranja 
dela na 8 ur, delavci menimo, 
da ni pravilno, saj imamo tudi 
mi kot vsi drugi delavci pra
vico do 30 minut časa za ma
lico.

PRIZADETE 
DELAVKE IZ K.

ODGOVOR:
Delovna norma je merilo za

ugotovitev delavčevega delov
nega učinka in zaradi tega 
osnovna za ugotovitev njego
vega osebnega dohodka in nje
govo izplačilo. Tako kot se 
morajo osnove in merila za 
ugotavljanje osebnega dohod
ka, kakršnekoli že so, predvi
deti vnaprej, se mora predvi
deti vnaprej tudi delovna 
norma.

Postopek za sprejem norm 
mora biti zaradi navedene na
rave delovne norme enak po
stopku, ki velja za sprejem sa
moupravnih sporazumov, ki 
urejajo delitev osebnih dohod
kov, normiranje samo pa je 
tudi materija, ki sodi v tak 
sporazum. To pomeni, da mo
rajo o normah odločati vsi de-

y kupon

O
PRAVNIK SVETUJE

lavci na svojih zborih. Zaradi 
tega ni pravilno, da v vaši to
varni normirec ali tehnolog 
kar sam spreminja norme brez 
kakršnegakoli postopka, v ka
terem bi sodelovali tudi de
lavci. Milo ga vašega tehnologa 
je torej v tem, da kot strokov
njak pripravi ustrezne predlo
ge za norme, ne pa da jih p0' 
stavlja sam in dokončno. Kar 
zadeva vprašanje, ali se norm3 
določa na 8 ali na 7 ur in pol, 
ne moremo odgovoriti dru
gače, kot da se postavlja na 
delovni čas, pri katerem se 
upošteva čas za odmor in ma
lico. Ta čas se po zakonu šteje 
za čas, prebit na delu, torej 
čas, ki ga ima delavec plača
nega.
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| Sindikati in parlamentarne volitve na malti

S SODELOVANJEM 
K ODLOČANJU

zaslugi sindikatov in vladajoče laburistične stranke se uspešno uveljavljajo različne oblike 
°delovanja delavcev v upravljanju

s :

tel 6 n*1 Malti, otoški državi v Sredozemskem morju, v mnogil
iar^^^kih Iti tadijskih oddaj ter časopisnih komenatarjih opozar 
r10’ da se približujejo parlamentarne volitve. To je, razumljivo 
JrožHo zanimanje široke javnosti in različne napovedi V ospredji 
^nosti so votivni programi dveh strank - laburistične (ni 

aaiJ in nacionalistične (v opoziciji).

odo poleg ladjedelnic, leta 
t .V0Za> televizije in radia še 

i drugi objekti v kratkem 
državno upravo. Pi 

udarjajo, da je gospodarsl 
^ J precej boljši kot leta 19' 
li *. ^Podrinili z oblasti na 
^ lLn° stranko. Za primer na’ 
u, ?6 z^aj inflacijska stopnja 
Pri 6 ^ ^ odstotki ter daje k 

Pomogla stroga državna ko 
pln dobičkov, 
oseben pomen pripisujejo i

nemu načrtu (1975-1979), ki mora 
zagotoviti povečanje dohodkov na 
področju predelovalne industrije, 
strojegradnje, hotelskih in zasebnih 
storitev ob hkratnem zmanjševanju 
dotoka sredstev, ki jih Britanci pla
čujejo kot najemnino za vojaška 
oporišča, hhčrt predvideva tudi 
povečanje stopnje zaposlenosti, in 
sicer z javnimi deli, ki jih bo vodila 
vlada. Ta ukrep mora pripomoči k 
odstranitvi nezaposlenosti.

PRVI KORAKI
Ob teh željah in načrtih laburisti 

nenehno opozarjajo na uspešno 
sodelovanje s sindikati že med volit

vami leta 1971, ko je splošna unija 
delavcev izdala z laburistično 
stranko skupni manifest. Le-ta je 
med drugim obljubljal, da bodo naj
večjo ladjedelnico reorganizirali in 
ustanovili novo družbo, če bo 
stranka zmagala. Pri tem je bilo 
jasno, da bodo v upravnem odboru 
tako predstavniki vlade kot tudi 
sindikata in da bodo skupno imeno
vali predsednika. Že tedaj je bilo 
poudarjeno, da bodo 'z uvedbo 
delavskega nadzorstva delavci poslo
vali za „svoj račun".

Po zmagi laburistične stranke je 
bila obljuba izpolnjena. Delavci niso 
sodelovali samo pri upravljanju lad
jedelnice, ampak tudi v neki 
tekstilni tovarni, sicer podružnici 
velike inozemske tvrdke. Zaradi 
slabega poslovanja pa so se sindikati 
sporazumeli z vlado in odkupili tudi 
neko zasebno družbo ter ustanovili 
nacionalno družbo za iztovarjanje in 
natovarjanje ladijskega blaga, pri 
čemer so prav tako omogočili deiav-

kdo je kdo
RAMALHO EAIMES 

portugalski predsednik
Portugalci so v nedeljo izvolili novega pred

sednika republike. Med štirimi kandidati je 
Prepričljivo zmagal Romalho Eanes. Zanj se je 
odločilo 61 odstotkov volivcev. Eanes je bil 
u^dni in „nadstrankarski“ kandidat portugal- 
Lsocialistov, cetristov in desnih konserva- 

1Vcev- Socialisti so se z vso svojo avtoriteto 
zavzeli, da bo Eanes spoštoval ustavo, ki Por- 
Jdgalsko usmerja k socializmu. Kaže, da jim je

tudi uspelo, čeprav ni odveč omeniti, da na 
Eanesa vplivata tudi združenje zasebnih indu- 
strialcev (ki nasprotuje že izvedeni nacionali
zaciji) in konfederacija agrarcev (ki so proti 
agrarni reformi).

Sef generalštaba portugalskih kopenskih sil 
general Ramalho Eanes je torej postal štiri
najsti predsednik Portugalske. Po izvolitvi je 
Rjavil, da bo sestavo nove portugalske vlade 
zaupal socialističnemu prvaku Mariu Soaresu, 
sani pa bo poleg predsedniškega položaja 
obdržal tudi položaj načelnika generalštaba 
Vseh treh rodov portugalske vojske, saj mu to 
oniogoča ustava, in sicer dotlej, dokler „se po
ložaj ne bo popolnoma ustalil".

Novi predsednik je tudi izjavil, da bo one- 
mogočil obstoj kakršnekoli „vzporedne obla
sti". Pod tem je možno razumeti komisije 
državljanov in delavcev, ki so jih ustanavljali

ob različnih priložnostih in za različne po
trebe; takšne komisije pa so na volitvah podpi
rale tudi kandidata skrajne levice Carvalha.

General Eanes se bo vselil v predsedniško 
palačo Belem v ponedeljek, 5. julija, in zame
njal dosedanjega predsednika Francisca da 
Costa Gomesa, ki je imel med vsemi doseda
njimi predsedniki Portugalske verjetno naj
težjo nalogo, saj je bil na čelu države v času, 
ko jo je bilo treba notranje utrditi. Seveda pa 
tudi Ramalha Eanesa čaka veliko državniških 
opravil, ki bodo pokazala, kakšen je resnično 
novi portugalski predsednik.

V. B.

cem vpliv pri upravljanju.
Ti primeri so napovedali, da se 

ideja o sodelovanju delavcev v 
upravljanju vse bolj zukoreninja. K 
temu je pripomogel tudi sklep, spre
jet v marcu leta 1975, da v 
ladjedelnici, največjem podjetju na 
otoku, prevzema upravo svet, v 
katerem je 8 izbranih predstavnikov 
delavcev. Volitve je nadzorovala 
posebna komisija, ki jo je imenovala 
vlada.

ZAMISEL SI KRCI POT
„Povsem razumljivo je, da so v 

tem trenutku za splošno unijo delav
cev s 30.000 člani posebno po
membne parlamentarne volitve" - 
meni generalni sekretar unije George 
Agijus. „Skupaj z laburistično 
stranko namreč oblikujemo volilni 
manifest kot smo c” tudi leta 1971. 
Pričale’ '"f.u, ■ a bo iu.vumc.it zado
volji! 'r':.* ^ ■ o to velika
z : 1 eg.-’. sodelo
vanja, j. p„jusn,j Agijus v pogovoru 
s sodelavcem beograjskega „Rada“ 
med nedavnim obiskom v Ženevi, 
kjer se je udeležil zasedanja Med
narodne organizcije dela.

„So ljudje, ki menijo, da se tako 
oži svoboda naše akcije. Menimo, da 
to ni tako, kajti sindikati niso samo 
armada, ki se bojuje, pač pa se tudi 
pogaja in s tem izboljšuje življenjske 
in delovne razmere ljudi," pravi 
George Agijus.

Opozocijiska nacionalistična 
stranka pod vodstvom nekdanjega 
premiera Georgesa Borga-Olivieja si 
še ni opomogla po volivnem porazu 
pred petimi leti. Ta stranka, ki se je 
tedaj zavzemala za poglobitev vezi z 
Veliko Britanijo in z državami-člani- 
cami Atlantskega pakta, deluje 
tokrat precej bolj oprezno. Tako 
med drugim kritizira vlado zaradi 
precejšnjega števila nezaposlenih in 
meni, da sedanja razširitev držav
nega sektorja ovira nadaljnji gospo
darski razvoj.

Laburisti in sindikati zavračajo 
kritike z zelo prepričljivimi argu
menti o pozitivnih spremembah v 
življenju večine prebivalcev. Sindi
kalni voditelji posebej opozarjajo na 
to, da si različne oblike sodelovanja 
delavcev v upravljanju postopno 
krčijo pota. Delavci so prepričani, 
da s tem tudi najbolje pomagajo pri 
gospodarskem razvoju dežele in 
spreminjanju svojega družbenega 
položaja in življenjske ravni. Prilož
nost za potrditev takšnega razpo
loženja so vsekakor tudi bližnje vo
litve, ki morajo pokazati, ali je bilo 
sodelovanje sindikata in vlade res
nično uspešno.

V. V.

TA TEDEN V ŽARIŠČU
V Vzhodnem Berlinu je 

bila konferenca 29 evrop
skih komunističnih in delav
skih partij na temo „Boj za 
mir, varnost, sodelovanje in 
družbeni napredek v Evropi. 
Delegacijo ZKJ je vodil 
predsednik Tito, ki je, tako 
kot drugi vodje delegacij, so
deloval v splošni razpravi. 
To je bila svobodna izmenja
va mnenj med voditelji 
evropskega komunističnega 
in delavskega gibanja. Doku
ment konference so na pod
lagi načela splošnega soglasja 
pripravili in uskladili med 
dveletnimi pripravami na 
konferenco, na zborovanju v 
Berlinu pa so ga udeleženci 
le potrdili, saj besedila — kot 
so se poprej dogovorili - ni 
bilo več možno spreminjati. 
Dokument, razumljivo, ne 
odseva celotne politike no
bene partije, ki se je udele
žila konference, pač pa vse
buje le tista stališča, ki so 
sprejemljiva za vse.

Komunistične in delavske 
partije bodo, kot pravi do
kument, razvijale „svojo 
internacionalistično tova
riško prostovoljno sodelova
nje in solidarnost na podlagi 
velikih idealv Manca, Engelsa 
in Lenina, ob doslednem 
spoštovanju enakopravnosti 
in suverene neodvisnosti sle
herne partije, ne vmešavanja 
v notranje zadeve in upošte
vanju svobodne izbire različ
nih poti v boju za napredno 
družbeno preobrazbo in so
cializem. Boj za socializem v 
vsaki državi in odgovornost 
vsake partije svojemu delav
skemu razredu in narodu sta 
tesno povezana z vzajemno 
solidarnostjo delovnih ljudi 
vseh držav, vseh naprednih 
gibanj in narodov v boju za 
svobodo in utrditev neodvis
nosti, za demokracijo, so
cializem in mir v vsem svetu. 
Komunistične in delavske 
partije se zavedajo, da bo 
Evropa napredka in miru 
lahko samo rezultat mnogo
kratnih prizadevanj, zbliže
vanja, razumevanja in sode
lovanja najširših političnih 
in družbenih sil Menijo, da 
sta nujna dialog in sodelova
nje med komunisti in vsemi 
drugimi demokratičnimi in 
miroljubnimi silami. Pri tem 
izhajajo iz tistega, kar jim je 
skupno, in se zavzemajo za 
odpravljanje nezaupanja in 
predsodkov, ki bi lahko ovi
rali njihovo sodelovanje."

Udeleženci konference so 
se izrekli za aktivno delova

nje ljudskih množic in vseh 
miroljibnih sil, da bi — med 
drugim tudi v njihovih soli
darnostnih akcijah — odloč
no odbili vse poskuse vmeša
vanja v notranje zadeve kate
rekoli države in se uprli ka
kršnemukoli dejanju, ki bi 
posegalo v neodtujivo pra
vico slehernega naroda, da 
svobodno in suvereno odlo
ča o svoji usodi. V delu do
kumenta, ki obravnava izko
reninjenje fašizma in obram
bo demokracije in nacional
ne neodvisnosti, komunistič
ne in delavske partije Evrope 
med drugim poudarjajo, da 
je za demokracijo in družbe
ni napredek, za ohranitev 
miru in mednarodnih odno
sov, ki temeljijo na vzajem
nem zaupanju in prijatelj
skem sodelovanju, nujno iz
koreniniti fašizem, prepre
čiti njegovo oživljanje v od
kriti ali prikriti obliki in se 
bojevati proti organiziranju 
in dejavnosti fašističnih in 
neofašističnih terorističnih 
organizacij in skupin.

Jugoslovanska skupščina 
je obravnavala priprave na 
peto konferenco neuvršče
nih v Colombu. O tem je de
legatom govoril zvezni sekre
tar za zunanje zadeve Miloš 
Minic. Poudaril je, da si bo 
Jugoslavija kot ena najbolj 
aktivnih udeleženk ne
uvrščenega gibanja od njego
vega nastanka dalje kar naj
bolj prizadevala za popoln 
uspeh pete konference. 
Tako bo po Miničevih bese
dah usmegeno delovanje ju
goslovanske delegacije, ki jo 
bo vodil predsednik Tito. 
Zvezni sekretar je v ekspo- 
zeju v skupščini orisal zna
čilnosti sedanjih mednarod
nih političnih in gospodar
skih odnosov ter opozoril na 
naloge neuvrščenih. Skup
ščina je po razpravi sprejela 
posebno resolucijo, v kateri 
poudaija, da se je neuvršče
na politika v petnajstih letih 
od beograjske konference 
uveljavila kot svetovna poli
tika, katere načela in cilji iz
ražajo hotenja in interese če
dalje večjega števila držav za 
reševanje velikih svetovnih 
vprašanj. Deklaracija tudi 
pravi, da se bo Jugoslavija 
zavzemala, da bo peta kon
ferenca neuvrščenih v Co
lombu sprejela sklepe o po
teh in oblikah skupnih, last
nih in širših mednarodnih 
akcij za graditev novega si
stema medharodnih politič
nih in gospodarskih odno
sov.

V. B.

^TROKOVNJAK opozarja na pravice in dolžnosti

so ^°stanki z dela vseh vrst in oblik 
kot t*311- ^°-lav’ ki tare tako majhna
svetuj ue!ika podietia Povsod P° 
■ha f. "lddno zelo sodobna opre-4ciu suuoDiiii opre" 
delu 1 ZmanDuje telesne napore pri 
oko"3 nainikjo mero, ustvarja tudi 
tako npV *caterdl 56 delavci počutijo
uPrari!c!l^^no’ da Posegaj° P° ne’ 
liščin CeiU' izostankih. Prav ta oko- 

3 naS 0Pozarja, da je porast 
staiai -°v z deIa znamenje, da ob- 
Porlr°x ^ Vebke notranje rezerve na 

df žJu organizacije dela. 
so n oblike organizacije dela 
tehno, a^Ški> ki izhajajo iz delitve 
•Pestih , Procesa P° delovnih 
ParevI ter s tehničnimi zahtevami 
Move nhrf oblike organizacije dela. 
haiain 0 • organizacije dela pa iz- 
cevJn 1Z 'i1111* samih, to je iz delav- 
0rgan ZU:Oma delavcev, ki si delo 
Predrt^0 sami’ brez mojstrov, 

^delavcev in vodij enot.

Odpravljanje 
izostankov z dela

Seveda pa ta proces zahteva 
ustvarjanje določenih temeljev in 
razmerij za takšno samoniklo nasta
janje organizacije dela iz delavcev sa
mih.

Predvsem je potrebno, da vsi de
lavci določene skupine poznajo in 
obvladajo večino del in delovnih iz
kušenj v enoti tako, da so medseboj 
povsem nadomestljivi in zamenljivi. 
Delavci morajo tudi poznati način, 
vsebino in naloge načrtovanja in raz
vrščanja del, da ga lahko bolje načr
tujejo in razporejajo po svojem so
glasju, kot pa bi to storil njihov 
vodja. Končno pa delavci prevze
majo in tudi realizirajo določene od
govornosti za roke, za kvaliteto 
dela, za prijavljanje potrebnega ma
teriala, sredstev za delo ter za učin
ke dela.

Samo tedaj, če delovna enota

uveljavlja pravkar omenjene naloge 
brez trenj v skupini sami in brez 
trenja z vodjem enote, prihaja do 
povsem samostojne, nove vsebine 
dela za vsakega člana skupine.

Seveda pa se pri tem zastavlja 
vprašanje odnosa vodjj delovnih sku
pin do takšnega samostojnega uve
ljavljanja skupin. Delovodja mora 
omogočati, da skupina v tem novem 
načinu zaživi in se uveljavlja. Lahko 
jim nudi znanje, izkušnje, jih opo
zarja, skupaj z delavci analizira po
jave in jih usmerja k skupnemu pre
udarjanju in iskanju rešitev.

Čim bolj vodja enote ali skupine 
prenaša vprašanja organizacije dela v 
enoto samo, tem bolj postajajo de
lovne enote ..prožnejše", „dovzet- 
nejše" in „manj zaprte".

Monotonijo dela ne povzročajo 
samo hrupi in vibracije pri delu in

tudi ne samo ponavljanje enakih na
činov dela. Monotonija izhaja iz 
praznine v delu, kije predvsem v ob
čutju, da je delavec posameznik le 
izvajalec in nič drugega. Zato je 
treba ..sestavljati" novo vsebino dela 
prav z vprašanjem: kaj in kako de
lavci v skupini občutijo?

To je začetek novih in drugačnih 
razpoloženj in novih oblik motiva
cije pri delu.

Če je uspelo v visoko tehniziranih 
procesih delavnic VOLVO, SCANIA 
in drugih zmanjšati visoke odstotke 
odsotnosti z dela na sprejemljiva 
razmerja predvsem z oblikovanjem 
organizacije dela na samonikli poti 
uveljavljanja dejavnika motivacije za 
delo, tedaj je gotovo, da tudi pri nas 
lahko hitro najdemo uspešna gibala, 
da se bo odsotnost z dela občutno 
znižala.

sprašujete >odg©var|aiiio

Ali je pravilno, da delovna organizacija delavcem razdeli 
80 % od oblikovane mase sredstev za redni letni dopust, 
20% pa nameni za solidarnostno pomoč materialno in 
zdravstveno šibkejšim delavcem?

Kolikšen del regresa za letni dopust gre upokojencem, ki 
so si ponovno pridobili status delavca v združenem delu.

R B. - UUBLJANA

Odbor sindikatov Slovenije za samoupravno sporazumeva
nje o delitvi dohodka in osebnih dohodkov pojasnjuje:

V sindikalni listi za leto 1976 je dogovorjena najnižja in 
najvišja višina, po kateri se oblikujejo sredstva regresa za 
redni letni dopust. Delitev teh sredstev pa mora biti odvisna 
od materialnega in socialnega položaja posameznega delavca. 
Kriteriji za delitev regresa morajo biti določeni v ustreznem 
samoupravnem splošnem akiu.

Upokojencem, ki so si ponovno pridobili status delavca, 
gre regres za letni dopust, če imajo pravico do rednega let
nega dopusta. Višina regresa,' ki ga upokojenec prejme, je 
odvisna od razlike med regresom za letni dopust, ki ga prej
me s pokojnino, in regresom drugih delavcev v organizaciji 
združenega dela, kjer je v rednem delovnem razmerju po 
dogovorjenih kriterijih.
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MARIBOR

DRUGE
IGRE

OBRT
NIKOV

Dvodnevne športne igre obrt
nikov in pri njih zaposlenih de
lavcev so bile letos drugič na 
sporedu; lani so bile v Novem 
mestu, letos pa sojih organizirali 
v Mariboru. Skrbno organizirano 
prireditev je.v.Ljudskem vrtu od
prl Stane Špindler, predsednik 
združenja obrtnikov SRS, ki je 
bilo poleg gospodarske zbornice 
SRS pokrovitelj iger.

Na II. igrah je nastopilo več 
kot 1200 tekmovalcev in tekmo
valk iz 29 občin. Tekmovali so v 
osmih športnih -panogah, kar 
kaže, da postaja športna re
kreacija med slovenskimi obrt
niki in njihovimi delavci vse bolj 
priljubljena ... Vsa tekmovanja 
so bil® borbena, zato so bili boji 
zelo zanimivi. Največ gledalcev 
je privabilo tekmovanje v malem 
nogometu, kjer so po ogorče
nem boju zmagali Mariborčani.

Ekipno zmago so že drugič 
dosegli športniki združenja sa
mostojnih obrtnikov iz Mari
bora, in to predvsem po zaslugi 
moških ekip, dosegli so 28 točk 
prednosti pred Kranjem in Avto
prevozniki iz Maribora.

Največ točk med tekmoval
kami so zbrale predstavnice iz 
Kranja (32), pred Mariborom 
(27) in Prlekijo (25).

Izredna organizacija prire
ditve, enotna opremljenost sode
lujočih ekip ter izredna borbe
nost sodelujočih so dale prire
ditvi privlačen videz. Pa tudi za
gotovilo, dl. igre obrtnikov ne 
bodo zamrle. Organizator III. 
iger ŠlOje Ljubljana.

Rezultati - skupna uvrstitev: 
Združenje samostojnih obrtni 
kov Maribor 165 točk, ZSO 
Kranj 137, Avtoprevozniki Mari
bor 98 točk; moški ekipno: ZSO 
Maribor 32, ZSO Maribor 27, 
Prlekija 25; ženske ekipno: ZSO 
Kranj 32, ZSO Maribor 27, Prle- 

I kija 25; vlečenje vrvi: Pomurje,■ 
Avtoprevozniki Maribor, Črno
melj; šah: ZSO Maribor, Žalec, 
Krško; mali nogomet: ZSO Mari
bor, Pomurje, Prlekija; kegljanje 
moški: Krško 476, Ptuj 464, 
ZSO Maribor 457; ženske: Kranj 
136, Ljubljana Vič-Rudnik 128,

• Cerknica 126 streljanje moški: 
Kranj 649, Krško 641, Grosuplje 
604; streljanje ženske: Kranj 
470, Ljubljana-Moste 436, ZSO 
Maribor Maribor 292 plavanje 
moški: Kranj, Črnomelj, Ljub
ljana Moste-Polje; plavanje žen
ske: ZSO Maribor, Kranj, N. 
mesto; namizni tenis — moški: 
Ljubljana-Šiška, ZSO Maribor, 
Kranj; namizni tenis - ženske: 
Prlekija, ZSO Maribor, N. mesto.

J. R.

DELAVCI SGP GROSUPLJE IMAJO DVA POČITNIŠKA DOMOVA

Veliko povpraševanje,
posebno v počitnicah

Domova sta dobro izkoriščena, še premajhna sta

Čeprav živi in dela na ob
močju občine Grosuplje več de
lovnih kolektivov, imajo le de
lavci Splošnega gradbenega pod
jetja Grosuplje svoje počiniške 
kapacitete. Zgradili so si nam
reč i dva počitniška domova, 
prvega ob moiju in drugega v 
planinskem svetu; zato si lahko 
privoščijo praktično ob vsakem 
letnem času zaslužen oddih. 
Tako niso odvisni od drugih in 
delavci imajo razmeroma lepe 
možnosti za preživljanje počit
nic, ki pod domačo streho niti 
niso tako drage.

kot pa v drugih mesecih. Cene 
so zmeme, saj znaša penzion 
največ 70 dinatjev na dan.

PRAVCATA 
MAJHNA HOTELA!

„Tako kot v Piranu imamo 
tudi v Kranjski gori nov počit
niški dom. V Piranu, kjer ima
mo garsonjere in samske sobe, 
imamo 60 ležišč. Nekoliko

,,Lani je letovalo v Piranu ne
kaj manj kot 200 naših delav
cev. V Kranjski gori pa blizu 
70 . .nam je razlagal Janez 
Lovšin, komunalni referent v 
SGP Grosuplje. „Če k temu pri
štejemo še svojce naših delav
cev, potem vidimo, da sta oba 
naša počitniška domova razme
roma zelo dobro izkoriščena. 
Sicer pa, kaj ne bi bila, saj sta 
zelo sodobno urejena ,in spo
minjata na majhna hotela! Gle
de na to, da si večina ljudi želi 
na dopust v času največje se
zone, imamo pogosto zadrego s 
prostorom. In ker vlada med 
našimi delavci tolikšno zanima
nje za naše počitniške domove, 
sta oba domova zaprtega 
tipa. . “

„Dobro se zavedamo, da po
meni regres za počitnice neka
terim precej več kot drugim in 
da so ga nekateri delavci zelo 
potrebni ter da si tretji spet lah
ko privoščijo počitnice brez ka
kršnekoli pomoči O vsem tem 
smo veliko razpravljali, vendar 
nismo- prišli do konca. Zato 
smo se v želji, da bi se izognili 
prevroči kryi in tudi prepirom, 
odločili kar za enoten regres, 
čeprav vemo, da to ni naj
bolje."

A. Ul.

KOPER

PRIČETEK
SODELOVANJA
Na pobudo delavcev gostinskega podjetja „Hotel Park“ >z 

Nove Gorice je bil te dni v prostorih kraško-obalnega sindi; 
kalnega sveta v Kopru sestanek, na katerem so predstavnik1 
omenjenega podjetja seznanili obalne delovne kolektive z 
možnostmi letovanja v dolini Soče.

Ker imajo vse delovne organizacije s koprskega območja 
komaj pet svojih počitniških domov, a še kapacitete teh so 
dokaj skromne, so na omenjenem sestanku toplo pozdravil1 
pobudo predstavnikov ,,Hotela Park" in obenem tudi izia' 
žili željo po nadaljnjnem sodelovanju. Možnosti zaposlenih 
na slovenski obali za dopustovanje namreč niso velike. 
samo, da primanjkuje počitniških kapacitet, tudi nekateri 
delavci so letos ostali brez regresa za počitnice, kot denimo 
zaposleni v Cimosu.

Posebej naj poudarimo, da so se sindikati v Kopru odločil* 
čimprej ustanoviti samoupravno interesno skupnost za 
oddih. Ugotovili so namreč, daje na tem področju vse več 
problemov, ki jim bodo kos le v primeru, če si bodo vsi 
skupaj podali roke in vnaprej skupno reševali problematiko 
oddiha zaposlenih in vseh občanov. f

OSME IGRE DELAVCEV 
INDUSTRIJE SLOVENIJE

USNJARSKE IN USNJARSKO PREDELOVAL^

Uspela »Usnjariada 76«
manj jih imamo v Kranjski gori, 
kjer pa si v osmih garsonjerah 
pomagamo tudi z zasilnimi le
žišči . .nam je povedala 
Rezka Ahlin, vodja kadrovske 
službe v SGP Grosuplje.

VSEM 1100 DINARJEV

V Piranu je odprt počitniški 
dom od začetkajunija pa tja do 
sredine septembra, medtem ko 
so kapacitete v Kranjski gori na 
voljo delavcem skozi vse leto. 
Seveda je precej večje povpraše
vanje v času šolskih počitnic

Zaposleni v Splošnem grad
benem podjetju Grosuplje so se 
letos dogovorili, da bodo vsi de
lavci prejeli enak regres v višini 
1100 dinaijev. Na vprašanje, za
kaj so se odločili za uravni
lovko", ko vendarle nimajo vsi 
enakih možnosti, da bi si pri
voščili zaslužene počitnice, 
nam je Rezka Ahlin odgovorila:

Letališče koroškega aeroklu
ba v Turiški vasi pri Slovenj 
Gradcu je bilo prizorišče 8. sre
čanja delavcev usnjarske in 
usnjarsko predelovalne indu
strije Slovenije „Usnjariade 
76". Organizirala ga je delovna 
skupnost slovenjgraške tovarne 
usnja, zmagovalec „Usnjariade

Skoraj 600 delavcev iz 19 de
lovnih kolektivov usnjarske in 
usnjarskopredelovalne indu
strije Slovenije, med katerimi

jih je bila večina iz neposredne 
proizvodnje, je dalo letošnji ma
nifestaciji delavskega športa in 
fizičnih sposobnosti resnično 
delavsko-športni značaj.

Predstavnik pokrovitelja le
tošnjih iger Oto Sekavčnik, di
rektor To vam e usnja Slovenj 
Gradec, je ob otvoritvi posebej 
poudaril, da z usnjariadami 
spodbujajo v delovnih kolekti
vih usnjarske in usnjarsko-pre- 
delovalne industrije zanimanje 
delovnih ljudi za aktivno šport-

nišče; kegljanje — moški: 1-
nika Kranj, 2. Peko Tržič* 
Tovarna usnja Slovenj Gt&e ’ 
kegljanje - ženske: 1. TovajT

no udejstvovanje; aktiri1 
športno delo pa ustvarja iskfen 
in plemenite tovariške odno5. 
Športniki so tudi dobri de*aVy 
dobri samoupravljavci in dot 
državljani.

Rezultati ..Usnjariade 7? ;
Šah: 1. Tovarna usnja 

venj Gradec, 2. Peko Tržič, .■ 
Konus Slovenske Konjice; sh , 
Ijanje - moški: 1. Tovari?
usnja Slovenj Gradec, 2. Tdvat> 
na usnja Šoštanj — TOZD Ind11 
strije usnja Vrhnika, 3. Ko*111,j 
Slovenske Konjice; streljanja ' „ 
ženske: 1. Utok Kamnik. 2. sj 
vama usnja Šoštanj TOzj 
Industrije usnja Vrhnika. 
Konus Slovenske Konjice; 111 
mizni, tenis: 1. Peko Tržič,'. 
Planika Kranj. 3. Planika T“5

usnja Slovenj Gradec, 0
teks-Tobus_Ljubljana, 3. To''a p 
na usnja Šoštanj-TOZD Ina. I D 
strije usnja Vrhnika. p

Škupna uvrstitev: 1. ^
Tržič. 2. Planika Kranj. 3. T n
vama usnja Slovenj Gradec,- i

Mali nogomet še vedno šteje med najbolj priljubljene discipline na sindikalnih športnih igrah ...

Konus Slovenske Konjice. 
Tovarna usnja Šoštanj — 
Industrije usnja Vrhnika itd.. ., 

A-

LJUBLJANA

Dobrodošel
priročnik

Zveza prijateljev mladine Slo
venije je izdala lično knjižico 
,,Vesele in zdrave počitnice". 
Gre za priročnik, ki govori 
predvsem o tem, kaj je dobra 
organizacija počitniških leto
vanj in kaj vse naj bi mladi ljud
je odnesli s počitnic.

Pri zbiranju vsebine, oblik in 
metod dela je sodeloval širok 
krog praktikov in strokovnja
kov. Zato predstavniki- Zveze 
socialistične mladine Slovenije 
upravičeno pričakujejo, da 
bodo organizatorji, vzgojitelji in 
vsi, ki sodelujejo pri letovanjih 
in drugih oblikah rekreacije 
otrok, našli v priročniku veliko 
koristnih napotkov in pobud. 
Zato bo priročnik tudi prispe
val svoj delež k razširjanju oblik 
vzgojnega dela z otroki v pro
stem času, zlasti še v počitni- 
cah. Prav v tem času je namreč 
še vse preveč otrok prepuščenih

samim sebi in škodljivemu brez
delju.

—a.

ŽALEC

Tekmovalci 
Ferrallta 
na vrhu

Junija je bila zaključena 
tretja disciplina v junijskem tek
movanju v občinskem sindikal
nem prvenstvu občine Žalec. 
Po tekmovanju v krosu in stre
ljanju je bilo zaključeno tekmo
vanje v orientacijskem tekmova
nju. Tudi tokrat se tekmovalci 
Ferralita niso dali ugnati, saj so 
zmagali v dveh kategorijah, in 
sicer v ženski konkurenci in 
konkurenci starejših članov; Pri 
mlajših članih so tokrat bili naj
uspešnejši tekmovalci iz 
Juteksa.

Po tej disciplini je uvrstitev 
naslednja: mlajši člani: 1. Fer- 
ralit 690 točk, 2. SIP 560, 3. 
TT Prebold 540 točk; člani nad

35 let: 1. Ferraiit 310 točk, 2. 
Juteks 250, 3. Inštitut za 
hmeljarstvo 150 točk.

Pri ženskah si delita prvo in 
drugo mesto TN Polzela in Fer
raiit z 80 točkami, vse druge 
ekipe pa močno zaostajajo.

L J.

MARIBOR

športne igre 
Elkom

V Mariboru so bile prve letne 
športne igre kolektivov, ki so 
združeni v sestavljeni organiza
ciji združenega dela ELKOM. 
Sodelovale so ekipe iz Elektro- 
kovine, TSN, Primata, Strojne 
in Strojkoplasta. Tekmovanja 
so bila v streljanju, kegljanju, 
šahu, športnem ribolovu, odboj
ki, namiznem tenisu in v malem 
nogometu.

Največ uspeha so imeli 
predstavniki Tovarne stikalnih 
naprav, ki so zmagali v skupni 
uvrstitvi pred Primatom, na

tretje mesto se je uvrstila Elek- 
trokovina, četrta je bila Stroj
na, peti pa Strojkoplast.

Tekmovanje so odločilno iz 
vedle komisije za športno re
kreacijo vseh sodelujočih kolek
tivov.

J. R.

VELENJE

Prvenstvo 
v moto-crossu

Avto-moto društvo ,,Šaleška 
dolina" iz Velenja bo priredila v 
nedeljo, 4. julija 1976, tretjo 
dirko za državno prvenstvo v 
motocrossu za kategorijo mo
torjev do 250 ccm. Prijavljenih 
je že več kot sedemdeset tek
movalcev, računajo pa, da jih 
bo nastopilo kar osemdeset.

Na novi motocross stezi, ki je 
speljana na Trebeliškem nad 
Pako pri Velenju, se obetajo 
lepi boji. Proga je preurejena in 
je dolga 1300 m.

Posebnost letošnje prireditve 
bosta še dve spremljajoči tek

movanji. Na progi, ki bo neko
liko skrajšana, se bo pomerilo 
pet tekmovalcev z avtomobili. 
AMD Šaleška dolina namreč 
želi že v naslednjem letu vpelja
ti avtocross v svoj koledar prire

ditev. Člani AMD iz Orel*0 15
vasi bodo demonstrirali n10: .
cross v službi splošnega Ij11115^ j u 
ga odpora. Prikazali bodo Tj 11 
jaško vajo na motorjih. Mj» *

č 
sl

Športni delavci iz Plavalnega kluba ,,Velenje" so skupaj s sin 
kalno organizacijo TPP „ERA“ Velenje in odborom za rekreacij 
organizirali desetdnevni tečaj za neplavalke, ki se gaje udeležil0 
trgovk. Ko smo jih v zadnjih dneh tečaja obiskali v kopalnel 
zimskem bazenu, so že kar vse lepo plavale.

L. OJS

i

c
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PONOS JE 
PRERAŠČAL 

V RAZREDNO
ZAVEST

K *
Dov j® pravzaprav ljudi tako 
Te>®zalo z našim sindikatom? 
Sle,k0 življenje in borbena do- 
veeQn°st našega sindikata! Še v 
ejmeri pa jih je navezal ob- 
s0 da je sindikat njihov, da 
U .ni> to je vsi organizirani de- 

^ndikat. Tega pa ni bilo 
^ no doseči le s propagando^ le s propaganao
doti ^pričevanjem, temveč z 

ednimi demokratičnimi od- 
‘v sindikatu samem. 

naPjva nismo v celoti razumeli
je vvt •vo<*stva naše ^>’ ^ nas
ba 1 jajn° opozarjala, daje tre- 
Se tlf, no ni povsod, pri vsaki. 
Prit • ril zamudni akciji, 
še J5"* ^ sodelovanju čim šir- 
Vgv^ožice. Zato smo ob vsaki 
.i^ciji na zborovanjih se- 

ili članstvo z razmerami, 
od j?i0stnri za akcijo ter dobili 
j članstva pooblastila za na
dnje ukrepe. Pa tudi takrat, 

®'i imeli večjih akcij, je
’ n članstvo dodobra seznanje- 
£ vsav2 riejom odbora. Najmanj 

g e tri mesece smo sklicali 
kato^if sestankc podmžnic, na 
Dnrt* ?° Poročali predsednik 
jg- ^'ridce o političnem polo
gi in o aktualnih vprašanjih 
slHK^jah, tajnik o organizacii- 

I stva Zu1dev?ri in gibanju član- 
tudi’ r. l^nik o dohodkih in 
namo^tern’ ^oiiko in za kakšne
nančTaV6,0^01 uPorabil fi- 
ščan na Sredstva. Skratka, obve- 
en SIno članstvo o vsem, ob- 
rtj,ni Pa smo dobivali poobla- 

za svoje nadaljnje delo.
Ha a ,ta^em sestanku smo šli vsi 
‘ eio - aktivisti in članstvo. 
pta 81110 čutili potrebo, da od- 
rp, 1I1>0..Pomanjkljivosti oziro- 
Drin3 . J0 kar najbolj skrbno 
^Pravimo. Po takšnih sestan- 
„0 8rn° po navadi razvili moč- 
član^ltacii0 za pritegnitev novih
n^o°V; VSi 80 skrbeli’ da bodo te.,®0 ^ar najbolje opravljene. 
dls^no pn vsem tem je bil0)
sab];.,?6 s tem člani sami uspo- 
zacii braniii so svojo organi- 
Pred n^eno de^° ter njen ogled

da bodo znali odgovoriti na po
samezna vprašanja. Pogosto 
smo z aktivom obdelali dolo
čeno temo in najboljši so bili 
določeni za predavatelje.

Da bi obdržali povezavo z de
lavci, ki so bili brez dela in sc 
stanovah na podeželju, smo v 
zimskih mesecih organizirali se
stanke teh delavcev po vaseh. 
Tudi ti sestanki so bili dobro 
obiskani, delavci so dan sestan
ka celo šteli za svoj praznik.

Pozimi le,ta 1937—38 smo 
organizirali tudi tečaj za dopis
nike. Učil nas je novinar France 
Slokan, seveda brez honorarja 
Ta trimesečni tečaj smo imeli 
dvakrat tedensko, udeležba je 
bila polnoštevilna. S tega tečaja

Pred U“J, • ael0 161 nJen uglea 
tami Stari1UTU napadi in kleve- 
Član . razrednega sovražnika.
Lm StVO nflŠPrrJl eirirliVoto io
Man ‘ sovrazniKa.
bilo ir0!. našega sindikata je 
teribK jUb težavam in tudi neka- 
n0s|! Pornanjkljivostim zelo po- 
PrcHn n? SvoJ sindikat in na na- 
n0s 0 delavsko gibanje. Ta po-

^zS150"13 raZVijal V
in naštetih organizacijskih 
nirir^8^ sestankov smo orga-
^jali štS^na Predavanja’ Pri- 
terih StudlJsice sestanke, na ka
ča J1? naravnavali vsa pere- 
skr, ;ia,8anja in različno partij- 
davaf?dlvo- Gabili smo vse pre

bije, za katere smo vedeli,

je prišlo precej dopisnikov za 
delavske liste, med njimi je za
čela svojo dopisniško pot tudi 
Boža Bašin, kije po osvoboditvi 
prva urednica „Delavske enot- 
nosti“.

Režim stare Jugoslavije je če
dalje bolj lezel v fašistične 
vode. Politikanti takratne JRZ 
in druga reakcija so se vse bolj 
bratili z nemškinf in italijan
skim fašizmom. Režim je vse 
bolj preganjal in ukinjal napred
na društva, obenem pa do
puščal že kar izivalno delovanje 
Nemcev na Štajerskem. Hitler
jevi agenti so kot nemški turisti 
nemoteno organizirali peto ko
lono.

Naša partija je takrat stalno 
opozarjala javnost na vojno ne
varnost, ki je pretila iz Nemčije 
in Italije. V teh časih je bilo 
mnogo napisnih in potresnih 
akcij. Po mestu smo letake da
jali kar v poštne predale, da bi 
tako prišlo čimmanj tiska v ne
poklicane roke. V teh letakih je 
partija pozivala vse patriote k 
obrambi narodne neodvisnosti.

Čimbolj se je režim JRZ po
vezoval z nemškim in italijan
skim fašizmom, bolj je postajal 
predrzen. Njihov sindikat (Zve
za združenih delavcev) je imel 
le malo članstva oziroma so
mišljenikov med delavci. Zaradi 
tega je tudi vse kazalo, da bo 
pri volitvah v Delavsko zbor
nico sramotno propadel, kakor 
je pri volitvah leta 1933 v to
ustanovo propadel režimski 

JNS. Pri vsekandidat JNS. Pri vseh volitvah 
v stari Jugoslaviji so režimi s te
rorjem in goljufijami pri štetju 
glasov zmagovali, toda pri vo- 
Mtvah v Delavsko zbornico leta 
1933 je režim grdo pogorel.

Leta 1938 si režim ni upal 
razpistati volitev v Delavsko 
zbornico, kiji je mandat že dav
no potekel, marveč je enostav
no imenoval v njeno upravo naj

bolj zagrizene pristaše, ki so 
pozneje postali kadri bele 
garde. Nastavili so celo svojega 
hišnika, da je vohunil, kaj dela
mo, ko se zbiramo itd. S tem so 
se razmere za delo našega sindi
kata poslabšale. Veliko teže 
smo sklicevali sestanke aktiva 
itd.

V takih in podobnih razme
rah sta bili leta 1940 dve veliki 
stavki. Prva je bila ob koncu 
maja in je bila ekonomskega 
značaja. Ta stavka je dobro 
uspela. Druga stavka pa je bila v 
drugi polovici septembra in v 
prvih dneh oktobra, že po dra- 
ginjskih demonstracijah. To je 
bila politična stavka proti dragi
nji ter akcija narodnoobramb
nega značaja. To stavko je vodil 
CK KPS. Stavka je bila objavlje
na le dan poprej, zato vse pri
prave niso uspele tako, kakor bi 
si želeli. Na delu je bil ves par
tijski aktiv, imeli pa smo težave 
z nekaterimi delavci s pode
želja, ki so se ob sprejemu na 
delu podredih pogoju, da pri
stopijo v režimski sindikat (v 
podjetjih Kvaka in Curk, delo
ma tudi Didek).

Kakor pri prejšnjih stavkah je 
tudi pri tej pomagal ves partij
ski aktiv iz vseh strok, celo štu
denti. Storil je vse, kar je bilo 
možno. Težave so bile tudi s se- 
zonci, ki bo koncu sezone niso 
želeli izgubljati delovnih dni. 
Kljub nekaterim stavkokazom, 
ki so delali pod okriljem Zveze 
združenih delavcev in pod stra
žo policije, je stavka politično 
in ekonomsko uspela. Plače so 
se dvignile za približno 7 %, 
absolutna večina delavstva pa se 
je še bolj strnila v krog aktiva 
našega sindikata. Razvnemal jih 
je bes zavoljo izdajskega po
četja. „Zveze združenih delav- 
cev“.

Po stavki je režim razpustil 
celotno Zvezo gradbenih delav
cev Jugoslavije. Nevarnost, da 
razpuste naš sindikat, smo pred- 
videvah, zato smo vsa finančna 
sredstva pravočasno spravih na 
varno. Po razpustu smo ta sred
stva dah na voljo partiji, ki jih 
je uporabila za nadaljnji boj. 
Poslej smo namesto članarine 
za sindikat od delavcev pobirah 
prispevke za Rdečo pomoč, za 
Partijo in za tiskovni sklad, od
visno od politične zavesti posa
meznikov. Na gradbiščih smo 
namesto sindikata postavljali 
akcijske odbore. Ti odbori so 
bili zelo pripravna oblika za 
aktivizacijo množic v tedanjih 
razmerah.
(NADALJEVANJE 
IN KONEC PRIHODNJIČ)

Gfadte. t ™ ***«
, n* Stavci iz Ljubljane na prvomajskem izletu na Orljem leta 1939
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Moije v Savudriji je kot nalašč za tiste, ki se učijo plavanja, saj je 
voda še daleč od obale plitva. V njej lahko brez strahu poskušajo, 
prve zamahe celo tisti, ki so se doslej bali vode.

Učenci šole Prežihovega Voranca so imeli svoj razred kar v parku 
pred domom, kjer so prebivali. Tudi pouk je bil primeren okolju, 
saj so se učili o rastlinah, ki so rasle okrog njih, pa o mojju in 
morskih živalih ter o ljudeh in zgodovini teh krajev.
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Vrata skoraj vseh šol so se te dni že zaprla. Tudi dokaze o svoji 
marljivosti so učenci že dobili. Začele so se počitnice. Tudi za 
učence četrtih razredov osnovnih šol, ki so imeli zadnji teden pouk 
v naravi.

Pravzaprav za rep smo ujeli še tiste učence šole v naravi, ki so 
bili v domu Zavoda za počitniška letovanja občine Ljubljana-Cen-. 
ter v Savudriji. To so bili učenci štirih ljubljanskih šol. Nekaj manj 
kot 400 jih je bilo. Iz šol Ledina, Tone Tomšič, Prežihov Voranc in 
s Pral. V Savudriji so preživeli teden dni. Resda samo sedem dni 
namesto desetih, ker so pač stroški šole v naravi, ki jih morajo 
plačati starši, letos bistveno višji kot prejšnja leta. Kar petdeset 
starih tisočakov so morali odšteti za učenca, socialno ogroženim ni 
bilo treba plačati polne cene. Pa pustimo to temo, čeprav so tudi v 
Ljubljani šole, ki prav zaradi visoke cene niso mogle organizirati 
šole v naravi

Tisti pa, ki so bili v Savudriji, so teden dni preživeli v prijetnem 
razpoloženju. Bilo je lepo vreme in toplo morje. Pri pouku so 
spoznavali zgodovino kraja, način življenja ob morju in seveda zna
čilne rastline teh krajev ter živali v morju. Pouk, ki so ga imeli tri 
ure na dan, se morda na prvi pogled zdi neresen, je pa učencem 
prav gotovo dal določeno znanje, predvsem pa jim je zbudil zani
manje za vse, kar jih na morju obkroža.

Tisto, kar je morda še bolj bistveno, je to, da je bila naloga teh 
sedem dni, da se vsi učenci naučijo plavati. In dejstvo je, da prav 
nihče ni prišel iz Savudrije brez značke, ki potrjuje znanje plavalca.

Kljub temu, da so imeli učenci zelo obsežen dnevni red, je bilo 
zelo pogosto slišati, da je to vesela šola. Le škoda, da je bila pre
kratka in daje niso bili deležni vsi učenci četrtih razredov.

K M A. A.

Učenci osnovne šole Tone Tomšič so se ves teden pridno potapljal 
in pri tem nabirali morske živali. Kar vsi, ki so bili kot bolj 
plavalci razvrščeni v prvo skupino, so hoteli preizkusiti svoje zofi 
tudi v potapljanju. Rezultat njihovega potapljanja in zbiranja je ^ 
razstava s skoraj 50 različnimi primerki podvodnih Živah.

Občinski sindikalni svet Zagorje ob 
Savi oziroma počitniška skupnost pri 
OBSS ima v Savudriji svoje počitniške hi
šice. Pet podjetij iz Zagorja, in to Elek 
troporcelan, TV Varnost, Industrija grad
benega materiala, GIP Beton in skupščina 
občine Zagorje ob Savi so si na zemljišpu, 
ki so ga kupili s skupnimi sredstvi, posta
vili vsak zase pet hišic.

„Letos smo dom odprli šele 20. ju
nija,“ je povedal dolgoletni upravnik Ja
nez Ihanec, V prvi izmeni pa imamo le 18 
gostov. Ne vem sicer, zakaj. Res smo po
dražili od lanskih 68 dinarjev na 80 dinar
jev. Tudi šolsko leto se je letos končalo 
kasneje, mislim pa, da je letovanje po
stalo precej drago, ker sicer res ne vem, 
zakaj je tako malo gostov."

Tovariš Ihanec je tudi povedal, da je v 
zadnjem času precej podjetij v Zagorju, 
ki bi bila pripravljena graditi v okviru po
čitniške skupnosti v Savudriji. Tudi denar 
imajo, žal, pa jim občina ne dovoli grad
nje, ker menda ni pripravljen zazidalni 
načrt Savudrije.

Foto: A. Agnič

Minulo soboto je bilo v Trebčah pri Bistrici ob SotU slavje ob otvoritvi spominskega parka, kjerJ 
predsednik Tito preživljal otroška leta in malo pred vojno pripravljal izredno pomembne dokuinenJ 
ki so bili odločilni za zgodovino naših narodov. Slovesnost se je začela že v Bistrici, kjer so podpis 
družbeni dogovor o ureditvi spominskega parka, ki se vključuje v kompleks Kumrovec—Kozjansko- 

Lidija Šentjurc je podehla zahvalna pisma CK ZSK vsem, ki so pri ureditvi parka najprizadevj1^ 
sodelovali. V Trebčah pa je zbrani množici spregovoril Franc Šetinc, ki je med drugim poudarili ^ 
predsednikovo ime simbolizira pomen, ki bo in mora seči dlje od sedanjih rodov. — Foto: J- SE*

Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja 
ČZP Delavska enotnost. List je bil ustanovljen 20. novembra 
1942. leta. List urejajo: ANDREJ AGNlC, VOJKO ČERNELČ 
(glavni urednik in direktor), SONJA GAŠPERŠIČ, MILAN GO
VEKAR, MARJAN HORVAT, RAFAEL LINDIČ (tehnični ured

nik), BORIS RUGELJ, BOJAN SAMARIN (odgovorni urednik), 
JANEZ SEVER. IGO TRATNIK. ANDREJ ULAGA, IVO VIRNIK in 
JANEZ VOLJČ. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmati
nova ulica 4, poštni predal 313/VI; naročninski oddelek tel.: 310- 
033, int. 278; uredništvo, tel.: 316-672, 323-554, 316-695 in 310-033;

312-691. Račun pd sD*komerciala: Ljubljana, Tavčarjeva 5, tel.: 312-691. Račun P" ~n^ 

Ljubljana, št. 50100-601-11807, devizni račun pri Ljubljanski a. 
št. 501-620-7-121100. Posamezna številka stane 3,00 din, letna ^ 
ročnina je 150,00 din. Rokopisov ne vračamo. Poštnina placa 
v gotovini. Tisk »Ljudska pravica«, Ljubljana.


